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A pak, že americké filmy jsou odtržené od života. Jsou vám slova Sama Neilla 
povědomá? Tak to jste také viděli akční thriller Plán útěku… Vzpomínáte? 
Expertovi na bezpečnost a neprolomitelnost vězeňských komplexů je v jistém 

okamžiku řekne doktor Kyrie, vězeňský lékař. 
Ten film jsem viděl před deseti lety, ale ona nenápadná a vlastně nedůležitá větička, 
kterou scénáristé Miles Chapman a Jason Keller vepsali Neillovi do dialogu, mi utkvěla 
v hlavě navždy. Vlastně je to taková diagnóza současnosti. A aby to nevypadalo, že 
staromilsky pomrkávám po časech minulých, mám na mysli současnost, co trvá něja-
kých pár tisíc let. 
Je to věta, kterou můžete obracet ze všech stran, třikrát bude znamenat něco trochu 
jiného a třikrát bude kruciálně pravdivá. Nechci se dnes zabývat vědou, která po-
stupně odhaluje úžasná tajemství. Nechci se zabývat ani světem kolem nás, který nás 
nepřestává překvapovat těmi svými. To jsou cesty určené vyvoleným. Jde mi o tu třetí 
část, o lidi. O to, co o nich skutečně víme. A chceme vůbec něco vědět?
Všude kolem nás jsou obrovské chuchvalce dat, k čemu přidávat další? Stejně je 
nejsme schopni zpracovat, jen nás z nich bolí hlava. Přitom letošní studie Tech Vision 
varuje, že zatímco v roce 2020 bylo vyprodukováno 47 zettabajtů dat, do roku 2035 
se jejich produkce zpadesátinásobí. Mimochodem, zettabyte, to je 1 021 bajtů. Nebo 
také miliarda terabajtů. To je doslova datový uragán. A umělá inteligence, fenomén 
roku 2023, mu dá ještě takovou forsáž, že ty dnešní odhady mohou být násobně 
překročeny. Přičtěme k tomu ještě jeden postřeh zmíněné studie – bez pár procent 
polovina všeho, co se děje ve virtuálním prostoru, je takzvaná invalid traffic, tedy 
předstíraná aktivita robotů a falešných účtů. 
Ale vraťme se na začátek. Jak to všechno souvisí s doktorem Kyriem? Je možná dobré 
si uvědomit, že tu třetí část jeho nenápadné věty máme každý ve své moci. A že ti 
lidé kolem nás jsou důležití. Oni přece spoluutvářejí náš svět a pomáhají naplňovat 
naše sny a vize. Měli bychom o nich něco vědět. A měli bychom to udělat pěkně po-
staru. Na to, co nás zajímá, bychom se měli ptát přímo jich, ne GPT 4…  

LÉKAŘI PŘEDEPISUJÍ LÉKY, O KTERÝCH 
TOHO VĚDÍ JEN MÁLO, NA NEMOCI, 
O NICHŽ TOHO VĚDÍ JEŠTĚ MÉNĚ, LIDEM, 
O KTERÝCH NEVĚDÍ VŮBEC NIC.
Sam Neill, britský herec (*1947)
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Ústecký kraj zažívá v poslední době všestranný rozvoj turistiky. K němu rozhodující měrou přispělo nejen otevření nových 
hraničních přechodů a turistických přeshraničních stezek, ale především velmi pestrá nabídka atraktivních cílů, z nichž si 
vybere doslova každý. Protože v Ústeckém kraji najdeme přírodní skvosty, doteky historie, sakrální, městskou i vesnickou 
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Proberte u nás svuj byznys
Odstartujte meeting chutnou snídaní, pokračujte u oběda a úspěšný den zakončete diskusí
u večerního rautu a zábavou za doprovodu DJ. Darovanský dvůr je ideálním místem pro 
pořádání konferencí, seminářů, fi remního teambuildingu nebo společenského večera.

Proc u nás?
Výborná dopravní dostupnost (D5, 80 km od Prahy)
Velký výběr sálů - možnost využití velkého kongresového 
sálu (max. 350 míst), nebo až 10 menších zvukově 
oddělených jednacích prostor, možnost vzájemně 
je kombinovat
Sály s výhledem na golfové hřiště a možností zatemnění
Všechny sály jsou klimatizované
Moderní audiovizuální a prezentační technika
WiFi zdarma 100 / 100
Hybridní konference
Prostorné foyer a hotelové lobby
Chutný catering na míru
Možnost grilování na přilehlých letních terasách
103 hotelových pokojů (220 lůžek)
Rozlehlé parkovací plochy zdarma
Možnost doplnění o teambuildingové
nebo relaxační aktivity

Co dalšího mužete zažít?
Unikátní LaserBar (bowlingové dráhy, akční hra Laser 
Game, PlayStation zóna, kulečníky, šipky, stolní fotbálek)
Exkluzivní Spa – Antické lázně o celkové rozloze 300 m²
27jamkové profesionální golfové hřiště uprostřed 
kouzelné přírody a golfová akademie pro začátečníky
Venkovní sportoviště (tenisové kurty, beachvolejbal, 
volejbal, fotbalové hřiště, cyklistické a singletrailové tratě)
Moderátor, DJ i živá hudba
Casino, úniková hra, virtuální realita, vědomostní soutěž,
fotokoutek, kouzelník nebo karikaturista
Stylová restaurace s černou kuchyní, degustace vín 
a rumů, barmanská show a mnoho dalšího

Nechte to na nás.
Ulehčíme Vám čas a starosti s plánováním.

Ing. Veronika Vajnarová
EVENT & SALES MANAGER

E: event@darovanskydvur.cz
M: +420 604 211 556

www.darovanskydvur.cz Resort Darovanský dvůr Darová 3, 338 24 Břasy
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VĚDA, LIDÉ A SPOLEČENSKÁ ODPOVĚDNOST
Setkání majitelů a manažerů firem Darová

NA OCHRANU PŘED HACKERY SE MUSÍ PŘIPRAVIT 
TISÍCE FIREM
Libor Šrám | BDO

ZARUČENÝ RECEPT NA ÚSPĚCH
Radoslav Tesař | M.C.Triton

KONGRESOVÉ CENTRUM PRAHA JE UMĚLECKÝM 
DÍLEM
Lenka Žlebková | KCP

PRACUJE EVROPA NA SVÉM SEBEZNIČENÍ?
Anketa magazínu Be the Best

SOUVISLOSTI

PANENSKÝ TÝNEC
Nedokončený gotický klášterní chrám ze 14. století přitahuje pro svou 
uměleckou hodnotu i údajnou spirituální sílu. Řadí se k nejdokona-
lejším českým památkám a také se zde podle psychotroniků nachází 
silné energetické místo s léčivými účinky. Chrám se skládá z 21 metrů 
dlouhého kněžiště, nedokončené stěny mají na výšku asi 20 met-
rů. Za husitských válek však byla stavba přerušena a objekt pobořen. 
Po Bílé hoře byla nadobro stavba zastavena a nedostavěný klášter 
zůstal torzem. Chrám měl být původně třílodní. Ucelená část tedy není 
chrámová loď, ale jen výběžek s kněžištěm.

WWW.BRANADOCECH.CZ

  archiv fotobanky Ústeckého kraje



  Petr Karban         Aleš Funke 

Golf resort Darovanský dvůr patřil 25. a 26. dubna dvoudennímu setkání, 
prvnímu z nové série, jejíž název je symbolicky trochu posunutý oproti zažitým 
zvyklostem. Nechtěli jsme objevovat bílá místa na skutečných mapách, ale 
přispět k sympatické snaze českých firem, které mají ambice obsazovat silou 
českých lvů bílá místa na mapách byznysu.

SETKÁNÍ MAJITELŮ A MANAŽERŮ FIREM HIC SUNT LEONES I.

VĚDA, LIDÉ A SPOLEČENSKÁ 
ODPOVĚDNOST
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Pracovní část setkání v první den proto obstaraly tři panely, v nichž se sešli ex-
perti spolu se zástupci firem, aby diskutovali tři aktuálně velmi palčivá témata.
V panelu Byznys 2030+ jsme se pod heslem Česká věda pro české firmy aneb 

Jak lze využít český znalostní potenciál! snažili hledat odpovědi na následující otázky: 
Proč je výzkum pro český byznys tak důležitý? Základní, nebo aplikovaný? Kde a proč 
drhne transfer poznatků a technologií z akademického prostředí do byznysového? 
Jak podpořit spolupráci českých univerzit a českých firem? Co v tom může a má dělat 
stát? Jak přilákat investory? 
Blok nazvaný Řídit firmu znamená řídit lidi byl věnován tomu nejcennějšímu, co fir-
my mají, totiž lidskému kapitálu. Rámovalo jej motto Ve věku robotů role člověka 
nemizí, ale mění se aneb Jak by měl vypadat manažer současnosti! I tady osnovu 
určovaly otázky: Kde jsou kvality současného manažera? Co jsou kompetenční 
modely? Jak udržet a motivovat zaměstnance? Jak atmosféru v týmu nastavit 
na změnu? Proč ani skvělí jedinci netvoří skvělý tým? Proč tak špatně využíváme 
moci peněz? Děláme věci, jak to lze nejlépe, nebo jen jak nejlépe to dokážeme? 
A nejde to jinak?
A program uzavřela debata Firmy ve věku ESG, která byla určena linkou Společen-
ská odpovědnost v byznysové realitě aneb Podnikání už nikdy nebude autonomní 
ekonomická kategorie! A že je to téma skutečně třaskavé, to ukázala diskuze živá 
až bouřlivá. 

Byznys 2030+
Úvodní dopolední panel byl tedy věnován příležitostem, jež skýtají českým firmám 
česká věda a výzkum. A sešla se v něm velmi různorodá sestava diskutujících – vědec-
kou a výzkumnou komunitu zastupovali ředitel Ústavu organické chemie a biochemie 
Akademie věd České republiky profesor Jan Konvalinka a ředitel Výzkumného ústavu 
textilních strojů profesor Miroslav Václavík, investorskou scénu andělský investor Jan 
Hladký spolu se zakladatelem technologicky orientovaného venture capital fondu Na-
tion One Markem Moravcem a startupy pak zakladatel úspěšného projektu Advanto 
Martin Fortelný.

V úvodním warmupu otevřel téma Marek Moravec, 
který poukázal na jeden z aspektů českého inovačního 
průmyslu: „Měl jsem možnost studovat v zahrani-
čí i pracovat pro jistý nejmenovaný německý fond. 
A dovolím si tvrdit, že talent je v Česku stejný jako 
jinde v Evropě, kolikrát možná lepší. Ale pořád jako by 
chybělo podhoubí podpory a mentalita vzít na sebe 
riziko a do něčeho se pustit. Možná i proto je Česko 
v žebříčku proinvestovaného kapitálu do technologic-
kých startupů s částkou sedm miliard eur za pět let až 
za Polskem či Estonskem. A to nemluvím o Izraeli nebo 
USA, kde jsou investice do startupu stonásobně vyšší. 
Tradičně naše investice směřují do technologií, enter-
prise softwaru, fintech, dopravy, e-commerce a bez-
pečnosti, tam jsou naše nejúspěšnější firmy. Oblast life 
science mi naopak přijde přece jen podinvestovaná.“
Jeho slova ilustroval svým příběhem Martin Fortelný, 
jehož projekt Advanto nabízí zajímavou možnost 
velkým zaměstnavatelům – dovoluje zaměstnancům 
vybrat si svou mzdu kdykoliv a nečekat na výplatní 
termín. Zatím operují v České a Slovenské republice, 
vstupují do Německa a Polska. Vlastně jednoduchý 
nápad, chtělo by se říci. Stojí za ním ovšem 
propracovaný model a poměrně robustní systém.
Jan Hladký nabídl pohled na to, jak v Brně vznikla sku-
pina Garage Angels, která spojila síly významných re-
gio nálních osobností a podnikatelů, jimž právě synergie 
skupiny dovolila hledat zajímavé projekty a investovat 
do nich: „Protože ono to samozřejmě vyžaduje určitou 
sumu znalostí, které jednotlivec ani nemusí obsáhnout. 
Postavili jsem ten klub tak, abychom pokryli zajímavé 

1   Dopolední VaV 
panel a křídlo 
matadorů – profesor 
Miroslav Václavík 
(vlevo) a profesor 
Jan Konvalinka

2   VaV panel a mladé 
pušky – zleva 
moderátor debat 
Petr Karban, Marek 
Moravec, Martin 
Fortelný a Jan 
Hladký2
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připomněl, že řada úspěšných mladých lidí studuje 
na prestižních školách v zahraničí a vcelku ochotně se 
i vracejí do českého prostředí, odkud potom podnikají. 
A zmíněn byl ještě jeden český rys – nízká ochota pod-
stupovat riziko. „České školy produkují zaměstnance,“ 
řekl doslova Martin Fortelný. Na což hezkou vzpomín-
kou reagoval i Jan Konvalinka: „Připomnělo mi to Brno, 
vzpomněl jsem si, že jsem byl na univerzitě v Georgii 
v Atlantě, což je takové americké Brno, fly over country. 
A tam se rozhodli udělat opravdu velký hub, jeden 
z nejúspěšnějších v Americe, srovnatelný s Harvardem 
nebo San Franciscem. A stěžovali si, že měli audit 
a ten jim přisoudil asi osmdesátiprocentní úspěšnost 
spin-offů a měli z toho průšvih, protože to je moc 
a vypadá to, že málo riskují, sázejí na jistotu a investují 
do podpory projektů, které by se uživily na standardním 
komerčním trhu. To je kultura riskování.“ Jan Hladký pak 
ještě zdůraznil význam ekosystému, který se například 
podařilo vytvořit v Brně: „Potkávají se experti z různých 
oborů a generují nápady napříč segmenty.“
Ve výsledku se všichni diskutující shodli v tom, že po-
třebujeme nejen základní výzkum s převratnými, revo-
lučními myšlenkami, které mění svět, ale potřebujeme 
i vývoj, který zlepšuje již stávající svět krok za krokem.
Podtrženo, sečteno: Potenciál české vědy a české-
ho výzkumu tu je, ale mohl by být větší. Jednodušší 
nápady realizovat umíme, ale chceme-li být tou The 
Country For The Future, jak proklamujeme, musíme 
do jeho efektivního využití českými firmami investovat 
mnohem více. A více by to měl podpořit i stát. Přičemž 
nejde zdaleka jen o peníze, ale obecně o podmínky.

3   Odpolední 
blok věnovaný 
personalistice – 
zleva Michal Kroužil, 
Martin Kopecký, 
moderátor Petr 
Karban, Milan 
Pavelka, Jitka 
Jungmannová 
a Radoslav Tesař

oblasti a vyhnuli se přitom problémům z neznalosti a byli schopni se navzájem odra-
dit od nesmyslů. Protože lifestylových startupistů, jejichž jediným cílem je odněkud 
vytáhnout peníze, těch není úplně málo,“ zdůraznil.
Možnou inspiraci v tradičním směru nabídli zástupci vědy a výzkumu. Profesor 
Konvalinka poukázal na ohromnou tradici a výsledky svého ústavu, který se věnuje 
především základnímu výzkumu a jeho léky léčí miliony lidí po celém světě, profesor 
Václavík reprezentoval druhý pól, tedy aplikovaný výzkum a světově uznávanou 
kompetenci při vývoji textilních strojů. V debatě se sice aktéři obou z podstaty odliš-
ných proudů pokaždé neshodli, nicméně oba konstatovali, že snaha uspět s řešením 
na úrovni zcela nové technologie biochemické či strojírenské vyžaduje dvě podmínky: 
peníze a čas. A obojího je zapotřebí v míře vrchovaté. „Investice do IT potřebuje dva 
tři šikovné kluky nebo holky, stačí vám opravdu garáž a pár tisíc do vybavení. U nás 
je to prostě složitější, pár spin-off společností, některé jsou už teď velmi úspěšné, 
už jsme založili a u nás to reprezentuje vstupní investici padesát až sto milionů. 
Samozřejmě, taky musíte mít skvělý nápad, ale s jeho realizací je to pak trochu těžší, 
padesát milionů je minimum, abyste mohli vůbec začít. A pak doba, než budete mít 
v ruce takový výsledek, který přesvědčí investora, aby do toho dal reálné peníze, je 
dlouhá, je to několik let. Proto my jako asi jediní v tomto státě a jedni z mála ve střed-
ní Evropě předfinancováváme brilantní nápady základního výzkumu a umožňujeme 
jejich rozvoj až do fáze, kdy je prokázáno, že myšlenka dává smysl a dá se třeba 
i patentovat. A pak je tu třetí důvod, a to říkám sebekriticky. Těch opravdu dobrých 
nápadů zase tolik není, naše věda není tak dobrá, jak by mohla a měla být. Málo 
ústavů je mezinárodně kompetitivních, málo škol je mezinárodně kompetitivních, 
většina jich je průměrných až podprůměrných, některé mizerné. Takže i když brilantní 
lidi a nápady vyhledáváme aktivně, není jich dost,“ vysvětlil s otevřeností sobě vlastní 
Jan Konvalinka.
Značná část debaty poté oscilovala kolem kvality a nekvality tuzemského vzdělávacího 
systému. „Máme asi šestadvacet univerzit a více než šedesát vysokých škol, v evropské 
stovce ani jednu. Holandsko, které je srovnatelné, má univerzit dvanáct a snad čtyři  
jsou v top sto. To mluví za všechno,“ podpořil Jana Konvalinku Miroslav Václavík. A sou-
hlasil i Jan Hladký a Marek Moravec se svými zahraničními zkušenostmi. Ten ovšem 
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Řídit firmu znamená řídit lidi
První odpolední diskuzní blok byl vyhrazen problematice řízení firem, respektive 
řízení lid. V úvodním warmupu Jitka Jungmannová představila atraktivní, a hlavně 
funkční model vizuální komunikace, který umí být v dnešním informačně přehlceném 
a zrychleném světě nesmírně efektivní, protože sděluje informace obecně srozumitel-
ným a pochopitelným způsobem, takže odstraňuje informační bariéry a nerovnosti.
V debatě se spolu s ní o své zkušenosti podělili i spolumajitel společnosti BDA 
a expert na odměňování Martin Kopecký, expert na HORECA segment a odborník 
na práci s talenty Milan Pavelka, seniorní manažer a spolumajitel společnosti M.C.Tri-
ton Radoslav Tesař a z firemního segmentu personální ředitel nadnárodní společnosti 
M2C Michal Kroužil.
Debata byl živá a v zásadě se vinula kolem čtyř stěžejních bodů: motivace, práce 
s talenty, komunikace a odměňování.
Radoslav Tesař reprezentoval v debatě osobitý úhel pohledu, když zdůrazňoval roli 
majitele či manažera. A také hodnot. Což je téma, kterému věnujeme v tomto čísle 
samostatný materiál. Nicméně předznamenal tím silnou významovou linku, která si 
všímala kvality manažerů.
Inspirativní vsuvku vnesl do sálu Milan Pavelka, když si všiml i toho, jak se mění 
požadavky na kompetence manažerů. „Dříve se hledala odbornost, znalost prostředí, 
kvalita rozhodování, ekonomické myšlení, dnes se cení lidskost, empatie, odolnost. 
Schopnost komunikace a řešení sociálních vazeb. Jako velmi silný nástroj se ukazuje 
například práce s emocemi. Protože můžete mít nejlepší odborníky, můžete jim dát 
atraktivní úkoly a skvěle je zaplatit, a přesto to nemusí fungovat. Zjistilo se třeba, 
že nesmírnou váhu mají takzvané hygienické faktory. Jinými slovy, aby každý věděl, 
čím týmu prospívá a čím ho inspiruje, ale také čím ostatní popuzuje nebo popuzovat 
může. To jsou faktory, které lze měřit a dá se s nimi pracovat. A dokážete tak napří-
klad odblokovat sebevědomí, které je velmi propojeno s ochotou riskovat a přijímat 
odpovědnost. Což jsou vlastnosti pro život týmu nezbytné.“
Martin Kopecký se držel svého ranku, jímž je odměňování: „Já jsem přesvědčen, že 
je to důležitá část. Už proto, že mzdové náklady jsou jeden z největších nákladů 

4   Závěrečná debata 
o společenské 
odpovědnost – zleva 
Stanislav Klika, 
Michaela Stachová 
a Lukáš Flídr

TĚCH OPRAVDU DOBRÝCH 
NÁPADŮ ZASE TOLIK NENÍ, 

NAŠE VĚDA NENÍ TAK 
DOBRÁ, JAK BY MOHLA 

A MĚLA BÝT. MÁLO 
ÚSTAVŮ JE MEZINÁRODNĚ 

KOMPETITIVNÍCH, MÁLO 
ŠKOL JE MEZINÁRODNĚ 

KOMPETITIVNÍCH, VĚTŠINA 
JICH JE PRŮMĚRNÝCH 

AŽ PODPRŮMĚRNÝCH, 
NĚKTERÉ MIZERNÉ. TAKŽE 

I KDYŽ BRILANTNÍ LIDI 
A NÁPADY VYHLEDÁVÁME 
AKTIVNĚ, NENÍ JICH DOST.“ 

Jan Konvalinka
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mí a k osobním údajům jiných lidí. V dílčích oblastech 
se tedy udržitelný přístup již léta úspěšně prosazuje.
Snahy o udržitelný přístup tedy nejsou módní vlnou 
nebo výstřelkem zástupců úzké části politického spekt-
ra, jak by se možná mohlo na první pohled zdát. Chránit 
životní prostředí a chovat se zodpovědně a ohleduplně 
patří dávno k DNA firemních kultur mnoha společností. 
Ohleduplnost k jiným lidem, včetně budoucích gene-
rací, je podle mého názoru tou hlavní charakteristikou 
udržitelného přístupu. V tomto duchu jsme tím pomysl-
ným správcem, kterému byla příroda pouze propůjčena 
a který ji chce předat potomkům v lepším stavu, než ji 
přezval.“
Je zřejmé, že naplňování požadavků v oblasti udrži-
telnosti bude mít čím dál tím větší dopad na přístup 
firem k financím a na jejich konkurenceschopnost, což 
potvrdil i Lukáš Flídr. A zdůraznil, že Evropa může hrát 
roli lídra, ale nesmí zůstat osamocena a nesmí podrývat 
svou ekonomickou sílu. Což se ukázalo v celé debatě 
jako jeden ze stěžejních problémů na straně majitelů 
firem. Obava, že my se budeme chovat odpovědně a ti 
méně odpovědní z toho budou profitovat.
A bohužel, i tato obava je příčinou, že české firmy 
nejsou na nový ESG standard ještě zcela připravené. 
„Reporting podle nových ESRS standardů je zcela jiným 
typem vykazování než dosavadní CSR reporty. Tam se 
firmy chtěly pochlubit s tím, jaké společensky prospěš-
né aktivity dělají. Rizika a případně negativní dopady 
jejich činností se tolik v úvahu nebrala. Naproti tomu 
podle ESRS standardů budou muset vykazovat i méně 
příjemné věci. Dalším aspektem ESRS jsou značné 
požadavky na data a související procesy. Ani některé 
velmi velké firmy takový rozsah a hloubku dat, které 
se budou muset vykazovat, momentálně nesbírají. Ale 
obecně firmy udržitelnost řeší. A už jen správné po-
jmenování a zařazení již existujících aktivit a možnost 
zamyslet se nad vlastní činností je krokem kupředu,“ 
konstatoval závěrem Stanislav Klika.  

U DOSAVADNÍCH CSR REPORTŮ SE FIRMY CHTĚLY POCHLUBIT S TÍM, 
JAKÉ SPOLEČENSKY PROSPĚŠNÉ AKTIVITY DĚLAJÍ. RIZIKA A PŘÍPADNĚ 
NEGATIVNÍ DOPADY JEJICH ČINNOSTÍ SE TOLIK V ÚVAHU NEBRALA. 
NAPROTI TOMU PODLE ESRS STANDARDŮ BUDOU MUSET VYKAZOVAT 
I MÉNĚ PŘÍJEMNÉ VĚCI. DALŠÍM ASPEKTEM ESRS JSOU ZNAČNÉ 
POŽADAVKY NA DATA A SOUVISEJÍCÍ PROCESY. ANI NĚKTERÉ VELMI 
VELKÉ FIRMY TAKOVÝ ROZSAH A HLOUBKU DAT, KTERÉ SE BUDOU 
MUSET VYKAZOVAT, MOMENTÁLNĚ NESBÍRAJÍ.
Stanislav Klika

ve firmě, podle segmentu mezi dvaceti a sedmdesáti procenty. A rozhodují o úspěchu 
a neúspěchu firmy. Paradoxně jsou ve firmách velmi různě řízeny nebo spíš neřízeny. 
Realizovali jsme po celé Evropě na čtyři sta projektů a vnímáme odměňování jako pal-
čivý problém. Standardní personalistika se smrskává na transakční procesy, doplněné 
soft disciplínami, jako je talent management a psychometrie a podobné. Úžasné, 
pestré, zábavné a dá se s nimi dělat spousta věcí. Nic proti nim, ale pokud chybí 
fundament, může to být problém. A troufnu si říct, že se mzdám dostatečná pozor-
nost nevěnuje. A přitom je to jeden z nejúčinnějších komunikačních kanálů. Můžete se 
snažit, jak chcete, ale špatným odměňováním všechno zbouráte.“ 
Z debaty vyplynuly dva zajímavé poznatky: že vysoká a tím spíše neadekvátní mzda 
není vždy správné řešení a že přemotivovaní jedinci mají nejkratší životnost. Diskutu-
jící se také shodli, že mezi firmami jsou značné rozdíly dané charakterem jednotlivých 
segmentů a firemní kulturou. A že palčivým problémem je vedle generační diverzity 
zvláště ve výrobních firmách kvalita nižších manažerských pozic, mistrů, supervizorů, 
team leaderů, typicky pozice, které jsou vystaveny tlaku shora i zdola. Jenže právě 
tyto pozice mají často zásadní vliv na kvalitu řízení.

Firmy ve věku ESG
Závěrečný panel byl sice vinou nepředvídatelných okolností početně nejslabší, nic-
méně vyznačoval se nejemotivnější debatou panelistů s auditoriem. Což ale nebylo 
vzhledem k tématu nijak překvapivé. O warmup se postarala ředitelka Business 
Leaders Fora Michaela Stachová a s ní pak diskutovali ještě ESG experti, za ČSOB 
Advisory Lukáš Flídr a za BDO Stanislav Klika. 
Více než hodina debat měla silnou edukativní linku, vázanou na ESG reporting, který 
se stane povinný pro tisíce subjektů. Hlavní téma ale hledalo rovnováhu mezi ekono-
mickým a environmentálním nastavením jak firem, tak evropské politiky.
„Z průzkumů vyplývá, že i většina těch, kteří udržitelnosti deklarují absolutní podporu, 
jsou ochotni za ni zaplatit více pouze v jednotkách procent,“ poukázala na celospo-
lečenský rozměr problému Michaela Stachová. O potřebě environmentální tváře 
byznysu se dnes již nediskutuje a bereme ji jako samozřejmost, problém ovšem je, že 
nákladově dopadá na firmy a v konečném důsledku na spotřebitele.  
Stanislav Klika vyzdvihl jeden rozměr všech ESG aktivit: „Považuji za klad, že firmy 
o udržitelnost usilují, dokonce aniž si to mnohdy samy uvědomují. Například majite-
lé se starají o své zaměstnance, často jim pomáhají, pokud se ocitnou v nepříznivé 
životní situaci. Firmy se snaží naslouchat svým zaměstnancům i byznysovým partne-
rům a zohledňovat jejich očekávání a potřeby. I v ochraně životního prostředí udělaly 
společnosti velký pokrok. V posledních letech se také daleko lépe chováme k soukro-
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NA OCHRANU PŘED HACKERY  
SE MUSÍ PŘIPRAVIT TISÍCE FIREM
Riziko kybernetických hrozeb stále narůstá, kupříkladu počet útoků s cílem prolomit 
uživatelská hesla za minulý rok podle údajů Microsoftu vzrostl o 74 % a zejména požadavky 
na výkupné se v souvislosti s ransomwarovými útoky více než zdvojnásobily. Zvláště pro 
firmy, které neinvestují do odolnosti své digitální infrastruktury, to představuje značné 
riziko. Náprava škod po ransomwarovém útoku může firmy stát i desítky milionů korun, 
ale i ztrátu klientů a reputace jako takové.

Zvýšit odolnost českých firem má nový zákon o kybernetické bezpečnosti, 
který pro tisíce firem definuje způsob, jak se chránit. Vznikající zákonná úpra-
va vychází z evropské směrnice NIS2, přijaté v prosinci 2022, která zavazuje 

subjekty v rámci EU, aby zajistily bezpečnost svých sítí a informačních systémů. 
Tuzemský zákon, který aktuálně prochází připomínkovým řízením a s jehož účinnos-
tí se předběžně počítá od druhé poloviny roku 2024, však bude v mnoha ohledech 
přísnější. Již nyní je navíc zřejmé, že se bude odhadem týkat minimálně šesti tisíc 
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podniků, zatímco pod dosavadní zákon, týkající se kybernetické bezpečnosti, 
spadalo pouze okolo 400 subjektů. Spekuluje se zároveň o tom, že finální číslo 
může ještě o pár tisícovek narůst.

I malých firem se regulace může dotknout, zvláště 
těch v holdingu
Vznikající zákon o kybernetické bezpečnosti se bude týkat zejména odvětví 
energetiky, dopravy, zdravotnictví, nakládání s vodou a odpady. Dále se dotkne 
digitální infrastruktury a poskytování digitálních a ICT služeb, veřejné správy či 
výroby, zpracování a distribuce potravin. Stejně tak jako výroby počítačů nebo 
elektronických a optických zařízení. Podniky z těchto oblastí, které mají více než 
50 zaměstnanců nebo dosahují ročního obratu alespoň 10 milionů eur (zhruba 
250 milionů korun), mají téměř jisté, že se jich nová regulace bude týkat.
Kromě velkých a středních podniků by měly zbystřit i menší firmy, pokud jsou 
součástí holdingu. Zákon je totiž nebude posuzovat jednotlivě, ale spolu s ostat-
ními firmami ve skupině jako celek. 
Zákon se bude vztahovat i na všechny organizace, které jsou jedinými posky-
tovateli služby, která je nezbytná ze sociálního nebo ekonomického hlediska 
anebo by narušení jejich služby mohlo mít významný dopad na veřejnou bez-
pečnost, zdraví osob nebo by mohlo vyvolat významné riziko zejména s přeshra-
ničním dopadem, a to bez ohledu na velikost.

Bezpečnostní procesy firem budou ověřovat 
inspektoři a pravidelný audit
Podniky si ze zákona budou muset stanovit rozsah řízení kybernetické bezpeč-
nosti, konkrétně to bude znamenat například jasné určení bezpečnostních rolí, 
jako jsou manažer, auditor, architekt kyberbezpečnosti a garant aktiva. Rozsah 
opatření bude vždy záviset na tom, zda podnik bude spadat do režimu vyšších, 
nebo nižších povinností. Do prvně zmíněné zákon rozřadí zpravidla 400 klíčo-
vých organizací, na které již nyní dohlíží stát a podléhají kybernetické regulaci. 
Ty budou muset zároveň řešit odolnost před kybernetickými hrozbami i u svého 
dodavatelského řetězce. Do režimu nižších povinností potom budou spadat 
všechny ostatní podniky, kterých se regulace dotkne.
Dále zákon přinese povinnost implementovat specifická bezpečnostní opatření 
s cílem zvýšit ochranu informačních systémů a dat. Tato opatření mohou být 
jak organizační formou procesů a politik, tak technická ve formě nástrojů pro 
zajištění bezpečnosti sítí, aplikací nebo datových úložišť.
Všechna bezpečnostní opatření budou ze zákona podléhat pravidelným 
auditům. U podniků v režimu nižších povinností je budou vykonávat pověření 
inspektoři, kteří budou muset složit certifikační zkoušku dle doplňkové vyhlášky 
o inspektorech, která mimo jiné definuje i nezbytně nutné vědomostní poža-
davky pro výkon funkce. V režimu vyšších povinností půjde přímo o inspektory 
dozorového orgánu, kterým je Národní úřad pro kybernetickou a informační 
bezpečnost (NÚKIB).
Firmy také budou muset hlásit všechny zaznamenané kyberbezpečnostní útoky, 
a to právě NÚKIBu. Součástí tohoto incident managementu je i podávání zpráv 
o průběhu incidentu, jeho dopadech a protiopatřeních k jeho řešení a současně 
informování vlastních zákazníků. 

Případné pokuty až do výše čtvrt milionu korun
Při nedodržení zákonných povinností hrozí firmám sankce, které jsou rozlišeny 
podle režimu plnění povinností. Organizacím ve vyšším režimu hrozí za pře-
stupek pokuta do 250 milionů korun, nebo do výše 2 % čistého celosvětového 
ročního obratu. 
Subjekty v nižším režimu plnění povinností mohou dostat pokutu do 175 milionů 
korun, nebo do výše 1,4 % čistého celosvětového ročního obratu. Rozhodující je 
v obou případech vyšší částka.  

NIS2: 
MANAŽERSKÉ 
SHRNUTÍ PODLE 
NÚKIB
Nový zákon o kybernetické bezpečnosti sdružuje 
dosavadní roztříštěnou úpravu několika typů 
povinných osob do jedné – poskytovatele regulované 
služby. Jedním z cílů nového zákona je stavět jeho 
vnitřní systematiku takovým způsobem, že ustanovení 
stanovující práva a povinnosti týkající se jeho hlavních 
adresátů – veřejnoprávních i soukromoprávních 
organizací – budou logicky uspořádána na začátku 
tohoto předpisu a ustanovení mající pro ně menší 
význam (nebo se jedná o výjimky z obecných 
pravidel týkající se jen úzké množiny adresátů) 
budou uspořádána na jeho konci. Poskytovatel 
regulované služby musí naplňovat kritéria daná 
Vyhláškou o regulovaných službách. Tato vyhláška 
stanovuje regulované služby a jejich kritéria – pokud 
kritéria naplněna nejsou, organizace nemůže být 
poskytovatelem regulované služby. Zákon stanoví, 
že kritéria jsou dvojího druhu – pro identifikaci nebo 
pro určení. V případě naplnění kritérií pro identifikaci 
provádí organizace posouzení a následnou registraci 
sama, v případě kritérií pro určení s ní vede Úřad 
správní řízení o určení. Poskytovateli regulované 
služby zákon a vyhláška následně na základě služeb 
přiděluje režim povinností. Režimy jsou dva – režim 
vyšších povinností a režim nižších povinností. Každý 
poskytovatel regulované služby má ve výsledku jen 
jeden režim a ten stanovuje, jaké povinnosti mu ze 
zákona plynou.

Povinnosti poskytovatele regulované služby jsou 
především:

   hlásit údaje
   stanovit rozsah řízení kybernetické bezpečnosti 
   zavádět bezpečnostní opatření 
   hlásit kybernetické bezpečnostní incidenty 
   informovat zákazníky o incidentech a hrozbách
   provádět protiopatření
   uplatnit pravidla lokalizace dat 
   plnit povinnosti mechanismu řízení bezpečnosti 
dodavatelského řetězce 

   podřídit se výkonu kontroly inspektorem 

Zákon dále popisuje další nástroje zajišťování 
kybernetické bezpečnosti (použitelné obecně, avšak 
nikoliv jen ve vztahu k výše uvedeným povinným 
osobám). Těmi jsou výjimka z práva na informace, 
nová úprava ochrany informací a nová úprava stavu 
kybernetického nebezpečí.
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   Radoslav Tesař, řídicí partner M.C.TRITON
   archiv M.C.TRITON

ZARUČENÝ RECEPT 
NA ÚSPĚCH

28 OTÁZEK, NA KTERÉ JE DOBRÉ 
SI ODPOVĚDĚT

Díky své práci se mohu setkávat s desítkami, stovkami lidí z byznysu a mohl jsem 
poznat také prostředí řady firem, úspěšných i těch méně úspěšných. V každé z nich 
jsem ale našel kus zkušenosti. A když ty dílky poskládám k sobě, zdá se mi, že v nich 
vidím zaručený recept na úspěch.

a zastavit se.  Je toho totiž překvapivě mnoho. Ale v zásadě to lze shrnout do několi-
ka velmi stručných bodů.

Základem je jednoduchá rovnice 
Je jedno, co děláme, jakému byznysu se věnujeme, vždy existují tři základní faktory – 
tím prvním jsme my sami, druhým naši zákazníci a třetím naši kolegové. A ten trik, 
jak z této rovnice dostat jako výsledek úspěch, je jediný: Pochopit sebe, co chci a co 
mohu. A mít pokoru poslouchat a pochopit ty, kterými jsem obklopen, tedy klienty 
i kolegy. Vypadá to jednoduše, je to taková podnikatelská písemka a asi to většina 
z nás bude považovat za samozřejmost. Ale ruku na srdce, děláme to?

Na začátku je idea
Ale idea sama o sobě nestačí, je potřeba si poctivě odpovědět na několik základních 
otázek. Kde je potenciál mého byznysu, to znamená: Kdo a kde jsou mí zákazníci, 
kteří jsou ochotni za můj produkt nebo službu platit? Je můj obchodní model života-
schopný? Zvládnu to sám, nebo se mám s někým spojit či si někoho koupit? Kdo jsou 
mí dodavatelé a partneři? Jak a co budu inovovat? V jaké podobě to celé dává smysl? 
Na jednu otázku je odpověď zřejmá – budu k sobě potřebovat lidi. Ale ta odpověď 
implikuje další otázky. Ty základní všichni známe. Kým jsem schopen se obklopit? Kde 
ty kolegy najdu? Jak je budu motivovat? Jakou zvolím organizační strukturu? Ale jsou 
tu i další. Jsem spokojen se svými kolegy? A jsou oni spokojeni se mnou? Mohu se 
spolehnout na jejich výkon a loajalitu? 

Na začátku je určitě dobré si říct jedno. Uspět 
na trhu – a mám na mysli dlouhodobý úspěch – 
je těžké a vždycky to těžké bude. Stačí se jen 

podívat kolem sebe… doznívá covid, zuří války skuteč-
né i geopolitické, dusí nás inflace a konsolidační balíč-
ky, snad denně se objevují nové technologie a ve světě 
bez hranic i nová konkurence. Svět se nám prostě mění 
doslova před očima, rychleji než kdy dříve. A kdo chce 
uspět, nesmí plakat, ale musí se s tím vyrovnat. 

Co je a není důležité
Občas se při své práci setkávám s otázkami, které vedou 
praktickým směrem – jaká organizační struktura je nej-
lepší, jaká motivace je nejúčinnější, který obchodní mo-
del se vyplácí a jiné, jim podobné, kladené s nadějí, že 
odpovědi povedou k úspěchu. Upřímně říkám, že na tyto 
otázky neumím odpovědět. A nevěřím ani, že nějaká 
obecně správná odpověď existuje. Protože ty odpovědi 
vyplynou z úplně jiných otázek. Těch důležitějších. 
Z pohledu majitele jakékoliv firmy je proto zásadní uvě-
domit si, co kdo drží v rukou a co může ovlivnit. Možná 
se zdá, že v běhu dní na to nezbývá čas, ale jestli to 
s podnikáním myslíme vážně, měli bychom si ho udělat 
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Z POHLEDU MAJITELE JAKÉKOLIV FIRMY JE PROTO ZÁSADNÍ UVĚDOMIT 
SI, CO KDO DRŽÍ V RUKOU A CO MŮŽE OVLIVNIT. MOŽNÁ SE ZDÁ, 
ŽE V BĚHU DNÍ NA TO NEZBÝVÁ ČAS, ALE JESTLI TO S PODNIKÁNÍM 
MYSLÍME VÁŽNĚ, MĚLI BYCHOM SI HO UDĚLAT A ZASTAVIT SE.

M.C.TRITON
ČESKÁ PORADENSKÁ SPOLEČNOST S TŘICETILETOU 
ZKUŠENOSTÍ NA TRHU. OD ROKU 2010 SE SOUSTŘEDÍ 
PŘEDEVŠÍM NA SILNÉ KLIENTY S AMBICEMI 
STRATEGICKÝCH ZMĚN, NA VEŘEJNÝ SEKTOR 
A PROJEKTY NA POMEZÍ KOMERČNÍHO A VEŘEJNÉHO 
SEKTORU. SVÉ PORTFOLIO SLUŽEB ROZŠÍŘILA 
O DLOUHODOBÉ ŘÍZENÍ FIREM A SLUŽBY SPOJENÉ 
S INVESTOVÁNÍM, NÁKUPEM A PRODEJEM FIREM.

Samozřejmě jde o peníze
Proto je důležité v každém okamžiku myslet i na tuto 
stránku. To znamená mít byznys plán. Opět pomohou 
otázky. Je můj byznys plán rozumný? Jak řídím cash? 
Jak mě vidí banky a investoři? Jaké jsou mé pohledávky 
a závazky? Vím, na kterém produktu kolik vydělávám?

Ale nad vším jsou hodnoty
Tento poslední blok považuji za klíčový. Opět si pomo-
hu otázkami. Čím a jak jsem pro své okolí atraktivní? 
Nakolik jsem důvěryhodný? Jakou mám energii? Doká-
žu ji přenést dál? Kdo a proč je ochoten dát mé firmě 
přednost před jinou? Jak jsem schopen využít potenciál 
svých kolegů? Jak zajímavé jsou pro ně moje znalosti 
a zkušenosti? Vidím své lidi jako lidi a umím si na ně 
udělat čas? Jinými slovy: Jaké vyznávám hodnoty a jak 
jsem schopen je propsat do DNA své firmy?

Nikdo neumí všechno
Dvacet osm otázek. Zdá se to být hodně, ale upřímně, 
mohlo by jich být i víc. A věřte tomu, že zastavit se, 
zamyslet se a zamýšlet se nad nimi i opakovaně a poté 
krok za krokem konat, stojí za to. Nikdo neumíme 
všechno, ale slušnost, selský rozum a cit pro byznys 
nás povedou. Když se pustíme do podnikání, všichni 
chceme vydělat. Ale je dobré chovat se přitom slušně. 
Hodně štěstí…  
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  Daniel Mrázek       archiv KCP

Navýšit kapacitu centra, vytvořit živý prostor k setkávání a trávení volného času Pražanů 
i návštěvníků hlavního města. To je plán, který má generální ředitelka Kongresového centra 
Praha Lenka Žlebková. Pochvaluje si, že zejména mladší generace oceňuje uměleckou hodnotu 
někdejšího Paláce kultury. Je totiž perlou brutalistní a neofunkcionalistické architektury.

KONGRESOVÉ CENTRUM PRAHA 
JE UMĚLECKÝM DÍLEM

LENKA 
ŽLEBKOVÁ
Vystudovala na VŠE v Praze obor mezinárodní 
obchod se zaměřením na cestovní ruch. 
Během studia absolvovala na École 
supérieure de commerce v Paříži stáž 
zaměřenou na mezinárodní marketing a v USA 
management trainee program v hotelovém 
řetězci Marriott. Pracovala mimo jiné jako 
obchodní a marketingová ředitelka v President 
Hotel Prague, jako produktová manažerka 
v CzechTourism, nebo jako ředitelka a členka 
představenstva v Prague Convention Bureau. 
V KCP působí od roku 2016, nejprve na pozici 
obchodní a marketingové ředitelky, od března 
2020 jako generální ředitelka. KCP pod jejím 
vedením zvládlo pandemii covidu-19 i ruskou 
invazi na Ukrajinu, která do centra přivedla přes 
70 000 uprchlíků. Lenka je manažer–vizionář, 
proto je i ve stávající energetické krizi doplněné 
o vysokou inflaci schopna se svým týmem 
šetřit na nákladech obrovské budovy díky 
úsporným a udržitelným projektům. I přes své 
skvělé pracovní výsledky a unikátní zkušenosti, 
za největší životní úspěch považuje své tři syny 
a jednoho manžela.

Na co jste z poslední doby hrdá? Co se vám v Kongresovém centru Praha 
podařilo?
Hrdá jsem na spoustu věcí, ale především na lidi, mám opravdu skvělý tým. Jsme 
flexibilní a schopní přizpůsobit se novým požadavkům a trendům. Jsem hrdá 
na udržitelný přístup, který jsme si zvolili za svou cestu už před lety, a teď se 
ukazuje, že to bylo správné rozhodnutí. Na výsledky roku 2022, ve kterém jsme 
restartovali eventovou sezonu a dosáhli rekordních čísel, která dokonce předčila 
i rok 2019. A samozřejmě i na to, s jakou grácií jsme zvládli druhé předsednictví 
České republiky v Radě EU, kdy KCP navštívilo více než 2 400 významných osob-
ností evropské politiky a ekonomie. Vypadá to, že důvodů k hrdosti mám spoustu 
a další určitě přijdou.

Dobře, vyberte tedy jen dvě události z posledního období, na které jste 
nejpyšnější.
Jasnou volbou je zřízení očkovacího centra v době pandemie a zřízení uprch-
lického centra na počátku války na Ukrajině. V obou situacích nešlo o byznys. 
Obě situace žádaly mnohem víc než jen zapojení zaměstnanců v rámci pracovní 
doby. Metropolitní očkovací centrum jsme zrealizovali za tři týdny. V tomto 
měřítku se jednalo o nevídaný počin, a i díky této zkušenosti jsme později uprch-
lické centrum vybudovali za dvacet hodin. Představte si, že na počátku března, 
za sněhu a mrazu, za oknem sledujete, jak se před centrem shromažďují dva 
tisíce uprchlíků – hlavně matky s dětmi. Dokázali jsme jim nabídnout útočiště 
díky neuvěřitelnému zápalu, lidskosti a solidaritě všech zúčastněných. Byly to 
hodně emotivní okamžiky a vím, že v každém členovi týmu KCP i dnes vzbuzují 
velmi silný pocit hrdosti.

Zmínila jste cestu udržitelnosti. Jaká opatření jste realizovali?
Před sedmi lety jsme spustili investiční projekt kompletní změny energetické-
ho managementu budovy, který zahrnuje systém chytrých úsporných opatření 
ve vytápění, chlazení, vzduchotechnice, kogeneraci, osvětlení a digitalizaci. Pro 
lepší představu to znamená, že se například vzduch v sálech ohřívá odpadním 
teplem z kuchyně, nebo naopak díky freecoolingu chladí. Světla, klimatizaci 
i vytápění řídí centrální dispečink, který svítí jen tam, kde a kdy je to potřeba, 
a neplýtváme energiemi. Náš systém je komplexní – máme na střeše největší 
fotovoltaickou elektrárnu v centru Prahy, ale také třeba nepoužíváme jednorázo-
vé produkty, obaly a materiály. Eliminujeme nadměrné tisky, dekorace, plastové 
nádobí v cateringu i nadměrné využívání dopravců pro mobiliář a suroviny. 
Společně s PRE jsme zřídili jeden z největších hubů pro dobíjení elektromobilů 
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v Praze. U návštěvníků podporujeme cestování MHD, 
pokud zrovna nepřijeli elektromobilem. V Kongresovém 
centru Praha bereme udržitelnost hodně vážně a my-
slíme i na maličkosti. I díky drobnostem, jako jsou ekolo-
gická splachovadla, ušetříme ročně téměř 11,5 tisíce 
kubíků vody. To je objem, kterým by se pětkrát naplnil 
plavecký bazén v Podolí. 

Co pro Kongresové centrum znamená mít největší 
pražskou střešní solární elektrárnu?
Především pokrytí deseti procent naší energetické spo-
třeby a další posun v udržitelném fungování. Fotovol-
taická elektrárna na sedmi tisících metrech čtverečních 
nám ušetří částku až 5,5 milionu korun ročně. To je hod-
ně peněz, k jejichž úspoře bylo potřeba využít prostor 
o rozměrech fotbalového hřiště, na který se vměstnalo 
2 080 solárních panelů. Celý systém úsporných opatření 
předčil naše očekávání. V rámci EPC projektu jsme měli 
garantováno, že na všech energiích ročně ušetříme 
přibližně 24 milionů korun. Ve skutečnosti se ale naše 
náklady snížily o více než 30 milionů korun za rok. 
Pokud k finančním úsporám přidáme i přímý pozitivní 
dopad na životní prostředí v podobě snížení produkce 
CO2 o 11 tisíc tun ročně, měla investice do energetické-
ho managementu hluboký smysl. 

Máte v úsporných opatřeních hotovo, nebo pořád 
existuje prostor na zlepšení?
Nemyslím, že takový kolos jako KCP bude mít někdy 
hotovo. Udržitelnost je za dobu, kdy jsme na ni vsadili, 
propsaná do naší DNA, proto se snažíme být eco-fri-
endly, ačkoli zrovna nový projekt nerozjíždíme. Nyní 
se soustřeďujeme na projekty, které jsou v této chvíli 
zásadní pro naše fungování. Je to například výstavba 
nové výstavní haly, odkládaná kvůli pandemii. 

Co může Kongresové centrum Praha nabídnout 
Pražanům a obyvatelům nejbližšího okolí? 
Troufám si tvrdit, že jsme velmi důležitým subjektem 
hned v několika rovinách. Například do veřejných 
rozpočtů a ekonomiky města přinášíme nemalý objem 
peněz. Kongresový průmysl je pro město významným 

zdrojem příjmů a KCP je v pořádání kongresů pražskou jedničkou. Kongresový turista 
v Praze utratí třikrát víc než běžný turista. U zahraničního návštěvníka KCP se útrata 
pohybuje kolem 8 tisíc korun na osobu a den. Spokojený delegát se k nám vrací 
na soukromou dovolenou, přičemž se nevrací jako baťůžkář do AirBnB, ale jako bonit-
ní turista, o kterého má Praha zájem a potřebuje jej. 
Pozitivní vliv ale máme i v oblasti vědy, výzkumu a inovací. Každý velký mezinárodní 
kongres shromažďuje na jednom místě světové kapacity v oboru. Na akcích probíhá 
výměna informací, nabízí se prostor k rozhovorům a sdílení zkušeností. Například jen 
díky osobním vztahům, navázaným na kongresu, se může stát, že ke komplikované 
operaci českého pacienta si lékař přizve světovou špičku v oboru. 

A co obyvatelé nejbližšího okolí? Neleží jim budova v žaludku jako připomínka 
starých časů, na které by nejraději zapomněli?
KCP je možná trnem v oku pro některé starší obyvatele Prahy, naštěstí je ale také 
stále více těch, kteří brutalistickou a neofunkcionalistickou architekturu obdivují a do-
kážou ocenit její jedinečnost. Architektonický sloh, ve kterém tehdejší Palác kultury 
vznikal, se zrodil v západní Evropě. Londýn, Paříž, Hamburk, to byla města, která byla 
pro tým architektů Kongresového centra Praha inspirací. KCP slouží 42 let a uvnitř 
skrývá přes dvě stovky uměleckých děl a špičkových prvků interiérového designu. 
Ukazuje se, že mladá generace obdivuje jedinečnost této budovy – zvenčí i zevnitř. 
Nedávno jsme spolu s projektem Zažij Prahu spustili pásmo veřejných prohlídek 
a první termíny byly vyprodané během několika dnů. Z toho mám velkou radost, 
svědčí to o změně vnímání centra širokou veřejností.  

Jaká pozitiva přinese zmíněná nová hala Praze? 
Multifunkční hala bude sloužit všem. Díky většímu výstavnímu prostoru budeme 
moci hostit velké mezinárodní akce, na které naše stávající kapacita nestačí. Mezi-
národní kongresy znamenají zvýšení atraktivity a prestiže pro Prahu, ale také více 
peněz do ekonomiky. Díky multiplikačním efektům přinese hala ekonomice každý rok 
188 milionů korun v podobě hrubé přidané hodnoty a 51 milionů korun prostřednic-
tvím plateb do veřejných rozpočtů. Průměrné roční příjmy z projektu pro rozpočet 
hlavního města podle naší analýzy činí 1,79 milionu korun ročně. To není malý ekono-
mický přínos. 
Součástí celého projektu je kompletní revitalizace prostoru Pankráckého náměstí 
a severní terasy, která nabízí jedinečné výhledy na panoráma Starého Města, ale kro-
mě hezké fotky tu nic nezažijete. To chceme změnit a vytvořit živý prostor k setká-
vání a trávení volného času pro Pražany i návštěvníky. Věřím, že Kongresové centrum 
Praha i jeho okolí si Pražané budou moci užít mnohem lépe než dnes.  

Čím je Kongresové centrum Praha pro vás osobně?
Srdcovou záležitostí, nikdy nekončícím příběhem, obrovskou školou života, místem 
neomezených možností.  

19

SOUVISLOSTI



ANKETA MAGAZÍNU BE THE BEST

PRACUJE EVROPA 
NA SVÉM SEBEZNIČENÍ?
Stále častěji jsme svědky regulace, 
respektive toho, že politici s odkazem 
na ochranu vyšších společenských zájmů 
diktují byznysu zákazy a příkazy – naposledy 
se objevila zpráva, že Berlín zvažuje zákaz 
plynových kotlů. Vnímáte podobné zásahy 
jako korektní a správné?

TEREZA ZIMČÍKOVÁ 
PRVNÍ CHODSKÁ

Zásahy politiků do podnikání vnímám dlouhodobě ne
gativně. A v posledních letech to docela graduje. Podle 
mě se u politiků (a bohužel nejen u nich) vytratil selský 
rozum. Před několika lety jsme na základě lobbingu 
politiků za plyn pořídili flotilu aut na CNG. A vnímali jsme 
to jako ekonomické, a hlavně ekologické řešení. A po pár 
letech jsme na mrtvé koleji a někdo nás za pár let může 
nařknout, že jsme tímto krokem byli velcí škůdci planety. 
Protože najednou není plyn ekologický. A těch sporných 
témat bohužel přibývá a neoddiskutovatelně prodražují 
Evropě podnikání, a ztrácíme tak konkurenceschopnost.

JOSEF SUSKA 
HOKAMI

Jsem si jist, že v demokratické zemi vyjadřují politici 
vždy vůli voličů. Jestliže jich je většina, pak je vhodné 
se nadšeně připojit a souhlasit.
Nechci věřit, že se najde někdo jiného než mého názo
ru, ledaže by již dnes spekuloval nad tím, že přesvědčí 
část většiny, aby se připojila k menšině s tím, že pak dál 
bude součástí nové většiny, ale s jiným názorem. Pak 
se já jako občan opět nadšeně přihlásím ke stavu, který 
nastane. A tak pořád dokola.
Druhý pohled na věc pak může vycházet z určité 
poslušnosti a úcty ke svým nadřízeným. Jsem si jist, 
že respektovat nařízení, a nepochybovat o nich, je 
dobrým znakem uvědomělého občana. Tedy znovu 
nadšeně souhlasím.

Zdá se mi však, že otázka předem evokuje nesouhlas, 
tedy popírá mé výše tři uvedené body. Když bych se 
tedy s hloubkou politickou či filozofickým rozměrem 
otázky zabýval hlouběji, mohlo by dojít k popření 
všech prvních bodů. A to bych si, jak říkal Švejk, roz
hodně nijak neposloužil.

JANA NOVÁKOVÁ 
TRUSTAV

To je poněkud citlivá otázka, pro mne určitě, nemám 
totiž ráda jakýkoliv nátlak, natož negativní příkaz, kte
rým zákaz je. On je nutný, když někdo nechápe pravidla 
společnosti, nechce je respektovat a jeho konáním 
může dojít k vážné škodě této společnosti. Je to moje 
definice, která je zároveň i odpovědí na otázku, zda 
zákazy do byznysu považuji za korektní a správné. 
Ano, zákaz je pro byznys nutný, když i přes korektní 
a správné vysvětlení představitelů společnosti někteří 
nechápou a nerespektují pravidla společnosti a jejich 
konání může společnost vážně ohrozit. V tomto přípa
dě je tento zákaz korektní a správný. 
Ale přeji sobě a celé naší společnosti, aby se nám hezky 
žilo na základě jasných pravidel bez nutnosti zákazů.

EGON KULHÁNEK 
HUDEBNÍ DIVADLO KARLÍN

Vnímám je tak, že celá Evropa intenzivně pracuje 
na svém sebezničení. A toto je jenom další střípek 
do obrovské mozaiky!

  Petr Karban        archiv COT group
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LADISLAV ORNST 
HYDROGEN 1

Je jasné, že pro planetu musíme něco udělat, zejména 
přestat spotřebovávat fosilní paliva a vůbec omezit 
spotřebu obecně. Ale je třeba to dělat systematicky 
a tam, kde to dává smysl. Nejhorší je, když racio a roz
hodnutí podložená čísly a argumenty nahradí ideo
logie. To se Němcům bohužel v poslední době stává 
často a také to má viditelné dopady jak na Německo, 
tak na sousedy v EU. Například uzavření jaderných 
elektráren. Podobná opatření připomínají reakci typu: 
Je nás na planetě moc, tak pojďme my tady vyskočit 
z okna.

MONIKA NEBESKÁ 
ZD VŠESTARY

Bez regulací se společnost neobejde. To, že tvůrcem 
regulací jsou v demokratických společnostech politici, 
přirozeně vyplývá z jejich zákonodárné role. To, že 
některé nové zákazy a příkazy vyvolávají negativní 
reakce společnosti, je také normální. Vzpomeňme si, 
jaké rozhořčení vyvolal před lety zákaz kouření v re
stauracích – také jsme slyšeli spoustu varování, že je to 
konec restauratérského byznysu, že je to omezení práv 
kuřáků. A po pár letech vidíme, že se svět nezbořil, lidé 
si zvykli. 
Kompetentněji než k plynovým kotlům se mohu vyjád
řit k regulacím v zemědělství. A bohužel musím říct, že 
někdy je to opravdu proti zdravému rozumu. Například 
když EU zakáže používání pesticidů, ale nezakáže 
dovoz potravin ze zemí, kde tento zákaz neplatí, to je 
opravdu přitažené za hlavu. Vede to pouze k znevý
hodnění evropské produkce ve prospěch třetích zemí. 
Máme jednotný evropský trh, ale různé národní pod
mínky přidělování dotací. A tak bych mohla pokračovat. 
Takže regulace ano, ale s rozumem.

LADISLAV CHODÁK 
RHK BRNO

Kapitalismus ve své podstatě volné soutěže je postup
ně trhán na kusy. Většina z nás podnikatelů si již skoro 
zvykla na to, že moudrý politik ví nejlépe, kam inves
tovat a formou dotací a různých podpor to dává jasně 
najevo. Pro podnik přirozená potřeba výzkumu a vývo
je se ohýbá podle vyhlášených programů a takzvaných 
potřeb společnosti. Pomalu nám ani nepřijde divné, 
že provoz aut se spalovacím motorem bude ukončen 
politickou silou, nikoliv slabou poptávkou. Opravdu 
nevím, jak se dá bojovat s absurdním Green Dealem 
nebo změnou strategické energetické koncepce státu, 
potažmo EU. Zákaz plynových kotlů se celkem nabízí, 
možná i nějaký politický bod to přinese, kdo ví? 
Ekonomika je pro politiky již dávno na druhé koleji. 

Evropa, a nakonec i Severní Amerika jsou příliš bohaté 
na to, aby řešily obyčejné věci. Ekonomika a efektiv
ní správa věcí veřejných jsou prostě příliš obyčejné. 
Populismus vyžaduje svoje témata a každý si je může 
doplnit sám z novinových titulků.

JANA KREMLOVÁ 
ALIKA

Každý zásah politiky do ekonomiky a podnikání s sebou 
nese nečekané výdaje, neplánované nutné změny stra
tegie apod. Bohužel často je odkaz na ochranu vyšších 
společenských zájmů názorem úzké skupiny lidí nebo 
jejich voličů. Pokud jsou to změny a zásahy podložené 
vědou a skutečně míří k ochraně životního prostředí, je 
nutné tyto zájmy respektovat, i když se nám to v první 
chvíli nelíbí. Ale chce to dostatek času a argumenty 
podložené vědeckými studiemi, aby i tyto nepopulární 
změny probíhaly s co nejmenšími škodami. Vždy by 
měl být názor všech členů EU jednotný a neměl by hájit 
pouze názory a zájmy vládnoucí strany v jedné zemi, 
byť velké a vyspělé.

TOMÁŠ JAHN ML. 
STASTO

Jistě, že ne. Politici, velmi často neoplývající žádným 
nebo pouze minimálním ekonomickým vzděláním, by 
měli vytvářet hlavně podmínky pro kvalitní konkuren
ční prostředí. Ne ho nesmyslně omezovat.

ŠÁRKA LITVINOVÁ 
ASIANA

Regulace, pokud k ní státní správa přistoupí, by měla 
být v souladu s dlouhodobým strategickým plánem 
a vývojem společnosti. Tento výhled by se neměl sou
střeďovat na jednotlivosti, ale na podstatné vývojové 
parametry společnosti bez ohledu na momentální 
politické rozložení sil. Případná regulace by tak neměla 
být překvapením pro ty, na něž dopadá. Musí to být 
předvídatelný nástroj řízení společnosti a její udržitel
nosti.

LIBOR SUCHÁNEK 
SULKO

Politici, aby zaujali voliče, potřebují ideologii a je jedno, 
zda je náboženská, komunistická, zelená... Ideologie 
ve spojení s přidělováním peněz vytváří závislost. 
Postupně se tržní prostředí přetváří v prostředí toužící 
po dotacích, a to politik miluje. Příznivější vidím cestu 
zdanění nežádoucích produktů – spotřební daň na le
tecký benzin, motocykly, plyn a další.
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KRÁL ČESKÉHO STŘEDOHOŘÍ
Pokud za královnu Českého středohoří považujeme Milešovku, králem 
může být jedině Házmburk. Věže této zříceniny patřící k nepřehléd-
nutelným dominantám krajiny. Jeho silueta se dvěma věžemi, horní 
hranolovitou a dolní kulatou, je vidět ze všech světových stran na de-
sítky kilometrů daleko. Tyčí se na vrcholu strmého čedičového masivu 
a připomínají zašlou slávu nedobytného gotického hradu. Vrch dosahují-
cí výšky 418 metrů byl podle archeologických nálezů obydlen již v 5. tisí-
ciletí před naším letopočtem lidem kultury s vypíchanou keramikou.

WWW.BRANADOCECH.CZ

  archiv fotobanky Ústeckého kraje



  Petr Karban         David Kraus

Renomia vyrostla z malé regionální moravské firmy v evropského lídra. S Jiřinou 
Nepalovou o třicetileté cestě, která ani zdaleka nekončí, i o hodnotách, které 
jsou v podnikání stejně důležité jako odbornost.

TŘICET LET ČESKÉ RODINNÉ FIRMY: 
CESTA NA VRCHOL

KDYŽ JE FIRMA 
SPOLEČNOU VÁŠNÍ

A jak jste došla od samoobsluhy k makléřské společnosti?
Za to právě mohou kluci. Pavel tehdy studoval na Sorbonně, kam ho vyslala Univerzita 
Karlova, Jirka studoval vysokou školu v Karviné. A když viděli, jak to pořád řeším, že 
se necítím komfortně, přišel Pavel s tím, že zkoumal, jak ve Francii funguje pojišťovací 
trh. Zjistil, že skoro nikdo tam není pojištěný napřímo u pojišťovny, ale že jak firmy, 
tak občané využívají pojišťovací makléře. A přišli s tím, že jsou domluvení, že mám za-
ložit firmu. Vysvětlili mi, že by to mohla být dobrá cesta, že zúročím zkušenosti a oni 
že mi tak dva roky budou při studiu pomáhat a pak se vydají svojí cestou. 

A tak se zrodila makléřská profese v Česku…
Kdepak, v té době už tady makléři působili, někteří domácí, někteří ze zahraničí. 
I čeští pojišťováci, ale bohužel i ti, co pojištění nerozuměli a nikdy v oboru nepůsobili, 
zakládali firmy a vnímali velký potenciál na rozvíjejícím se pojišťovacím trhu.

Vidíte, já to úplně nepochopil dodnes, pořád mám pocit, že přece lepší službu 
musí dát pojišťovna sama, zná své produkty nejlépe.
Ono je to jinak. Klient se sám rozhoduje, jakou cestou se vydá. Může být pojištěn 
napřímo v pojišťovně, nebo se rozhodne, že se mu bude o pojištění starat pojišťovací 
makléř. Pojišťovací makléř je výhodný zejména pro klienty. Vyjednává jim nejlepší 
podmínky a může přitom oslovit nejen pojišťovny působící v Česku, ale může hledat 
řešení, zejména pro větší firmy a složitá či specifická pojištění, také v zahraničí. 
Na trhu je řada pojišťoven a více možností, jak se pojistit, a pro klienta je složitější 
odhalit například některé výluky v pojistných podmínkách. Může pak být nemile 
překvapen, když dojde ke škodě a on se o té výluce dozví, až když dostane dopis 
od pojišťovny, že na jeho škodu se pojištění nevztahuje. Naší velkou snahou je tako-
vým situacím předcházet a zajistit, aby k tomuto nedošlo. 

V čem je to výhodné pro klienta, tedy chápu, ale v čem je to výhodné pro 
pojišťovnu?
I pro samotnou pojišťovnu je velmi důležitá spokojenost klienta a pojišťovací makléř 
k tomu přispívá. Makléř s klientem buduje dlouhodobý vztah, dokonale ho pozná, 

Vzpomenete si na impulz, který vás přiměl k tomu 
opustit před třiceti lety jistotu zaměstnání a vydat 
se na dráhu podnikání?
Jistota se totiž trochu vytratila. Pracovala jsem 
od roku 1978 jako likvidátorka pojišťovny a po revo-
luci jsem byla pověřena založením pobočky pojištění 
podnikatelů v Hranicích na Moravě. Pojišťovna tehdy 
dostatečně nevnímala potřeby nových majitelů 
firem, kteří je získali většinou v privatizaci. Podnika-
telé tehdy potřebovali pojištění na nové ceny, ale 
my jsme mohli nabídnout pojištění jen na takzvanou 
časovou cenu, a to by třeba v případě požáru ve firmě 
nemuselo stačit pokrýt náklady na opravu. Nechtěla 
jsem svým klientům nic zakrývat a změnit jsem to ne-
mohla. Mimo tento fakt mě fascinovalo, jak se kolem 
rozjíždí podnikání, a to mě také lákalo. Doma jsme 
o tom s kluky pořád mluvili. Velmi silně jsem vnímala, 
že musím udělat změnu. Hodně jsem se v pojišťovně 
naučila, za to jsem byla vděčná, ale pokračovat jsem 
tam nemohla.

Tak jste šla na volnou nohu a přitáhla syny…
Možná to tak vypadá, ale bylo to trošku jinak. Přemýš-
lela jsem, co bych mohla dělat, dokonce jsem s ko-
legyněmi dražila samoobsluhu s tím, že to podnikání 
rozjedeme. Příslib na úvěr od banky byl čtyři miliony, 
ale někdo nás přebil… Tehdy nás to mrzelo, teď říkám, 
že bylo velké štěstí, že to tak dopadlo.

Vy jste chtěla do maloobchodu?
Já jsem hlavně chtěla změnu, prostě podnikat.
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jeho podnikání, rizika. A pak přichází k pojišťovně 
s jasným zadáním, mnohem lépe jí dokáže prezento-
vat klientovy potřeby, na základě znalostí vyjedná-
vat o podmínkách a také se pak stará o škody. Co je 
důležité jak pro klienta, tak pojistitele, je identifikace 
rizik, která vychází právě ze znalosti například provozu 
podniku, ze zkušeností z obdobných firem a podobně. 
Jedině tak je možné pojištění opravdu přesně zacílit, 
ušít na míru klientovi. Makléř také v průběhu času vy-
jednává s pojišťovnou vylepšení a inovace pojistek. 
Každý segment podnikání vyžaduje znalost, aby popis 
rizik a informací byl dostatečný, a my k tomu máme dedi-
kované specialisty, například na dopravní rizika, odpo-
vědnost, zemědělství, energetiku a mnoho dalších. Vedle 
toho máme zkušený tým risk manažerů a také vlastní 
specialisty likvidace, což je na českém trhu velmi unikátní. 

Třicet let existence představuje ve vašem případě 
neustálý rozvoj. Jaký je váš recept na dlouhodobý 
úspěch?
Naší úlohou je poskytovat perfektní služby v oboru, 
který je založený na velkých profesních znalostech 
a kde nesmí chybět důvěra klienta. Je to obrovská 
odpovědnost, kterou nikdy nepodceňujeme. Rozumět 
perfektně oboru, to považuju za absolutní základ. Jako 
rodinná firma máme navíc od samého počátku ve své 
DNA to, že jedním z pilířů dlouhodobého úspěchu 
je solidnost, služba založená na ochotě naslouchat 
klientům a také vášeň pro službu, kterou poskytujeme. 
Ta nás neopouští ani po třiceti letech. Držíme se našich 
hodnot a poslání, chceme pomáhat lidem. To jsou 
motivy, které jsou charakteristické pro naše chování. 
Možná je součástí úspěchu Renomia i to, že jsme jako 
zakladatelé hned od počátku měli k sobě velkou důvě-
ru, vždy jsme byli i majetkově rovnocennými partnery. 
Cítím, že důvěra mezi dětmi a rodiči je významná věc. 
Předpokladem dlouhodobého úspěchu také je, že 
děláte činnost, která lidem přináší užitek a je pro ně 
prospěšná, i když nic konkrétního nevyrábíte. 

Dnes jste velmi úspěšná mezinárodní firma, máte 
specializované týmy, vyvíjíte vlastní technologie 
a aplikace. Vzpomínáte někdy na úplné začátky? 
Prvních deset let se podobalo workoholickému snu. 
Kromě firmy jsme v podstatě nic jiného neřešili. Jirka 
s Pavlem při studiu budovali pobočky, společně jsme 
najímali lidi, často jsme pracovali až do svítání, nehrálo 
roli, kolik je hodin. Služby pro naše klienty musely už 
tehdy být perfektní. Nezklamat klienta, vybudovat fir-
mu, která bude mít dobré jméno, za tím jsme šli. Přibý-
vali kolegové, bylo nutné sestavit pravidla fungování, 
něco jako směrnice, definovat principy našeho chování 
i to, jaké lidi chceme přizvat do firmy. Mimo povinností, 
které ukládá zákon v tomto regulovaném oboru, jsme 
také definovali už zmiňované hodnoty a poslání. 

Bylo těžké dosáhnout toho, aby všichni lidé 
ve firmě tyto hodnoty sdíleli? 
Když máte deset, padesát, sto kolegů, znáte je všechny 
osobně, dokážete je svým příkladem ovlivnit. Když 

Renomia vyrostla a zaměstnávala stovky lidí, bylo nutné o hodnotách více hovořit. 
Co znamenají, co přinášejí nejenom do profesního života, ale i do soukromí. O to se 
snažíme. Vím, že u nás pracují skvělí lidé, pokud by to tak nebylo, nebyli bychom dnes 
jednou z největších a nejúspěšněji se rozvíjejících firem v tomto oboru v Evropě. 

Kolik kolegů máte dnes?
Jsme ve 12 zemích, máme řadu dceřiných firem v ČR, významnou součástí naší skupiny 
je také franšízová síť více než 230 makléřských společností Renomia Network. Celou 
tuto skupinu tvoří skvělý tým čítající více než 2 500 lidí. 

Co pro vás bylo motorem budovat firmu pořád dál? Protože řada majitelů 
vyroste do určité velikosti a pak si řeknou, že vlastně stačí, že větší firma jsou 
větší závazky a možná větší problémy…
To nemusí platit vždy. V dravém světě našeho podnikání je důležitá i velikost firmy a její 
rozvoj. Když je firma velká, tak se vyplácí budovat týmy specialistů, investovat statisíce 
do digitalizace, takové investice dávají smysl, když je využívá co největší počet lidí. 
Ve firmě musí každý vědět, jaká je jeho role, a naplňovat ji. Je to o způsobu řízení a na-
stavení odpovědnosti. I růst v regionu Evropy je pro nás důležitý. O podmínkách pro 
některé klienty se někdy rozhoduje v centrálách pojišťoven, které nemusí být vždy v ČR. 
Řada pojišťoven působí ve stejném regionu jako my a pak při rozhodování, jak vyhovět 
či nevyhovět našemu požadavku, rozhodují i čísla z celého regionu. V tom je naše pozi-
ce unikátní a jsme v tom jedineční. Dalším motivem je příležitost. Nacházíme se v čase, 
kdy firmy řeší nástupnictví a mnozí nástupce nemají. Nabízí se příležitost firmy kupovat 
a v celém regionu Evropy růst nejenom organicky, ale i prostřednictvím akvizic.

Strategickým partnerem vaší společnosti je společnost Gallagher. Kdo koho 
objevil?  
To nebylo náhodné objevení. S Tomem Gallagherem, vnukem zakladatele, nás spojuje 
patnáctileté přátelství. Zajímavé pro nás bylo, že firma, která je čtvrtá největší na svě-
tě, stále funguje jako rodinná a zajímá se o lidi ve firmě. Cestovat po světě a osobně se 
potkávat, to je Tomova běžná každodenní náplň. Tato obrovská firma, která je kotova-
ná na burze, má ve svém týmu tři nástupce rodiny, což je zcela ojedinělé.

Byl to největší milník v životě Renomia?
Propojení s Gallagher pro nás bylo velmi důležité. Prodejem třiceti procent akcií jsme 
získali výjimečné partnerství, které nás posunulo raketovou rychlostí dále od naší 
konkurence. Jednak jsme získali zajímavé finanční prostředky na rozvoj, a co je důle-

RENOMIA
ČESKÁ RODINNÁ FIRMA PATŘÍ MEZI VÝZNAMNÉ MEZINÁRODNÍ 
SPOLEČNOSTI V OBORU POJIŠTĚNÍ A RISK MANAGEMENTU. V ROCE 
1993 JI V HRANICÍCH NA MORAVĚ ZALOŽILA JIŘINA NEPALOVÁ SE 
SVÝMI SYNY PAVLEM A JIŘÍM. CÍLEM SPOLEČNOSTI JE POSKYTOVAT 
KLIENTŮM PERFEKTNÍ SLUŽBU S DETAILNÍ ZNALOSTÍ OBORU.
ZA 30 LET SVÉHO PŮSOBENÍ ZÍSKALA RENOMIA MNOHO PROFESNÍCH 
ZKUŠENOSTÍ, PROŠLA INOVACEMI A VYROSTLA V ÚSPĚŠNOU 
PROFESIONÁLNÍ SPOLEČNOST S MEZINÁRODNÍ PŮSOBNOSTÍ, A TO 
VE 12 ZEMÍCH EVROPY A S MOŽNOSTÍ ZAJISTIT SLUŽBY PRO KLIENTY 
KDEKOLI VE SVĚTĚ. KLIENTSKÉMU SERVISU SE VE SKUPINĚ RENOMIA 
VĚNUJE VÍCE NEŽ 2 500 ZKUŠENÝCH ODBORNÍKŮ, KTEŘÍ JSOU VŽDY 
NA STRANĚ KLIENTŮ A HÁJÍ JEJICH ZÁJMY.
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žité, zázemí této firmy s neskutečným know-how, zkušenostmi a kontakty po celém 
světě je nám plně k dispozici. 

Je vztah rodinných firem k pojištění stejný jako u korporací?
Pojištění potřebují všechny firmy a svoji odpovědnost za špatné rozhodnutí si vět-
šinou uvědomují. Mrzí mě, že asi jen padesát procent firem má sjednáno přerušení 
provozu, a přitom tato škoda může být vyšší než škoda na majetku. Další rozdílný pří-
stup je ve stanovení spoluúčasti, kdy v ČR je tendence si pojišťovat nízkou spoluúčast 
a řešit malé frekvenční škody. Tím se pak prodražuje pojistné a zároveň i při malých 
škodách vznikají na straně klienta náklady na hlášení a dodání dokumentů a podobně. 
Fokus by měl být na potenciální škody, jejichž velikost ohrožuje firmu.

Existuje nějaké zlaté pravidlo pojištění?
Pojištění je specifická a dost složitá záležitost, takže pokud bych měla za každou cenu 
nějaké pravidlo vyslovit, tak by znělo: Svěřte řízení rizik a pojištění těm nejlepším 
konzultantům.

Mířil jsem k tomu, jestli třeba existuje nějaký algoritmus, jak vnímat pojištění 
v době, kterou aktuálně žijeme, kdy dominantním znakem je nejistota a inflace…
To je právě jeden z momentů, kdy klient ocení, že má spolehlivého partnera. Pokud 
jde o inflaci, ta se promítá i do pojištění a je nutné se tím zabývat. Roste hodnota 
majetku, a pokud klient nechce čelit riziku takzvaného podpojištění, stručně řečeno 
nedostatečné pojistné částky, je nutné udělat změnu.

Mění se svět pojištění?
Narůstají rizika, všeobecně nejvíce známé jsou nyní kybernetické útoky, kterých při-
bývá. Ale jsou i jiné věci, které mění, jak říkáte, svět pojištění. Je to například přístup 
pojišťoven k některým rizikům a firmám, jejichž provozy ohrožují životní prostředí. 
Zejména zahraniční pojišťovny, a těch je v ČR většina, nechtějí pojišťovat některé 
typy elektráren, sklárny, důlní rizika a jiné. Přitom právě tyto firmy pojištění potřebují. 
Svým klientům umíme najít alternativní řešení, například v podobě takzvaného capti-
vu, to je jedna z možností. Jsou ale i radostnější zprávy a týkají se například pojištění 
majetku občanů, kdy některé pojišťovny vylepšily své produkty a je možné si sjednat 
opravdu kvalitní pojistky.

Vzpomněla jste kybernetická rizika…
Sjednat pojištění kybernetických rizik není vždycky jednoduché. Je to omezený trh 
a existuje jenom pár pojišťoven, u kterých je možné pojištění sjednat. Již pro nabíd-
ku pojištění je vyžadováno mnoho informací, zejména jak se firmy o kybernetickou 
bezpečnost starají, jaké mají procesy kontroly, školení atd. Vychází se i z toho, že 
velké procento škod způsobí zaměstnanci svojí neopatrností, a právě proto pojišťov-
ny zajímá, jak jsou zaměstnanci školeni, jak jsou zabezpečena přístupová práva a jiné 
aspekty. K zajištění bezpečnosti čeká firmy v krátkém čase splnění povinností a přijetí 
různých opatření v souvislosti s novou legislativou, která přichází z EU, jako je DORA 
nebo NIS2. 

Jaké největší výzvy stojí před pojišťovnictvím? 
Pojišťovnictví jako obor je velmi stabilní. Ohrozit jej může velká katastrofa, to se nedá 
zcela vyloučit. Myslím, že mnoho subjektů u nás čekají velké investice do digitalizace, 
do zjednodušování sjednání pojištění a podobně.  

Co třeba umělá inteligence?
Předpokládá se, že přínos umělé inteligence bude velký. V současnosti nástroje umělé 
inteligence, pokud tomu dobře rozumím, pracují s daty, jejichž zdroj a i následné 
využití vygenerovaných výsledků vyvolává řadu dosud ne zcela přesvědčivě zodpo-
vězených otázek. Z mého pohledu musíme být v používání různých systémů a aplikací 
s prvky AI velmi opatrní – a jsme zase u předešlé otázky kybernetické bezpečnosti. 
V Renomia investujeme do digitalizace stovky milionů korun. Výsledkem je mimo jiné 
systém Universum, který dokáže třeba jen na základě registrační značky vozidla získat 
a vyhodnotit nabídky pojištění od všech pojišťoven na českém trhu. A to v řádech 

minut! To je ohromná pomoc. A jdeme ještě dál. Protože 
pracujeme s průmyslovými riziky, zpracováváme pro 
účely tvorby zadání pro pojišťovny obrovské množství 
dat. V tom nám pomáhá další interní systém Apollo, 
který nyní testujeme a brzy ho začneme plně využívat. 
Jeho hlavní výhoda je v tom, že budeme mít společně 
s klientem detailní data o jeho pojištění v čase a tato 
data budeme moci průběžně analyzovat pro potřebu 
dalších úvah klienta, jak má pojištění nastavit. V tom vi-
díme velkou přidanou hodnotu jak pro naše doporučení, 
tak pro finální klientovo rozhodnutí. Je to úplně nová 
dimenze pro náš risk management a naše konzultanty, 
unikátní nástroj, který tady na trhu nemá nikdo.

A není takový nástroj využitelný i v rámci prevence?
Když mluvíme o risk managementu, mluvíme i o pre-
venci. Risk management je další významná specializace 
Renomia. Má-li pojištění dávat smysl, tak je nutné rizika 
přesně identifikovat, vědět, v jakém rozsahu ohrožují 
chod firmy. Co je nutné pojistit a co řešit jiným způso-
bem – jaká opatření udělat, aby klient platil za pojištění 
rozumnou cenu. Například u dopravců jsou škody, které 
vznikají z provozu vozidel, na denním pořádku. Pokud 
ale vykazuje jakákoliv flotila vysoký škodní průběh, nebo 
dokonce překračuje sto procent pojistného, tak hrozí, 
a to reálně, že pojištění bude hodně drahé. I tady je 
proto namístě detailně vyhodnotit příčiny škod a pod-
niknout preventivní kroky, nějaká systémová opatření. 
Takové řešení vyžaduje čas, rozhodně se ale vyplatí.  

Neubírá vám risk management v konečném dů-
sledku byznys? 
Pracujeme s pojištěním, ale nejsme pojišťováci. Ti větši-
nou nabídnou pojistku a víc neřeší. Naše konzultantská 
činnost spočívá v tom, že máme zájem na tom, aby  
pojištění bylo nastaveno tak, aby splňovalo očekávání 
klienta. Předcházení škodám není hrozba, ale příle-
žitost. Když je škoda, téměř vždy s ní přichází nějaké 
omezení a zásah do lidské činnosti, a to není nic pří-
jemného. Tak proč tomu nepředcházet? Přece bohatě 
stačí, že se stávají škody, na které nemáme žádný vliv – 
živelní katastrofy jako zemětřesení, ničivé záplavy. 
A toho s naším neodpovědným chováním vůči planetě, 
jak je vidět, stále přibývá.

Lepší prevence ale znamená nižší potřebu pojiš-
tění…
Toho se absolutně nebojím. Naopak si myslím, že to 
může pomoci srovnat krok se světem, že firmy s lepší 
prevencí mohou přestat řešit frekvenční rizika, protože 
to je zatěžuje administrativou, a mohou se soustředit 
na rizika významná. A na smysluplné pojištění.

Třicet let máte za sebou, umíte si představit spo-
lečnost, kterou jste založila, za dalších třicet let?
To již budou možná ve vedení moji vnuci. Ráda bych 
u toho byla, protože jsem si jistá, že je na co se těšit. 
Věřím, že jsme firmě, která je naší společnou vášní, dali 
do vínku dobré základy, kulturu a hodnoty, a budouc-
nost je tak na čem stavět.  
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  Petr Karban          Jakub Hněvkovský

S pamětí dokážete neuvěřitelné věci. A učíte to i ostatní. Je pro vás výhodou, 
že jste lékařka?
Pro paměť ne, ale pro mou současnou práci určitě, mám psychologický i psychiatrický 
background a vystudovala jsem individuální trénink, v Düsseldorfu mentální kou-
čink a stress management. Což je asi v mentoringu a koučinku, při práci s psychikou, 
nesporná výhoda.

Jak funguje paměť?
Na to se úplně přesně odpovědět nedá, on to vlastně nikdo přesně neví. Víme toho 
spoustu…

Takže nevíme, jak se ukládají data do paměti?
Ono jde hlavně o to, jak s informací pracujeme. Od dětství se učíme učit. Zákla-
dem je používat logické myšlení. Porozumět tomu, co se učíme, to má paměť 
ráda. Je to z toho důvodu, že když hledám porozumění, logické odůvodnění, 
musím si v hlavě otevřít více šuplíčků a pospojovat je. A v tom je síla logiky. 
Podstatou paměťových technik a tréninku paměti je využívat více mentálních 
schopností, které nám náš mozek nabízí.

Jak si otevřu více šuplíčků? To jde? Vědomě?
Existují různé paměťové techniky. Nepoužíváme totiž jenom logiku, ale také 
emoce, asociativní myšlení, inovativní myšlení, vizuální myšlení, schopnost orien-
tovat se v prostoru. Většina lidí se ale učí obvykle jen logickou cestou a opako-
váním.

Jak jde s pamětí dohromady prostor?
To znají herci. Učí se text a váží ho na pohyb, na gesto partnera. To jsou asociace. 
A naše paměť, to je vlastně jedna obrovská asociační síť. A smysluplné učení je, když 
se snažím novou informaci napasovat na něco už existujícího.

Michaela Karsten je jako jediná v České republice držitelkou titulu Grand Master of Memory 
z londýnské Mind Sports Olympiad – ten je udělován těm, kdo jsou schopni si v rámci jedné 
soutěže zapamatovat za hodinu 1 000 decimálních číslic ve správném pořadí, pořadí deseti 
balíčků karet za hodinu a pořadí jednoho balíčku karet za méně než dvě minuty. Dnes již 
Michaela na soutěže nejezdí, ale učí ostatní, jak efektivně pracovat s pamětí.

CO MÁ A NEMÁ RÁDA LIDSKÁ PAMĚŤ

KDYŽ ULETÍ MYŠLENKA, 
ULETÍ I ŠIPKA

V roce 2001 jste byla zapsána do Guinnessovy 
knihy rekordů. Za jaký rekord to bylo?
Byla to vlastně taková disciplína z legrace, šlo o to, 
zapamatovat si co nejvíce celých datumů narození 
náhodně vybraných, zcela neznámých lidí z publika. 
Napsali je na destičky, postavili se do řady a my jsme se 
na ně směli dvě minuty dívat a pak jsme je měli souvis-
le a ve správném pořadí zpaměti odříkat.

Kolik jste jich dala?
V Mnichově napoprvé třináct, pak jsem se zlepšila 
na čtrnáct. V tréninku doma jsem dokázala i sedmnáct, 
osmnáct, ale přece jen, nervozita na pódiu pracuje. Ale 
myslím, že dnes už rekord je na těch osmnácti.

Ještě ten rekord platí?
Už je to řada let a byl překonán. Takže možná nová 
výzva pro mě…

Má paměť limity? Nebo někdo udělá dvaadvacet?
Nějaké limity tam určitě budou… Když porovnám naše 
a dnešní výsledky, je to úplně jinde, ale to je i tím, že se 
soutěže rozšířily do mnoha zemí, zapojila se Čína a tam 
je mentální trénink na ohromné úrovni, to je vstupenka 
do vysokého světa. Navíc jsou soutěže placené…

Dá se soutěžením uživit?
Určitě záleží na tom, jak kdo je náročný. Ale v někte-
rých zemích bezpochyby ano.
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MICHAELA KARSTEN
AUTORKA KNIHY ÚSPĚŠNÁ PAMĚŤ, ČLENKA MENSY ČR, TROJNÁSOBNÁ 
MISTRYNĚ SVĚTA A NĚKOLIKANÁSOBNÁ MISTRYNĚ ČR V PAMĚŤOVÉM 
SPORTU. ZÚČASTNILA SE MNOHA NÁRODNÍCH PAMĚŤOVÝCH SOUTĚŽÍ 
A NĚKOLIKA SVĚTOVÝCH MISTROVSTVÍ, NA KTERÝCH ZÍSKALA NEJVYŠŠÍ 
MOŽNÁ OCENĚNÍ. STALA SE SVĚTOVOU REKORDMANKOU V PAMĚŤOVÝCH 
SCHOPNOSTECH A JEJÍ REKORD BYL V ROCE 2001 ZAPSÁN DO GUINNESSOVY 
KNIHY REKORDŮ. 
VYSTUDOVALA MEDICÍNU, OBOR VŠEOBECNÉ LÉKAŘSTVÍ, JE 
CERTIFIKOVANOU PORADKYNÍ PRO PSYCHOSOCIÁLNÍ ZDRAVÍ, 
LICENCOVANOU TRENÉRKOU AUTOGENNÍHO TRÉNINKU A PROGRESIVNÍ 
SVALOVÉ RELAXACE A DIPLOMOVANOU MENTÁLNÍ KOUČKOU A TRENÉRKOU.

Logická cesta s opakováním nestačí?
Nestačí. Leckdo si myslí, že podstata tréninku paměti je 
v papouškování, ale to je nesmysl. To je mylné pocho-
pení paměťových technik. Jejich podstatou je totiž 
trénink sedmi mentálních schopností. Některé už jsem 
zmínila, to jsou logika, emocionální prožitek, schopnost 
orientovat se v prostoru, vizualizace, asociativní myšle-
ní. Patří mezi ně i takzvaná transformace.

To asi budete muset vysvětlit…
Mozek má rád obrazy. Když uvidíte obrázek Eiffe-
lovky, tak si to slovo zapamatujete. Ale když řeknu 
perifemilo, což jsem si právě vymyslela, tak je to pro 
mozek oříšek. Protože abstraktní informace, jako jsou 

29

OSOBNOSTI



chemické formule, složitá příjmení, cizí slova, číselné 
informace, odborné termíny, ty mozek zaregistruje, 
ale protože jsou to informace náročné na zpracování 
a mozek je nastaven na energeticky úsporný provoz, 
ukládá je většinou jen do krátkodobé paměti. To je 
nejsnazší. Ale takové informace také zapomínáme. 
Proto přichází ke slovu transformace, technika, pomo-
cí které převedete tu abstraktní informaci do něčeho, 
co je konkrétní a představitelné.

Co mám za problém já, že si do druhého dne nej-
sem schopen zapamatovat většinu filmů, nepama-
tuji si tváře, ale obsah rozhovoru s vámi si budu 
v podstatě věrně pamatovat třeba i dva týdny? 
Je to selektivní paměť?
Tam hrají roli patrně emoce. Něco vás ovlivní, máte 
s tím spojený třeba prožitek nebo souvislost s něčím 
z minulosti… To jsou ty asociace. A může hrát roli 
i otázka rozhodnutí, že si to chcete zapamatovat. 
Nebo i atraktivita prostředí, v němž se nacházíte.

To jde, vědomě se rozhodnout?
Určitou roli hraje i podvědomí, ale významný vliv má 
vaše nastavení. A to můžete vědomím ovlivnit.

Teď si nejsem jistý, že vám rozumím…
Když se jako student budete chtít naučit nějakou 
látku, ale budete k ní přistupovat s tím, že vás to 
otravuje, nezajímá, nudí, že je to jen nějaká po-
vinnost, určitě s tím budete mít více práce a horší 
výsledek než ten, kdo k učení přistoupí s tím, že ho 
to opravdu zajímá.

Jinými slovy, důležitá je motivace?
Samozřejmě. Protože když vás to nezajímá, nastane 
pravděpodobně na úrovni amygdaly uzavírací proces. 
Chybí vám koncentrace. A paměť, aby byla skutečně 
efektivní, potřebuje energii a koncentraci. Tam, kde je 
hluboká nebo aspoň optimální koncentrace, stoupá 
šance, že se informace, pokud je atraktivní, dostane 
do dlouhodobé paměti.

A co ty neatraktivní informace?
To jsme zase u motivace. A pozor, u té hraje částečnou 
roli genetika a také výchova. Protože pokud je dítě 
motivováno pouze rodiči, nebo jinak vnějškově, ale 
nevytvoří si vlastní vnitřní motivační motor, může mít 
později problémy. Motivace je velmi široké téma. Kdo 
se jím zabývá a jde do hloubky, až na kost, takové to 
věčné proč a proč a proč, pak objeví svůj hlavní mo-
tivační prvek. A když k němu přidá koncentraci, můžu 
vám zaručit, že mu paměť bude fungovat lépe.

Zmínila jste koncentraci. Jak se dá trénovat?
My s manželem jsme objevili například šipky.

Šipky?
Ano. To je naprosto geniální trénink. Když zvládnete 
techniku hodu, což se dá, pak zjistíte, že je to všech-
no v hlavě. Stačí jediná myšlenka, která vám zabloudí 

ABSTRAKTNÍ INFORMACE, JAKO JSOU 
CHEMICKÉ FORMULE, SLOŽITÁ PŘÍJMENÍ, 
CIZÍ SLOVA, ČÍSELNÉ INFORMACE, ODBORNÉ 
TERMÍNY, TY MOZEK ZAREGISTRUJE, ALE 
PROTOŽE JSOU TO INFORMACE NÁROČNÉ 
NA ZPRACOVÁNÍ A MOZEK JE NASTAVEN 
NA ENERGETICKY ÚSPORNÝ PROVOZ, 
UKLÁDÁ JE DO KRÁTKODOBÉ PAMĚTI. TO JE 
NEJSNAZŠÍ. ALE TAKOVÉ INFORMACE TAKÉ 
ZAPOMÍNÁME.
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jinam a můžete si být na sto procent jistý, že i když technicky hodíte dokonale, 
zabloudí s myšlenkou i šipka. To je ohromné poznání, že jedna jediná negativní myš-
lenka, nedůvěra sám v sebe, dokáže zničit všechno. To je něco, na co dnes v zahrani-
čí velmi dbají. Mentální výbava.

Což platí hlavně ve sportu, ale jistě i v byznysu.
Na devadesát devět celých devět desetin procenta.

Co ještě ovlivňuje paměť, kromě koncentrace?
Celá řada faktorů, od stravy přes relaxaci až po spánkovou hygienu. Platí poměrně 
jednoduché pravidlo, paměť a hlavu nepřetěžovat. To se snažím klienty učit, že tolik, 
kolik dáte do zátěže, musíte dát do odpočinku, do uvolnění. To platí pro svaly i pro 
mozek. Přetížená paměť nebude fungovat. Tělo začne vyplavovat blokátory a infor-
mace se neuloží. Jistá úroveň stresu vás může nakopnout a zapamatujete si, ale rychle 
zapomínáte. To je takové to učení tři dny před zkouškou. Ale extrémní stres, a to je 
prokázáno, vypíná frontální lalok, kde je sídlo logicko-analytického myšlení. V této 
souvislosti se zmiňuje takzvaná Allmerova vlna. Abyste nevyhořel, musíte se umět 
vzdálit od stresujících faktorů. Teprve když projdete touto fází distancování, může 
nastat fáze regenerace. A když je dostatečná, přichází fáze natěšení se.

Je souvislost mezi pamětí a inteligencí?
Tuhle otázku jsem si kladla, když jsem viděla první paměťovou ukázku, než jsem se 
rozhodla jít touhle cestou. Říkala jsem si, že to může dokázat jenom vysoce inteli-
gentní, geniální osoba nebo autista. Měla jsem za to, že k takovým výkonům je třeba 
nějakého vyššího nadání. Ale můžu říct, že za ta léta, co s pamětí pracuji, mi prošla 
rukama řada osob, které měly až handicap. Třeba hoch, který si nesl následky těžkého 
porodu s hypoxií, měl problémy ve škole, ale dostal se se známkami o dva stupně 
výš. Takže výkonnost paměti na běžné úrovni, troufám si říct, není otázka inteligence. 
Ale když se budu bavit o vrcholové úrovni, jakou jsem poznala na světových mistrov-
stvích, tak jsem přesvědčená, že míra inteligence hraje roli právě v tom, že si dokáže-
te lépe analyzovat vlastní chyby a lépe nakombinujete paměťové techniky, kterými je 
dokážete eliminovat. Také většina lidí z té světové špičky byla členy Mensy. Já chápu 
inteligenci jako schopnost rychle kombinovat informace, které máte.

A to lze paměťovými technikami zlepšit?
Do jisté míry. Nemohu nikomu slíbit, že mu zvednu IQ o třicet bodů. Ale protože 
trénujete třídimenzionální myšlení a asociativní myšlení, čísla, slova, a to jsou obsahy 
inteligenčních testů, tak nepřímo se dá říct, že trénujete i inteligenci.

Z laického pohledu jsou možná dva základní parametry paměti, její kapacita 
a pak schopnost uloženou informaci vyvolat zpět, vzpomenout si. Co se trénu-
je víc? Třeba když budu chtít Ludolfovo číslo na sto dvacet desetinných míst… 
Mimochodem, kolik jich dáte vy?
Já jsem se ho neučila, protože u toho, co se učím, hledám i smysluplnost. Tady mi chy-
běla. Sice jsem měla před lety krátkou mediální ukázku na padesát číslic, ale víc jsem 
se tomu už nevěnovala.

Balíčky karet mají smysl?
Pro mě větší než Ludolfovo číslo. Samozřejmě i proto, že dělám paměťové ukázky 
a karty jsou pro většinu lidí lepší demonstrátor než čísla. Nebo binární čísla, v řádech 
tisíců z desítkové soustavy. To je nádherná disciplína, tu jsem milovala. Ano, principiál-
ně to nemá s reálným životem nic společného a nikdy to nepoužijete, kombinace nul 
a jedniček, ale když víte, co za tím je, že pro převedení binárního čísla do decimálního 
vytváříte a do paměti ukládáte vlastně obraz a ten pak zpětně zase převádíte do bi-
nární informace, to je spousta procesů. U toho trénujete logické myšlení i kreativitu.

Spolupracujete s mnoha firmami po celé Evropě. Co čekají firmy od Michaely 
Karsten?
Očekávání se mění s dobou. Když jsem začínala, nikdo moc nevěděl, co paměťový 
trénink je. Byla to zvědavost. A postupem času pochopili, že to může mít pozitivní 

vliv na schopnosti jejich lidí, že mohou trénovat právě 
koncentraci nebo třeba inovativní myšlení, pěstují 
schopnost vymyslet nový produkt nebo nové řešení. 
Dokážou se lépe adaptovat na změny.

K tomu mohou vést paměťové techniky?
Ano, protože trénujete těch sedm mentálních schop-
ností a v důsledku toho se pak dokážete na problém 
nebo na zadání podívat z jiných perspektiv. V tom si 
myslím, že je i zajímavý můj přístup, v němž kombinuji 
jak medicínské znalosti a paměťové techniky, tak i kou-
čink. Většinou mi klienti říkají, že se ptám jinak. Navíc 
používám i mentální trénink, jehož podstatou jsou 
sebereflexe, komunikace, psychická odolnost, práce 
se stresem. Je to takový celý komplex.

Když začnu paměť trénovat, kdy mohu čekat 
výsledky?
Obvykle říkám, že po třech měsících by mělo být něco 
vidět.

Kruciální otázka. Budeme paměť ještě vůbec 
potřebovat, když tématem roku je umělá inteli-
gence? 
Budeme, a možná ještě více, než si myslíme. Pokud 
jde o umělou inteligenci, je to výzva a obrovská šance. 
Ano, přinese úsporu času, některé profese zmizí. Ale 
myslím, že bychom si měli dát pozor na fascinaci umě-
lou inteligencí. Abychom neměli pocit, že stačí naučit 
se ji ovládat. Protože také by se mohlo stát, že budeme 
ovládáni. Starší možná mají v paměti, jak Garri Kaspa-
rov vyzýval počítačové firmy, ať konečně sestaví stroj, 
který bude v šachu lepší než on. Kde jsme dnes? Umělá 
inteligence přináší možná velké dilema. Pokud bychom 
se mohli spolehnout na lidstvo, že je morální a umí si 
nastavit hranice, byla by to velká výzva a příležitost. 
Ale můžeme se na to spolehnout?  

ZÁKLADEM JE POUŽÍVAT 
LOGICKÉ MYŠLENÍ. 

POROZUMĚT TOMU, CO 
SE UČÍME, TO MÁ PAMĚŤ 

RÁDA. JE TO Z TOHO 
DŮVODU, ŽE KDYŽ HLEDÁME 

POROZUMĚNÍ, LOGICKÉ 
ODŮVODNĚNÍ, MUSÍME 

SI V HLAVĚ OTEVŘÍT VÍCE 
ŠUPLÍČKŮ A POSPOJOVAT JE. 

A V TOM JE SÍLA LOGIKY.
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  Judita Hrubešová       
  archiv TUSECA

si s námi sjednat schůzku v naší kanceláři v Pařížské ulici v Praze, nebo prostřednic-
tvím videocallu. Následně se klient jede na nemovitost podívat a pak už stačí pouze 
podepsat smlouvu – jde tedy o dva podpisy – a vše je vyřešené. Nový spoluvlastník 
dostane klíče či magnetickou kartu od nemovitosti. O údržbu, úklid a správu nemovi-
tosti včetně vyúčtování a daní se pak za férových cenových podmínek staráme my.

Jak říkáte, TUSECA plní lidem sny, co se týče jejich vlastního prázdninového 
bydlení. Jakým způsobem ale vůbec taková „továrna na sny” funguje?
Strávíme opravdu velké množství času výběrem nemovitostí. Hledáme ty, které spl-
ňují naše podmínky. Následuje komunikace s prodejcem a příslušnými úřady. Když je 
nemovitost v našem vlastnictví, realizujeme prodej klientům prostřednictvím osvěd-
čeného rakouského modelu GmbH & Co. KG. Jde o léta odzkoušený set-up na spolu-
vlastnění nemovitostí, ve kterém klienti jako komanditisté vlastní a nakládají s ne-
movitostí a komplementář – tedy TUSECA – se stará o provoz nemovitosti. Detailní 
nastavení pamatuje jak na právní záležitosti, tak i na spravedlivé užívání nemovitosti 
všemi spoluvlastníky včetně konkrétních pravidel souvisejících s rozhodováním apod. 
Vlastněný podíl lze jednoduše zase prodat, což pro ostatní spoluvlastníky nehra-
je v podstatě žádnou roli, neboť je vymezeno smlouvou, že kdokoliv další vstoupí 
do této struktury, musí vždy souhlasit se stanovami společnosti, s provozním řádem 
nemovitosti a dalšími příslušnými dokumenty. Zároveň je pro nás důležité, aby jednou 
z komponent bezstarostnosti bylo i bezpečné vlastnění nemovitosti, respektive spo-
luvlastnictví, a to se nám povedlo dostat na úroveň přímého vlastnictví zapsaného 
v katastru nemovitostí.

Jakým způsobem lze v tomto modelu zacházet s velikostí podílů?
Model je nastaven tak, že jeden vlastník může mít osminu až polovinu nemovitosti. 
Člověk tedy nemůže vlastnit více než padesát procent konkrétního objektu. Výhodou 
je fakt, že díky spoluvlastnění člověk může dosáhnout hned na několik nemovitostí, 
a pokrýt tak veškeré své touhy. V podstatě za cenu jedné nemovitosti v zahraničí 
může pobývat hned na několika místech, a ještě k tomu ušetří. Koupit si může osminu 
za sto tisíc eur v apartmánu u moře, kam může jezdit s rodinou na šest týdnů ročně, 
může mít osminu luxusní vily na Dolní Moravě nebo osminu nemovitosti v Rakousku 
u sjezdovky. Skutečnost je taková, že většina rekreačních domů je šest i více měsíců 

Vlastnit tak kousek ráje a okusit jeho chuť. Pokušení, o kterém nemusíte jen snít. 
Sdílejte své dokonalé prázdninové bydlení s dalšími spolumajiteli, a minimalizujte tak 
pořizovací i provozní náklady. Starosti na naši hlavu. TUSECA se postará o pohodlí, úklid 
i údržbu, zatímco vy budete žít svůj sen, slibuje investor a zároveň člen představenstva 
společnosti TUSECA Zdeněk Komenda.

VILA U MOŘE? HORSKÁ CHATA? 
JDE TO I BEZ STAROSTÍ!

Vzrůstající trend sdílené ekonomiky v poslední 
době v podstatě mění pojem vlastnictví nemo-
vitosti. Zvláště se tak děje v případě atraktiv-
ních prázdninových objektů. Jak tento trend 
vnímáte vy?
Dosud se upřednostňoval model stoprocentního 
vlastnictví nemovitosti. Stále větší procento klientů 
mi ale kladlo na srdce, že je pro ně důležité, aby si 
dovolenou především užili a nemuseli se trápit sta-
rostmi o nefunkční vířivku, úklid, zahradu, daně a další 
záležitosti. Namísto toho si chtějí užívat nemovitost 
s rodinou nebo přáteli. Pokud člověk vlastní nemovi-
tosti, musí o ně zákonitě pečovat, přináší to operativu 
a starosti. Pokud má navíc nemovitost v zahraničí, je to 
o to náročnější. Šli jsme tedy poptávce naproti a sáhli 
po osvědčeném modelu, který před třemi roky nastar-
toval v Americe a jako vlna se valí ze západu na střední 
Evropu. Sdílení a spoluvlastnictví prémiových rekre-
ačních nemovitostí stojí méně peněz, a kromě řady 
benefitů, nepřináší v podstatě žádné starosti. Následuje 
tak oblasti, kde trend spoluvlastnictví (tzv. „Fractional 
Ownership“) už nějakou dobu funguje, jako je například 
sdílení letadel nebo jachet.

Jaké konkrétní benefity máte na mysli?
Výhody se projevují už na začátku celého procesu. 
Pokud chce někdo vlastnit nemovitost v zahraničí, je 
pravděpodobné, že stráví týdny, možná i měsíce hle-
dáním správného objektu, ale i ověřováním informací, 
jednáním s příslušnými úřady a právníky. Už jen koupě 
je velmi časově náročná. TUSECA nabízí ověřené pré-
miové nemovitosti. Pokud tedy klienta zaujme některá 
z nabídek na webových stránkách tuseca.cz, je možné 
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ZDENĚK KOMENDA
Vzpomenete si, co jste dělali v patnácti letech? Zdeněk Komenda měl svůj vlastní 
e-shop s počítači. O rok později ve velkém saku, aby vypadal přece jen o něco starší, 
prodával na tátův živnosťák datové služby. Na VÚT v Brně strávil jen jeden semestr, 
ostatní totiž využil ke studiu v zahraničí. Absolvoval řadu stáží ve firmách, jako 
jsou L‘Oréal, Nintendo nebo Amazon. Více než šest let pracoval v nejužším vedení 
českého vyhledávače letenek Kiwi.com. Navázal více jak dva tisíce strategických 
partnerství, která původní projekt SkyPicker vynesla mezi zasloužilé nadnárodní 
společnosti velkého významu. Dnes Zdeněk Komenda společně s Tomášem 
Dočekalem působí ve společnosti TUSECA, kde se stará zejména o Business 
Development a Sales. Více informací na www.tuseca.cz.

v roce prázdná. Proč tedy plýtvat penězi na koupi celé-
ho domu, když si můžete i tak užít dovolenou ve svém?

Znamená to, že se na vás obracejí zejména klienti 
mladší, kterým je trend sdílení v kontextu doby 
přece jen bližší? 
Portfolio klientů je široké. Jsou to například podnikate-
lé, kteří i přesto, že mají dostatek finančních prostřed-
ků, nechtějí nemovitost vlastnit celou, protože netouží 
po starostech, které jsou s takovým vlastnictvím 
spojené. Jejich vizí je strávit bezstarostnou dovole-
nou na krásném místě a užít si čas strávený s rodinou. 
Druhý trend představují zejména zaměstnanci vyššího 
managementu a mladší podnikatelé, kteří vydělávají 
poměrně dost peněz, ale nákup nemovitosti za milion 
eur nebo více je pro ně z mnoha důvodů nepředsta-
vitelná investice. I přesto si ale chtějí splnit svůj sen 
o prémiovém prázdninovém domově. Tato generace 
je navíc ještě více zvyklá na bezstarostnost spojenou 
s vlastnictvím čehokoliv.   

Jakým způsobem garantujete svým klientům rov-
né a spravedlivé podmínky spoluvlastnictví?
To zaručuje právní nastavení a náš sofistikovaný 
rezervační systém, který je naprosto transparentní 
a spravedlivý. Všem spoluvlastníkům garantuje, že 
svou nemovitost budou moci využívat jak v hlavní, 
tak i ve vedlejší sezoně. Tato user friendly aplikace 
samozřejmě hlídá také střídání vlastníků v exponované 
svátky a volné dny. Nikdy tedy nedojde k tomu, aby se 
ve stejném termínu na místě sešli dva vlastníci. Obecně 
ale platí, že při vlastnictví osminy připadá na majitele 
zhruba šest týdnů dovolené ročně.

V jakých zemích jsou vaše nemovitosti klientům 
dostupné? 
Mezi destinace, kde prodáváme nemovitosti, patří Čes-
ká republika, Rakousko, Chorvatsko, Španělsko, oblast 
Toskánska v Itálii, nebo francouzské Azurové pobřeží. 
Nicméně pohráváme si také s myšlenkou nabídnout 
i exotičtější destinace, např. Dubaj, Mexiko a Bali. Kvůli 
optimalizaci operativy soustředíme svou snahu do více 
nemovitostí v jedné lokalitě. Není nic těžkého udělat 
pěkné fotky, dát je na web a prodat nemovitost, ale 
umět se postarat o vše, co s nemovitostí souvisí, to je 
přesně to, co nakonec rozhoduje o kvalitě služby. A my 
tyto služby máme v lokalitách, kde prodáváme, vždy 
profesionálně zajištěné. 

TUSECA nabízí svým klientům zajímavé nemo-
vitosti prémiového charakteru. Máte v tomto 
ohledu stanoveny přesné limity? 
Soustředíme se na prémiové apartmány a vily v pozo-
ruhodných lokalitách. Zajímají nás nemovitosti u pláže 
s výhledem na moře, bydlení na břehu jezera nebo 
na horách v blízkosti sjezdovky. Soustředíme se na ob-
jekty, které vykazují vysoký standard, mají alespoň dvě 
ložnice, bazén, saunu, nebo vířivku. Chceme, aby si tyto 
nemovitosti minimálně udržely cenu nebo ideálně, aby 
jejich hodnota v čase rostla.  
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  Petr Karban 
  Nicola Zörkler

Aneta Martinek marketing 
vystudovala, v marketingu pracovala 
a dnes v tomto oboru vzdělává 
stovky mladých adeptů v rámci 
platformy #HolkyzMarketingu. Tu 
spoluzakládala se dvěma kolegyněmi, 
dnes je jich dvanáct a pečují 
o komunitu, která čítá na pětatřicet 
tisíc žen.

TY NEJSI SVŮJ ZÁKAZNÍK!
MARKETÉR MUSÍ UMĚT VYSTOUPIT ZE SVÉ BUBLINY

program, workshopy, webináře, mentoring… V roce 2019 jsme založily zapsaný spolek 
a o dva roky později vzdělávací platformu.

Takže posláním je marketingové vzdělávání žen?
Nejen žen, jsme otevřená platforma a přijít může každý. Zaměřujeme se na akceleraci 
marketérů. Jinými slovy, když chcete do marketingu vstoupit, najdete cestu u nás. 
Jedna z našich akademií je rekvalifikační, zároveň s námi můžete růst v rámci seniori-
ty, můžete se inspirovat, spojovat a můžete si u nás najít i práci, protože propojujeme 
marketéry i s firmami.

Kde se vzaly holky z marketingu?
Vznikly v roce 2014 z čistého naštvání jako facebooko-
vá skupina…

Z naštvání?
Ano, protože na konferencích o marketingu byly holky 
obvykle vidět jako produkční složka, nikoliv jako řeč-
nice. A postupně skupina rostla, ženy z marketingu se 
spojovaly a my jsme nad tím začaly stavět doprovodný 
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Co je z vašeho pohledu pro marketéra to nejdůležitější?
To záleží na tom, na co se orientuje. Pro lidi, kteří jsou více analytičtí, z výkonnostního 
marketingu, je důležitější něco jiného než pro lidi v kreativních pozicích, jiné schop-
nosti potřebují ti, co jsou na pozicích marketingových ředitelů. Asi se to nedá zobec-
nit, možná jediná vlastnost, která mě napadá, je chuť sledovat trendy. Marketing je 
velmi dynamické odvětví, které je schopno se měnit ze dne na den, což vidíme třeba 
s nástupem umělé inteligence. Nebo jiný příklad, dva, tři roky nazpátek byla ohromná 
poptávka po PPC specialistech. Všichni nakupovali po covidu online. Teď vnímáme 
poptávku po specialistech na sociální média.

Umělá inteligence je asi nejskloňovanější termín roku. Právem?
Asi ano, skutečně mění svět. Jsem spíš ten nadšenec, který hledá, jak ji využít. A zapo-
jujeme ji i do praxe. Já třeba jsem přesvědčená, že odzvonilo internetovým vyhledá-
vačům a asi bude konec SEO, sama ji používám pro rešerše. Ale nemyslím, že přináší 
spásu, pořád bude potřeba dobrý copywriter, protože umělá inteligence těžko trefí 
ton of voice, to se prostě nedá.

Není chybou, že se marketing až příliš atomizuje na jednotlivé až pseudood-
bornosti? A že se výrazně zužuje na online marketing?
Když si vezmete statistiky, kolik času člověk v průměru tráví s počítačem a telefonem, 
tak není úplně divné, že se takový důraz klade právě na online marketing. Je nejrych-
lejší, dává odezvu, je personalizovaný a dobře měřitelný. Dovoluje velmi rychle a cíle-
ně modelovat uživatelské chování. Proto se všechno točí kolem něj. Offline marketing 
je skvělá věc, ale nemá dostatečné metriky, nemůžete tak rychle optimalizovat. 

Kde jsou slabiny českého marketingu?
Z pohledu, který vnímáme my, je to rozložení ve smyslu diverzity – na školách je 
šedesát procent žen, ve firmách na vyšších pozicích je to procento významně nižší. 
Proto my se snažíme ženy vést k tomu, aby se dostávaly na vyšší pozice, do boardů, 
na CMO. Protože z praxe a statistik víme, že diverzita v tomto smyslu funguje, že 
firmy, kde se potkává více pohledů, jsou na tom lépe, mají efektivnější a účinnější 
marketing.

#HOLKYZMARKETINGU
NEJVĚTŠÍ VZDĚLÁVACÍ PLATFORMA 
PRO MARKETÉRKY I MARKETÉRY. 
#HOLKYZMARKETINGU MAJÍ NEJVĚTŠÍ 
MARKETINGOVOU KOMUNITU V ČR. NA JEJÍCH 
ZÁKLADECH VYBUDOVALY VZDĚLÁVACÍ 
PLATFORMU, KTERÁ POMÁHÁ MARKETÉRŮM – 
MUŽŮM I ŽENÁM – NAJÍT SI PRÁCI, VZDĚLAT SE, 
I SE PROPOJIT S OSTATNÍMI V OBORU. UŽ 8 LET 
SPOJUJÍ, POMÁHAJÍ A VZDĚLÁVAJÍ.

A když bychom odhlédli od společenského feno-
ménu, jímž je diverzita, a zůstali v oboru?
Pak je to práce s daty. V tom vidím dost podstatný 
rozdíl proti vyspělejším zemím. Naši marketéři buď 
nemají data a často se o ně ani nezajímají, nebo je 
mají, ale neumějí v nich číst, analyzovat s nimi a pra-
covat s nimi.

Těžko říct, co je horší…
Problém je, že pokud se dnes podíváte na studie, které 
zkoumají kompetence pro budoucnost, je tam práce 
s daty na prvních místech.

Spoluzakladatelky 
platformy 

#HolkyzMarketingu – 
Lucie Audi, Aneta 

Martinek a Pavlína 
Louženská
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školu, tak říkáme ano, Protože pořád je i pro marketéra 
vysoká škola důležitá součást života, formuje návyky. 
A školy se dnes snaží hodně zapojovat lidi z praxe, i já 
sama příležitostně na školách přednáším, zvou nás. Ale 
je stejně důležité pro mladého marketéra osahat si co 
nejdříve praxi, jít do agentury. To je ohromná škola, 
rychlá, dynamická.

Jaký je největší rozdíl mezi teorií a praxí?
Můžete se stokrát učit nejrůznější modely a vzorce, 
ale pokud je neuvidíte na reálném klientovi, na skuteč-
ném projektu, pokud nezažijete to, jak se tvoří reálný 
marketing, nebudete jim úplně rozumět. Nebude to pro 
vás zkušenost a nevznikne dovednost. A to je i poslání 
naší platformy, zapojovat lidi do reálné praxe.

Jedna věc je marketingový koncept, kampaň, 
druhá věc její vyhodnocení. Je to pevná součást 
praxe, nebo by se český marketing měl polepšit? 
Učíte marketéry obstarat si zpětnou vazbu?
Našimi lektory v akademiích jsou kluci z Behavia, což je 
skvělý projekt. S nimi spolupracujeme a cílem je právě 
naučit marketéry, že lajky nejsou to podstatné a že 
výsledky je třeba měřit. Teď nedávno Vojta Prokeš, 
zakladatel Behavia, u nás prezentoval nástroj, který 
dokáže měřit efektivitu kampaní. A v rámci toho třeba 
i prvky, které v Česku fungují…

Které?
Humor, známé tváře ze seriálů… S těmi fungují kam-
paně mnohem lépe. Jejich analýza třeba ukázala, že 
ve chvíli, kdy se v kampani jisté značky objevil Štěpán 
Kozub, emoce stoupaly. Jakmile byl záběr na někoho 
jiného, šly okamžitě dolů. Je nesmírně zajímavé a důle-
žité tyhle detaily sledovat. Sbírat data.

Jenže to je drahé a pracné, neinvestujeme ani 
do pretestů, ani do měření výsledků…
Je. Ale je to důležité. Protože český marketing je hodně 
pocitový, málo se dělá podle dat. Ale pořád platí 
poučka: Ty nejsi svůj zákazník! Vystoupit ze své bubliny 
je pro marketéry zásadní. Proto učíme lidi prosazovat 
v marketingu i tyto potřeby. Studie McKenzie říká, že 
šedesát procent marketérů datům věří a chce s nimi 
pracovat, ale musí o tom přesvědčit své šéfy. A tatáž 
studie ukazuje, že firmy, kde se to podaří, jsou úspěš-
nější.

Když jste zmínila specifika, která v Česku fungují, 
jak vnímáte přenositelnost univerzálních, globál-
ních konceptů?
Message se rolovat dá, ale exekutiva se musí dělat 
místně.

Je v poslední době kampaň, kterou byste pochvá-
lila?
Volební kampaně Danuše Nerudové a Petra Pavla. 
Přinesly něco, co tu nebylo, novou úroveň. A nebylo to 
samoúčelné, fungovalo to. Což hodnotím jako skvělou 
práci marketérů.  

MARKETING JE ČASTO VNÍMÁN 
JAKO NÁSTROJ, KTERÝ PRODÁ 
MŮJ PRODUKT, A TÍM TO KONČÍ. 
ZAPOMÍNÁ SE NA BRAND, 
NA DLOUHODOBÉ BUDOVÁNÍ 
ZNAČKY.

Nesouvisí to trochu i s tím, že marketing si často ponechávají v gesci zaklada-
telé firem a je pro ně těžké pustit si na ten svůj dvorek někoho cizího a předat 
mu kompetence?
To se opravdu neděje moc často. To je možná i otázka toho, jak je marketing ve fir-
mách vnímán. Jak jej definujeme. Marketing je často vnímán jako nástroj, který prodá 
můj produkt, a tím to končí. Zapomíná se na brand, na dlouhodobé budování značky, 
většina investic jde do výkonnostního marketingu, který je schopen v krátkém 
čase vyprodat sklad. A k předání kompetencí možná opravdu častěji dochází právě 
ve chvíli, kdy vedení pochopí, jaký smysl má dlouhodobé budování značky. Když mám 
být upřímná, i my v rámci platformy jsme si prošly podobným vývojem…

To vnímám já jako slabinu mladého českého marketingu, že se dnes až za-
pomíná na to, že marketing je jen jeden, že vedle toho až démonizovaného 
výkonnostního marketingu je tu pořád brand building a jedno bez druhého 
nikdy nemůže dlouhodobě fungovat. Není to chyba škol, které marketéry 
nedostatečně připravují? Co vám dalo studium marketingu?
To je krutá otázka. Nemůžu říct, že know-how, které používám, je ze školy. Škola mi 
dala především kontakty. Ale je pravda, že už před školou jsem v marketingu praco-
vala a troufám si říct, že i bez školy bych byla na té pozici, kde jsem. Ale abych nebyla 
negativní, když se nás mladí lidé ptají, jestli mají jít marketing studovat na vysokou 

A není právě tohle ta nejzákladnější schopnost marketérů – vnímat data, 
analyzovat je a pracovat s nimi v souvislostech? Protože v důsledku je jedno, 
jestli prodáváte drahá auta nebo levné dětské pleny, to primární marketingo-
vé myšlení je pořád jen jedno… Nicméně, z toho se trochu vymyká kreativa, tu 
data možná zajímat nemusí. Oddělujete kreativce a marketéry?
Zrovna nedávno jsme měli konferenci, kde generální ředitelka SAP Hanka Součková 
v rámci bloku Marketing 2030 zmínila, že role marketérů se mění v tom, že by měli 
být součástí boardů, protože marketing přímo navazuje na byznys, na strategické cíle. 
Je otázka, jestli je to klasické pojetí marketingu nebo něco nového. Vy jste v úvodu 
zmínil atomizaci a dnes opravdu často mluvíme o HR marketingu, sales marketingu… 
Specializace ale možná souvisí s tou dynamikou vývoje, s potřebou sledovat trendy. 
Ale obecně zlaté pravidlo asi neexistuje, u každé firmy bude ta struktura trochu jiná. 
Zažila jsem asi všechny varianty, zpravidla se to přizpůsobuje core byznysu. Většinový 
trend nevidím. 
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Spojte se s  námi: tel. 222 262 155
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Dallmayr
Nevšední káva pro každou příležitost

Cafédock: multifunkční řešení centralizovaného občerstvení pro provoz 
kanceláří, show roomů, hotelových lobby, čekáren, autosalonů a meeting 
pointů • unikátní design a perfektní řemeslné provedení • mobilní, přitaž-
livé centrum setkání při krátké pracovní pauze i v rámci openspace • plně 
ergonomické pro náročný kancelářský provoz • reprezentativní a funkční 
prvek interiéru s vysokou přidanou hodnotou • individuální firemní vzhled

KVALITNÍ KÁVA. MODERNÍ DESIGN. ERGONOMIE A MOBILITA. VODA, 
JUICE A ZDRAVÁ VÝŽIVA V JEDNOM DOCKU. DOCKONALÝ SERVIS
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ÚKOL PRO PÁTOU GENERACI
Ladislav, Jitka a Ladislav Vitoulovi | Vápenka 
Vitoul

CESTA K ÚSPĚCHU NEKONČÍ
ANI PO PATNÁCTI LETECH
Ivan Baťka | Fosfa – FeelEco

JAK SE DĚLÁ ULTIMÁTNÍ KVALITA
Radek Marták a Stanislav 
Pávek | Fosfa – FeelEco

FENOMÉN

HŘEBENOVKA ČESKÝM 
ŠVÝCARSKEM
České Švýcarsko, turistická destinace Ústeckého kraje, ale i název 
nejmladšího národního parku v České republice. Pískovcová města, 
údolí říčky Kamenice splavné na pramicích Tichou soutěskou, známá 
Pravčická brána nebo podstávkové domy původní architektury, to vše 
na východ od Děčína. Hřebenovka Českým Švýcarskem v Ústeckém 
kraji aneb 1 000 krás na 100 kilometrech je dálková trasa, která v délce 
100 kilometrů provází nejkrásnějšími, ale také téměř neznámými 
místy nádherné oblasti plné skalních měst, stěn i solitérů, úchvatných 
výhledů, národním parkem i jeho okolím. Vede od úpatí Krušných 
hor až do prvních kopců Lužických hor po cestách prastarých i nově 
vytyčených.

WWW.BRANADOCECH.CZ

  archiv fotobanky Ústeckého kraje



Krátké ohlédnutí
V roce 1924 staví Josef Vitoul správní budovu, v níž s rodinou i bydlí. Meziválečné ob-
dobí je časem hojnosti, vápenka se rozrůstá postupně o dva mlýny typu Losche-6-g 
z brněnské strojírny. Ten druhý, v roce 1936, už ale řídí syn Ladislav, kterému Josef 
vedení továrny předal. 
A opět vstupuje do hry válka, dělníků ubývá, na práci jsou využíváni vězni z věznice 
Mírov. Ta ale nebyla tím nejhorším. Po 2. světové válce, v roce 1948, je továrna zná-
rodněna a včleněna do národního podniku Moravsko-slezské vápenice Brno. Ladislav 
zůstává ještě do roku 1953 jako národní správce, ale pak se musí s celou rodinou 
neprodleně jako nepřítel socialismu odstěhovat. 

  Petr Karban        archiv Ladislava Vitoula

Jsou v Česku desetitisíce podniků, ale těch jedinečných je nemnoho. Bezpochyby 
mezi ně ale ve všech ohledech patří rodinná firma, jejíž sídlo je na okraji obce 
Mladeč nedaleko Olomouce. Vápenka Vitoul.

ÚKOL PRO PÁTOU GENERACI
VÁPENKA VITOUL SLAVÍ 110 LET EXISTENCE

Vznikla de facto 19. 3. 1913 – toho dne dědeček 
současného majitele Josef Vitoul vykoupil 
od římsko-katolické kapituly pozemky a začal 

stavět čtrnáctikomorovou pec na pálení vápna. Ta 
byla do provozu uvedena 3. března 1914. Rozjezd firmy 
přervala I. světová válka, která většinu mužů odved-
la na vojnu a výroba se na dva roky musela zastavit. 
Nicméně již v roce 1916 bylo pálení vápna obnoveno 
a hned o čtyři roky později se staví 2. kruhová pec a úz-
kokolejná dráha pro vozíky, které přivážejí rubaninu 
do továrny. Ve vápence pracuje okolo 240 dělníků.
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1   Pohled na lom Skalka, v pozadí 
vápenka

2   Takto vypadal vjezd do závodu 
se správní budovou továrny 
ve 30. letech

3   Tatrou 613 přijela na vápenku  
kontrolní skupina stranické 
organizace z nadřízené Hranické 
cementárny

4   Chvíle odpočinku dvou vrtačů v lomu
5   Ladislav Vitoul, současný 

spolumajitel, ve slavnostní uniformě

5
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Vápenka sice – v podřízenosti Hranických cementá-
ren a řízena odborníky, pod dohledem strany a od-
borů – ještě nějaký čas funguje, dokonce je v letech 
1953 a 1965 rozšířena o dva mlýny typu Losche-10, 
nicméně následně je na základě rozhodnutí vlády 
a v souladu s ideou států RVHP o centralizaci výro-
by pálení vápna zastaveno, komín i pece zbourány 
a po přístavbě dalšího mlýna, LM-12, továrna funguje 
už jen jako mlýnice vápenců.

Když začala současnost
Po změně poměrů v roce 1989 využívají Ladislav Vitoul 
s dcerou Miroslavou možnosti restitučního zákona 
a požádají o navrácení rodinného majetku, k němuž 
fakticky došlo 1. 1. 1992. Toho dne byla založena veřejná 
obchodní společnost a o dva měsíce později se správy 

vápenky ujímá třetí generace – z mise OSN v Iráku se vrací syn Ladislava, plukovník 
Ladislav Vitoul mladší. Požádá o uvolnění z armády a nastupuje do funkce výkonné-
ho ředitele. Jeho první kroky jsou také patřičně vojensky rázné: dává výpověď všem 
tehdejším 140 zaměstnancům a zpět z nich přijme pouze polovinu. Zruší odborovou 
organizaci a osobně všem zaměstnancům garantuje splnění všech zákonných podmí-
nek. Což v následujících třiceti letech nikdy nesplní – podmínky dodržuje totiž vždy 
nad rámec zákona.
V roce 1996 se veřejná obchodní společnost transformuje na společnost s ručením 
omezeným a po vypořádání majetkových vztahů s otcem i sestrou se Ladislav Vi-
toul mladší stává jejím jediným majitelem. Optimalizuje výrobu, investuje do tech-
nologií i nových produktů. Dnes Vápenka Vitoul zaměstnává 30 zaměstnanců 
a 10 specialistů na IČO, přičemž objem výroby z někdejších 60 tisíc tun navýšila až 
na 100 tisíc tun.  Produktové portfolio zahrnuje mleté vápence nejvyšší kvality pro 
odsiřování tepláren a elektráren, stavebnictví, chemickou výrobu, nátěrové hmoty, 
gumárenské a plastikářské provozy i pro zemědělství. A to vše s certifikací anglické 
společnosti Lloyd´s ISO 9001 a 14001 na kvalitu výrobků a environmentálního vztahu 
k přírodě, kterou pravidelnými ročními audity stále obnovují.

Josef Vitoul, 
zakladatel

Josefův syn Ladislav Josefův vnuk Ladislav 
mladší

Jitka Vitoulová Ladislav Vitoul 
nejmladší

DĚDEČEK JOSEF MI JAKO MALÉMU KLUKOVI VŠTĚPOVAL ŘADU ZKUŠENOSTÍ, 
JEDNA JE ALE NAPROSTO ZÁSADNÍ. „V ŽIVOTĚ MUSÍŠ VYCHÁZET S PĚTI LIDMI. 
S PANEM STAROSTOU – TEN VŽDYCKY VÍ, CO SE VE VESNICI DĚJE, DOPORUČÍ 
TI, KOHO ZAMĚSTNAT A KOMU A KDE MŮŽEŠ POMOCT. S PANEM UČITELEM – 
TEN VYCHOVÁVÁ NAŠE DĚTI A JE NOSITELEM VZDĚLÁVÁNÍ A KULTURY 
V NAŠÍ VESNICI. S PANEM FARÁŘEM – TEN VEDE VŠECHNY K VÍŘE, SLUŠNOSTI 
A POKOŘE. S POLICAJTEM – TEN ZAJIŠŤUJE POŘÁDEK, KÁZEŇ, ŘEŠÍ PŘESTUPKY. 
A S PANEM HOSPODSKÝM – U NĚHO V LOKÁLE SE PŘECE TOTO VŠECHNO 
ODEHRÁVÁ A ŘEŠÍ,“ OPAKOVAL MI. A JÁ SE TOHO DO DNEŠKA DRŽÍM. 

PĚT GENERACÍ VÁPENKY VITOUL
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6   Mlýn LM – 12, mlýnice a dopravní 
cesty

7   110 let výročí firmy
8   Drticí a třídicí linka v lomu Skalka

6

8

7

Modernizace pro zítřek
Ladislav Vitoul důsledně a dlouhodobě připravuje 
na převzetí svého syna, Ladislava nejmladšího, který 
ovšem nebude čtvrtou, nýbrž pátou generací. Tu 
čtvrtou totiž zastupuje Ladislavova manželka Jitka, 
která je od roku 2017 jednatelkou a spolumajitelkou 
firmy. Ona i Ladislav mají jasné plány do budoucna: 
„S využitím evropských fondů jsme zahájili obnovu 
výrobní technologie. Ruší se stará drtírna a pořídili 
jsme novou, pojízdnou, která pracuje přímo v lomu, 
sama drtí a třídí, aby vápencová drť byla připrave-
na v požadované velikosti pro následné mletí. Jsou 
nakoupeny nové nakladače, bagry, nákladní vozy 
a další potřebná zařízení. Provedli jsme úpravu mlecí 
technologie a máme i plány další modernizace. V po-
sledních letech se nám podařilo přirozenou cestou 
zvládnout generační obměnu, dnes máme 60 pro-
cent zaměstnanců do 35 let. A připravujeme se na 
další úroveň výroby, protože v tom vidíme cestu, jak 
obstát pro budoucnost. To už ale bude úkol pro tu 
pátou generaci.“ 

Jak se dělá jiná firma
Možná je cest více, ale prokazatelně funkční je vždy 
jediná – firmu dělá firemní kultura a tu přináší, a hlavně 
udržuje majitel. Mladečská vápenka je v tomto ohledu 
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OCENĚNÍ
   V ROCE 2012 OBDRŽEL LADISLAV VITOUL 

NEJVYŠŠÍ HORNICKÉ VYZNAMENÁNÍ ŘÁD 
JIŘÍHO AGRICOLY ZA POMOC PŘI ROZVOJI 
HORNICTVÍ.  

   V ROCE 2013 VÁPENKA VITOUL POPRVÉ 
ZÍSKALA ZLATÉHO PERMONA, SYMBOL 
OCENĚNÍ FIRMY V OBLASTI BEZPEČNOSTI 
PRÁCE A ZA VYTVÁŘENÍ FINANČNÍCH ZÁSOB 
PRO NÁSLEDNOU REKULTIVACI. 

   OCENĚNÍ ZLATÝ PERMON NÁSLEDNĚ 
V LETECH 2014 I 2015 OBHÁJILA A ZÍSKALA JEJ 
DO TRVALÉHO UŽÍVÁNÍ. 

   V ROCE 2014 ZÍSKALA VÁPENKA VITOUL 
CENU POROTY OD MPO, ZA UMÍSTĚNÍ MEZI 
NEJLEPŠÍMI FIRMAMI V ČR, KTERÉ VYRÁBĚJÍ 
STAVEBNÍ PRODUKTY.

   V ROCE 2017 ZÍSKAL LADISLAV VITOUL ŘÁD 
VAVŘÍNU ČR OD PREZIDENTA HK ČR. 

   PANEVROPSKÁ SPOLEČNOST COMENIUS 
VÁPENKU VITOUL ŘADÍ V ANKETĚ ČESKÝCH 
100 NEJLEPŠÍCH DO PRVNÍ STOVKY FIREM 
V CELÉ ČR A NEPŘETRŽITĚ OD ROKU 2015, 
VLONI NA 26. MÍSTĚ. 

10

9

svátků – s náležitou pietou slaví Den založení firmy, pořádají Společenský vápenický 
ples, nezapomenou na Den horníků ani svátek svaté Barbory, užijí si sportovní den 
pro zaměstnance a jejich rodiny a rozloučením s pracovním rokem jsou pravidelně 
oslavy narozenin Ladislava Vitoula 18. prosince, protože po nich následuje dodatková 
dovolená.
Ta kultura je navíc zjevná i za hranicemi vápenky. Po povodních v roce 1997 pomohli 
v obci postavit novou kapličku, nechali opravit rozbité sakrální kamenné kříže, které 
zaměstnanci objevili v řece Moravě, podíleli se na vybudování čtrnácti zastavení 
Cesty světla na svatém Hostýně, podporují místní fotbalové mužstvo, hasičské sou-
těže, pořádají koncerty v Mladečských jeskyních, spolupracují s Nadací Olgy Havlové, 
pořádají módní přehlídky, kulturní akce pro důchodce a tak dále a tak dále… Nikdy 
ten výčet nebude úplný. Stejně, jako nikdy nebude úplný výčet ocenění, na něž jsou 
ve vápence hrdí. Právem.  

9   Delegace firmy na Žofíně v Praze v roce 2017, na předání ocenění 
Řád Vavřínu Hospodářské komory ČR Ladislavu Vitoulovi

10   Španělský sál Pražského hradu v listopadu 2015 – Ivan Pilný, 
tehdejší ministr financí, předává řediteli společnosti diplom 
za umístění mezi stovkou nejlepších českých firem

příkladem hodným učebnic. Nejde jen o ty viditelné 
a skutečně nepřehlédnutelné znaky, jako jsou hornické 
uniformy, zástava, vyvěšovaná při firemních i rodinných 
oslavách, hymna… Jde právě o ono spojení firmy a ro-
diny, které je v téhle moravské vápence skutečně na-
plněno životem až do plnosti. Jde o vztah mezi majiteli 
firmy a všemi jejich lidmi – nejenže se denně potkávají 
a znají všichni navzájem, oni znají navzájem i celé své 
rodiny, jejich radosti i strasti. Téměř samozřejmostí je tu 
13. a 14. plat, příspěvek na penzijní připojištění 2 500 Kč 
měsíčně, příspěvek na stravu v hodnotě 80 Kč denně, 
Řády za věrnost, čtvrtletní příděl naturálních a hygie-
nických potřeb… A výhody plynou i z šesti firemních 
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CESTA K ÚSPĚCHU NEKONČÍ 
ANI PO PATNÁCTI LETECH
Ve čtvrtek 15. června 2023 byly na letní scéně Občanské plovárny v Praze vyhlášeny výsledky 
prestižní ankety Volba spotřebitelů. Nejlepší novinkou roku 2023 v kategorii Ekologické 
prostředky na prádlo čeští zákazníci zvolili FeelEco odstraňovače skvrn. Značka FeelEco toto 
ocenění získala již potřetí. Pro Ivana Baťku, majitele břeclavské společnosti Fosfa, to bylo 
další potvrzení správnosti cesty, kterou před patnácti lety se svými kolegy nastoupil.
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  Petr Karban
  archiv Fosfa Ivan Baťka v souvislosti s oceněním uvádí: „Veřejné ocenění zákazníků je pro nás 

potěšením i závazkem, protože právě zákazníci a jejich spokojenost jsou smys-
lem a motivací všeho, co děláme. Velmi si jejich přízně vážíme a děkujeme za ni, 

stejně jako za všechny podněty pro další zlepšování. Mohu slíbit, že vývoj značky 
FeelEco neskončil, stále inovujeme, stále hledáme nové možnosti a výzvy. Důkazem, 
že prostor ke zlepšování existuje vždy, je fakt, že dnes je na trhu třetí a v některých 
případech již i čtvrtá generace FeelEco produktů.“
Okolnosti vzniku značky jsou známé – to Ivan Baťka pro svou dceru, která měla citli-
vou pokožku, nenašel vhodné produkty na trhu a rozhodl se je vyrobit. Do firemní la-
boratoře přišel před těmi lety s triviálně jednoduchým zadáním, které se ale mnohým 
zdálo nesplnitelné: Vyrobit nejlepší produkt na trhu, který bude na bázi přírodních 
složek, maximálně účinný, rozložitelný v přírodě, zdravotně zcela nezávadný a ce-
nově dostupný. „Pro Fosfu ale slovo nemožné neexistuje. Tým kolem Radka Martáka 
dokázal, že kombinovat účinnost, ekologii i zdraví skutečně lze. Výsledky se samozřej-
mě nezrodily ze dne na den, stojí za nimi patnáct let vývoje, který stále pokračuje,“ 
říká Ivan Baťka o značce, jejíž první produkty se na pultech českých obchodů objevily 
v roce 2010. A jejich obliba s časem roste. Zákazníci dlouhodobě svou zpětnou vazbou 
potvrzují, že jsou nejen velmi účinné, ale současně i skutečně zdravotně nezávadné 
a maximálně ekologické. 

V čem je FeelEco unikátní?
Ve Fosfě vyvíjejí FeelEco produkty tak, aby docházelo k udržení přirozené kožní 
bariéry a udržení jejího zdraví. I proto jsou receptury FeelEco složité a samozřejmě zá-
roveň – proti běžné produkci – i na výrobu nákladnější. Přidaná hodnota je ale právě 
v tom, že při péči o domácnost pečujete i o svou kůži, jemně a kvalitně. Zdravou kůži 
si totiž již nikdy nekoupíte. Na čisticí prostředky FeelEco proto mají ve Fosfě podobně 
vysoké požadavky jako na kosmetiku. Musí být jemné a zároveň účinné. Před uvede-
ním na trh tak splňují celou řadu kritérií, která jsou nastavena ještě přísněji, než určují 
předpisy a certifikace. Důkazem budiž, že prostředkem na nádobí lze očistit i ovoce 
a zeleninu, existuje i prostředek, kterým klidně můžete mýt i dětské hračky a dudlíky. 
FeelEco nezná kompromisy.

Cesta k úspěchu není jednoduchá
V průběhu vývoje značky FeelEco se samozřejmě objevila řada překážek, které museli 
tvůrci postupně zdolat. Nemohli používat všechny běžné suroviny, museli dobře 
vybírat suroviny nové a zároveň hůře dostupné a také dražší. Inspiraci získávali na za-
hraničních konferencích, na něž jezdí dodnes, protože vývoj jde stále kupředu. „Když 
chcete opravdu dlouhodobě uspět, nemůžete si vybrat jednu vlastnost produktu a tu 
zlepšovat bez ohledu na všechno ostatní, to může fungovat jen krátkodobě. Nemělo 
by smysl mít vysoce účinný prostředek, který ničí přírodu, takové už na trhu jsou. 
A stejně tak není cestou vyvíjet vysoce ekologické a zdravé produkty, které nebudou 
mít to základní, totiž účinnost. Zákazník chce maximum v každém ohledu, ne kom-
promisy. To je naše cesta v podnikání, a to je i základ značky FeelEco,“ říká Ivan Baťka. 
Nutno dodat, že to skutečně platí v čase. Uspokojení není pocit, který by ve Fosfě 
mohl zakořenit, tam je stavovskou ctí trvale se zlepšovat. „Stejně to funguje v přírodě. 
Když se přestanete zlepšovat, zahynete. Platí to i pro firmy. Máme touhu zlepšovat 
se v každém okamžiku. Ono to ani jinak nejde, naším cílem je být nejlepší na trhu. 
Jestli to dokážeme, o tom rozhodne zákazník, ale v každém okamžiku se o to musíme 
snažit,“ doplňuje majitel, který krachující břeclavskou firmu dokázal během dvaceti let 
proměnit zatím v evropského lídra. Ano, Fosfa jde na české poměry výjimečnou ces-
tou – nebojí se výzev ani velkých cílů. Což platí samozřejmě i pro FeelEco. A potvrzuje 
to i exkurze do výroby těchto unikátních produktů.  Ivan Baťka
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POMYSLNÁ EXKURZE DO VÝROBY 
VÝJIMEČNÉ ZNAČKY FEELECO

JAK SE DĚLÁ 
ULTIMÁTNÍ KVALITA
Největší vynálezy vznikly díky touze usnadnit práci sobě i ostatním, říká Radek Marták, 
ředitel výzkumu a vývoje FeelEco. Pod touto značkou vznikají výjimečné přírodní produkty 
pro péči o zdraví, rodinu a domácnost. Cílem FeelEco je nabídnout zákazníkovi kvalitní 
a komplexní službu a usnadnění v každodenních domácích činnostech. A bez kompromisů, 
s maximální účinností a také maximální šetrností k lidskému zdraví a přírodě.

Není certifikace jako certifikace
Etikety snad všech výrobků se chlubí všelijakými ekolo-
gickými známkami a certifikacemi. Zákazníka mají utvr-
dit v tom, že produkt je k planetě šetrný. Jenže jak se 
v nich vyznat? „Některé z těch známek ve skutečnosti 
vůbec oficiálně neexistují. Výrobci si často na obaly 
vymýšlejí ikonky lístečků nebo planet, aby to vypadalo 
hezky eko. My se ale zaměřujeme hlavně na komplexní 
certifikace s přesně definovanými požadavky,“ říká 
Marták. Na etiketách produktů FeelEco tak můžeme 
nejčastěji vidět certifikaci EU Ecolabel. Jde o evropsky 
uznávanou ekoznačku, která garantuje, že je produkt 
kontrolován nezávislými orgány a odpovídá přísným 
ekologickým a výkonnostním kritériím. U produktů je 
během certifikace testována jejich účinnost a analy-
zován vliv produktů nebo služeb na životní prostředí 
během celého životního cyklu produktu, od vlastností 
surovin až po jeho opětovné použití nebo likvidaci. 
Značka FeelEco získala certifikaci EU Ecolabel jako první 
v ČR již v letech 2010–2013. Požadavky na účinnost 
produktů v rámci certifikace EU Ecolabel posuzuje pres-
tižní německá laboratoř SGS Fresenius. 
Další certifikací, kterou můžeme na produktech břec-
lavského podniku vidět, je Vegan. Nevypovídá sice nic 
o účinnosti výrobku, zato zaručuje, že žádná ze složek 
není živočišného původu a produkt není testován 
na zvířatech. A podle Radka Martáka se jedná o oprav-

  Daniel Mrázek         Tereza Preiningerová a archiv Fosfa

Jistá lenost k těžké dřině se vždy pojila s pílí a mravenčí prací. Objevily se vynále-
zy, bez kterých si život dnes už nedokážeme představit. Vývoj ale nekončí. Dříve 
vytoužené prostředky chceme mít stále dokonalejší. Uvědomují si to i výzkumníci 

v břeclavském podniku Fosfa. Mezi širokou veřejností jsou stále známější právě pro-
středky FeelEco, určené k péči o zdraví, rodinu a domácnost – sortiment v několika 
řadách tvoří prostředky pro praní prádla, úklid domácnosti, mytí nádobí, péči o tělo 
a hypoalergenní řada produktů pro děti a kojence. Už řadu let je spotřebitelé vyhledá-
vají v regálech drogerií. 
„Hlavně neříkejte, že jsme chemička,“ s úsměvem mi zdůrazňuje Radek Marták, zatím-
co s předpisovou helmou na hlavě vstupujeme do areálu. Podivím se. Co jiného tedy 
Fosfa je? „Tak se podívejte kolem. Copak si pod pojmem chemička představíte tolik 
zeleně?“ Musím mu dát za pravdu. Udržované trávníky s čerstvě vysázenými stromy 
víc připomínají procházku parkem než průmyslovým provozem. Vše doprovází nové 
nebo zrekonstruované budovy. A pokud snad spatřím nějakou budovu zjevně prošlou 
věky, prochází revitalizací nebo se na ni v nejbližší době chystá. „Náš generální ředitel 
Ivan Baťka klade na ekologii a životní prostředí obrovský důraz,“ vysvětluje Marták. 
Takto nějak si představuji podnik, který na přírodu myslí ne z donucení, ale z přesvěd-
čení…
Vcházíme do jedné z budov a naše první kroky vedou do skladu. Zarazím se. Mám 
se dozvědět, jak vznikají produkty zdejší výroby, a já si spíš připadám jako v zázemí 
drogerie. V regálech kolem vidím čisticí prostředky všech možných značek. „Neustá-
le udržujeme přehled o trhu,“ vysvětluje šéf projektu FeelEco. „Nakupujeme zboží 
na trhu a provádíme tu jejich rozbory. Zajímá nás, jaké mají vlastnosti a také to, jestli 
jsou opravdu takové, jako se uvádí na etiketách. Zároveň se je snažíme překonat. 
Našim zákazníkům chceme dát tu nejlepší možnou kvalitu.“ Do rukou bere jeden z vy-
stavených čističů. „Třeba s tímto se u nás opravdu nesetkáte,“ říká důrazně a mně se 
poněkud zkřiví obličej. V lahvi se vlní cosi dvojbarevného, co ve mně důvěru rozhod-
ně nevzbuzuje. U dna usazenina, nahoře čirá tekutina…
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du důkladnou analýzu. „Třeba při certifikaci WC gelu jsme zjistili, že jedno z použitých 
zahušťovadel ve svém výrobním procesu použilo živočišnou bílkovinu. Hledali jsme 
tedy jinou vhodnou látku.“  Mezi certifikacemi jsme narazili také na Ecogarantie. Ani ta 
nehodnotí účinnost, zajímá ji původ veškerých složek produktu. Na produktech FeelE-
co ji ale z důvodu malé komplexity nenajdeme, ne všechny potřebné suroviny ji mají. 

Vlastní cesta je nejlepší
Dříve Fosfa čisticí prostředky vyráběla na míru obchodním řetězcům, které si objednaly 
produkt určitého složení a s konkrétními vlastnostmi. Fosfa patřila mezi největší výrob-
ce privátních značek v Evropě. „Z té doby jsme se naučili neuvěřitelné množství věcí. 
Našli zahraniční kontakty, konference a dodavatele. Jenže jsme neměli v rámci výzku-
mu prostor pro vlastní kreativitu. Objednavatel se chtěl vejít do určitých materiálových 
norem, ekonomických limitů, a neměl motivaci výrobky vylepšovat. Důležitá pro něj 
byla co nejnižší výrobní cena. Jenže my zjistili, že dokážeme vyrábět kvalitnější pro-
středky. A protože privátní značky postrádaly mnoho z našich pilířů a filozofie, rozhodli 
jsme se v roce 2016 jít vlastní cestou. To významně urychlilo šíření do té doby nedosta-
tečně propagované značky FeelEco do povědomí spotřebitelů,“ vzpomíná Marták. 
Vývojáři se tak už nemuseli řídit někdy kontraproduktivními požadavky privátních 
značek, a mohli se soustředit na požadavek jediný: nabídnout produkty s nejvyšší 
možnou kvalitou a současně co nejšetrnější ke zdraví i k životnímu prostředí. Vyplatilo 
se. Značka FeelEco si rychle našla své věrné a spokojené zákazníky, kteří si s oblibou 
kupují prostředky na mytí nádobí, čističe kuchyní, podlah, prací prášky a podobně.

Dvacetkrát, stokrát nebo i vícekrát
„Vývoj nejprve začíná na papíře. Přemýšlíme, které suroviny a v jakém poměru by 
mohly být optimální. Pak to v malém množství vyrobíme a otestujeme. Pokud nepočí-
táme předběžné pokusy hned na začátku experimentování, za vývojem běžného ne-
náročného produktu zpravidla stojí dvacet až třicet vývojových verzí, než si řekneme, 
že jsme konečně spokojeni ve všech aspektech produktu. Ale třeba u univerzálního 
čističe jsme zkusili přes sto různých variant. Je to opravdu dost mravenčí práce, která 
vyžaduje maximum trpělivosti,“ líčí Radek Marták. Já bych takovou výdrž neměl…
„Používáme jen takové suroviny, které se v přírodě snadno rozkládají. A to jak za aerob-
ních podmínek, tedy za přístupu vzduchu, tak anaerobních, tedy bez přístupu vzduchu. 
I to je důležité. Přípravek může zatéct hluboko do země, kde kyslíku a vzduchu moc 

není. Zato jsou tam bakterie, které suroviny z přípravku 
spotřebují jako potravu, takže se zcela rozloží,“ popisuje, 
díky čemu jsou zde vyvíjené prostředky ekologické. 
Důležitá je i zdravotní nezávadnost. „Všechny produkty 
vyvíjíme směrem k hypoalergennímu charakteru. Na-
příklad já jako malý kluk jsem nemusel umývat nádobí, 
protože se mi vysušovaly ruce. Náš přípravek ale můžu 
používat úplně bez problémů, ruce mi nevysychají, 
protože do něj vkládáme kosmetické prvky. Konkrétně 
náš prostředek na nádobí obsahuje panthenol a glyce-
rin a kombinaci účinných surovin, které přímo pečují 
o pokožku. Doma už tedy žádnou výmluvu ohledně 
mytí nádobí nemám,“ usmívá se.
Poté, co je receptura na papíře hotová, zhmotní se 
v laboratoři, do které se přesouváme. Zaujme mě 
přístroj, který připomíná stojanovou vrtačku. „To je 
míchadlo. Pod něj vložíme kádinku a v ní vodu se všemi 
surovinami mícháme. Podobné zařízení, jen mnohem 
větší, je i v průmyslové výrobě. I to je jeden z našich 
ekologických postupů. Až na naprosté výjimky suroviny 
mícháme za běžných teplot, takže nejsme energeticky 
nároční,“ pokračuje ve vysvětlování a postup přirov-
nává k vaření. Nejde smíchat všechny suroviny hned 
najednou, ale musí se postupně přidávat. 

Drahé, nebo levné?
Parametrů, které vývojáři ve zdejší laboratoři musí 
sledovat, je několik. Například pěnivost. Běžný zákazník 
má pocit, že míra pěnivosti je přímo úměrná mycímu 
účinku. Pokud prostředek pění, myje. Pokud nepění, ne-
myje. Tak to ale není. Někdy prostředek čistí bez jediné 
bublinky, jindy může pěnit ostošest, ale nic neumyje. 
Tomuto podvědomému pocitu zákazníka je ale potřeba 
se přizpůsobit. Tudíž se hledá takové složení, které onu 
přímou úměru mezi pěnivostí a mytím vytváří. Na dru-

FOSFA
Fosfa je inovativní Life Science společnost, která 
byla založena v roce 1884. Celá skupina je největším 
zpracovatelem žlutého fosforu v Evropě a jedním 
z nejvýznamnějších světových výrobců, kteří 
na bázi fosforu vyrábějí esenciální přísady a funkční 
směsi pro potravinářské, farmaceutické a jiné 
sofistikované průmyslové aplikace. Fosfa také vyvíjí 
a vyrábí FeelEco, výjimečné přírodní produkty pro péči 
o zdraví, rodinu a domácnost.

Radek Marták – ředitel 
výzkumu a vývoje FeelEco 
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hou stranu pěnivost není moc žádoucí v pracích prostředcích na prádlo. Pokud prášek 
nebo gel příliš pění, prádlo se v bubnu pračky vznáší v pěně, aniž by využilo mechanic-
ké podpory praní spočívající v otáčivém pohybu a gravitaci. Princip bubnu v pračce se 
totiž příliš neliší od valchy. Jde o to, aby se prádlo o něj jemně otíralo, a tím se čistilo. 
Dalším důležitým parametrem je viskozita, tedy tekutost. Je-li prostředek na nádobí 
řídký jako voda, něco nám říká, že není kvalitní. I to je ovšem omyl. V jedné věci ale 
viskozita důležitá přece jen je. Pokud zcela řídký prostředek dáte na mokrou hou-
bičku, ihned vám proteče, aniž byste ho stihli využít. Na druhou stranu prostředek 
o hustotě medu do houbičky nevpravíte vůbec. Důležité je tedy najít ideální kom-
binaci tekutosti, pěnivosti a odmašťovací síly. Naopak řídkost se hodí pracím gelům. 
Je-li příliš hustý, hůře se vyplachuje ze zásobníku v pračce. 
Důležité také je, aby smíchané suroviny spolu vydržely a nerozdělily se. Radek Marták 
ručí za to, že prostředky na trhu vydrží nejméně dva roky, některé i tři. Ví to díky 
testům, které tu provádí, a to i za působení různých teplot. „Celá ta kombinace také 
nesmí být nesmyslně drahá, to by nikdo nekupoval. Na první pohled jsme dražší než 
jiní výrobci, ale výhoda je v celkové službě, kterou náš produkt poskytuje. Například 
prací gel na barevné prádlo dobře pere, stačí ho šedesát mililitrů na plnou pračku prá-
dla, všechno prádlo je vyprané, čisté. Když se vám tam zatoulá nějaký barevný kousek 
prádla, tak má účinnou ochranu přenosu barvy mezi kusy prádla. Tyto ochranné vlast-
nosti potvrdil také dTest 4/2022, který našim produktům udělil i vysoké hodnocení 
za ekologické složení. Produkty jsou na trhu označené jako ‚color‘, ale tuto vlastnost 
nemají. A s naším prostředkem na nádobí jsme v roce 2018 dokonce vyhráli dTest 
jako nejúčinnější výrobek. Navíc v něm máme látky zjemňující kůži, takže pokožku 
neodmašťuje a nevysušuje,“ vypočítává. Ve výsledku se tak zdejší produkty finančně 
vyplatí, a navíc může zákazníka hřát dobrý pocit z odpovědného přístupu ke svému 
zdraví i k planetě.

Špína v čisté laboratoři
Jak už bylo řečeno, jednotlivé verze vyvíjených čisticích prostředků se musí otestovat. 
Opouštíme tedy laboratoř a přesouváme se do testovací místnosti. Mám pocit, jako 
by tady někdo po sobě zapomněl umýt hrnky. Hodně hrnků. „V těchto hrncích byl 

FEELECO
Produkty jsou vyvíjeny v souladu s přírodou, pro naše 
děti a zdravý domov. Sortiment v několika řadách 
tvoří prostředky pro praní prádla, úklid domácnosti, 
mytí nádobí, péči o tělo a hypoalergenní kosmetika 
pro děti a kojence. Produkty řady Baby jsou vhodné 
pro děti od prvního dne života, neobsahují parfémy, 
konzervanty ani alergeny, a jsou tedy vhodné i pro 
alergiky a osoby s citlivou pokožkou. FeelEco produkty 
neobsahují nebezpečné konzervanty MIT, jsou 
biologicky odbouratelné, nejsou testované na zvířatech 
a jsou vhodné pro čističky odpadních vod. Kvalitu 
FeelEco produktů garantuje prestižní certifikace EU 
Ecolabel, kterou značka FeelEco získala jako první v ČR 
již v letech 2010–2013. Produkty značky FeelEco lze 
koupit na e-shopu www.feeleco.com, v prodejnách dm 
drogerie, ROSSMANN, Datart a na e-shopech rohlik.cz, 
kosik.cz, datart.cz, drmax.cz, pilulka.cz a lekarna.cz.

černý čaj. Ale nejen tak ledajaký. Je důležité, aby měl 
pokaždé stejnou koncentraci. Zároveň upíjení má svá 
přísná pravidla. Kolegyně vždy pipetou odebere trochu 
čaje, po chvíli znovu a pak zase. Na stěnách hrnku se 
tak vytvoří pravidelné kruhy z usazeniny,“ vysvětluje 
Marták. 
Dost odporně vypadají sklenky vedle. „To je zapečené 
mléko. Přesné množství zapékáme při konkrétní teplo-
tě, aby špína ve všech sklenicích měla stejné vlastnosti. 
Takto vytváříme těžko odstranitelnou špínu. A nechtěj-
te vědět, jak to zapáchá, když sklenice připravujeme!“ 
Vedle na připravených destičkách vidíme ještě rozetře-
né a zapečené vejce.
Toto všechno je nachystáno na test tablet a prášku 
do myčky. Svůj pevný řád má i samotné skládání. Šéf 
vývoje mi ukazuje obrázek na myčce. Každý hrnek, 
sklenice nebo talířek na něm mají svá přesná místa, 
používaná metodika kopíruje oficiálně předepsané me-
todiky, které jsou využívány i v laboratoři SGS Freseni-
us. Tím se docílí toho, že výsledky opakovaných testů 
budou reprezentativní. 
Stanovený postup má i ruční mytí. „Laborantka na talíře 
nanese definované množství předepsané nečistoty 
a připraví z produktu mycí lázeň. Posléze myje talíř 
po talíři, opět předepsaným způsobem, jinak by výsled-
ky nebyly přesné. A my pak sledujeme, jak se talíř umyl, 
kolik na něm zůstalo mastnoty, kolik talířů se umylo 
na jednu dávku a tak dále.“ 
K testování čističů povrchů pak slouží speciální přístroj 
s přítlačnými mycími destičkami, které popisuje další ze 
zdejších výzkumníků Stanislav Pávek: „Tento přípra-
vek nám umožňuje porovnávat až čtyři vzorky čističů. 

Stanislav Pávek – specialista vývoje přírodní 
kosmetiky a drogerie
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Princip je velmi jednoduchý. Na desku nebo kachličku 
naneseme špínu, která svou odolností vůči umytí musí 
odpovídat tomu, na co konkrétně je testovaný přípra-
vek určený. Třeba v kuchyni nejodolnější špínu najdeme 
na digestoři. Takže když testujeme čistič kuchyní, 
naneseme špínu, která je stejně odolná jako právě ta 
špína na odsávači par. Mezi špinavou desku a destičku 
umístíme houbičku, přitlačíme a připravenou deskou 
pravidelně posouváme dopředu a dozadu. Pak se podí-
váme, jak který čistič špínu odstranil a z toho poznáme, 
který z testovaných vzorků je nejúčinnější.“ 
Někdy se ukáže, že vlastnosti výrobků se v průběhu 
testu mění. Třeba to, že po deseti tazích je nejúčinnější 
jeden vzorek, ale po šedesáti tazích ho může předstih-
nout čistič jiný. Tak se ukáže, který přípravek je vhodný 
pro rychlé, například ruční čištění, zatímco jiný se hodí 
spíše do strojového čištění, které sice trvá déle, zato je 
ve výsledku účinnější.

Když špínu nejde vyrobit, musí se 
koupit
Vedle myček nádobí vidím i pračky. V nich se samo-
zřejmě testují prací prostředky. Ani v tomto případě 
nemohou zdejší výzkumníci přinést své domácí prádlo 
a nechat ho vyprat. V pračkách se perou speciálně 
znečistěné tkaniny koupené v Německu. Vypadají jako 
barevná plátna, ale v každém plátnu je přesně rozpro-
střen určitý druh špíny. „Tady je minerální olej, vedle 
make-up, hovězí tuk, tráva, krev, čokoláda… Pokračo-
vat můžeme ještě dlouho. Tyto špíny se dají rozdělit 
do jednotlivých kategorií podle prací účinnosti. Podle 

toho zjistíme, jak náš přípravek na jednotlivé druhy špín reaguje,“ popisuje Marták 
a ukazuje zjevně opotřebovaná, dost vybledlá plátýnka. Ta už jsou vypraná. 
Ačkoliv je barevný rozdíl oproti nevypraným látkám jasně zřetelný, na přesné hodno-
cení ovšem lidské oko nestačí. Látky se proto zkoumají pod reflexním spektrofotome-
trem, tedy na zařízení, které dokáže přesně změřit barevný odstín a číselnou hodnotu 
čistoty zanést do počítače. Výsledkem jsou grafy, které výzkumníkům prozradí, jestli 
jdou ve vývoji správným směrem.

Práce nikdy nekončí
Důraz na detail, výjimečnou kvalitu a co největší ekologickou šetrnost je v případě Fee-
lEco opravdu zřetelný. „Důležitý je už samotný obal. Snažíme se volit hranatý tvar, který 
dobře vyplňuje prostor. U prostředku na nádobí sice zatím máme láhev kulatou, ale 
v rámci redesignu k vhodnějšímu tvaru obalu přistoupíme i tam. Naše obaly jsou záro-
veň lehké, takže jejich výroba spotřebuje jen nejnutnější množství plastu. U samotného 
produktu jde o to, aby například na jednu prací dávku stačilo méně prostředku, než je 
u jiných značek běžné. A o vstupních surovinách jsme se už bavili. Musí mít ověřený 
a maximálně přírodní původ. V žádném případě nechceme ropné produkty a ty živočiš-
né využíváme opravdu pouze ojediněle a ve velmi omezeném počtu výrobků. A záro-
veň musí být suroviny rozložitelné aerobně i anaerobně,“ vyjmenovává Radek Marták.
Vývoj produktů je nikdy nekončícím příběhem. „Do budoucna bychom rádi ještě více 
zlepšovali zdravotní a ekologický profil našich výrobků. Pořád intenzivně sledujeme 
informace z trhu o jednotlivých složkách, protože to je něco, co se neustále vyvíjí. Ne-
ustále k nim přibývají nová a nová data, a pokud zjistíme, že některá ze složek není tak 
skvělá, jak nás její výrobci přesvědčivě ujišťovali, musíme vymyslet, jak a čím ji nahradit. 
Vždy se ale snažíme suroviny vybírat s tím výhledem, aby byly co nejlepší na co nejdelší 
dobu,“ je si vědom ředitel vývoje, který vyhlíží i rozšíření sortimentu: „Dnes děláme prá-
šek do myčky, ale máme v plánu nabídnout tablety, protože jsou pro zákazníky příjem-
nější. Pracím gelům nebo prostředku na nádobí bychom chtěli přidat novou vůni, aby si 
zákazníci mohli vybrat to, co jim samotným bude vonět nejvíce. Chápu, že vůně je pro 
zákazníka důležitá, a tak věřím, že díky většímu výběru přilákáme další nové zákazníky,“ 
uzavírá Radek Marták. A viditelně se na budoucnost těší.  
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HORNICKÁ KRAJINA 
KRUŠNOHOŘÍ 
Hornické památky v saském a českém Krušnohoří byly v roce 2019 
zapsány jako třináctá památka v České republice na Seznam světového 
kulturního a přírodního dědictví UNESCO. 
Hornický region Erzgebirge/Krušnohoří tvoří 22 součástí, z nichž 17 se 
nachází na území Saska a 5 v českém Krušnohoří. Na území Ústecké-
ho kraje mohou návštěvníci obdivovat především Hornickou krajinu 
Krupka v blízkosti proslulých lázní Teplice. Za návštěvu stojí i Hornická 
krajina na vrchu Mědník nedaleko Skiareálu Klínovec, kde je přístupná 
Štola Panny Marie Pomocné s velmi dobře zachovanými doklady ruční 
ražby a rozšiřování podzemních prostor pomocí metody sázení ohněm.

WWW.BRANADOCECH.CZ

  archiv fotobanky Ústeckého kraje
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NEVÁHEJTE PŘEKROČIT RUBIKON
Bronislava Paučková | Galerie Rubikon

TISÍC KRÁS NA STO KILOMETRECH
Jiří Válka | Ústecký kraj

OKOUZLUIJÍCÍ TEMPERAMENT BUBLIN
Bronislav Vajbar | Vinařství Vajbar



  Valerie Saara
  archiv galerie Rubikon

Galerie Rubikon představuje české i zahraniční umělce návštěvníkům již přes 
dvacet let. Najdete ji na třídě 1. máje, lemované historickými domy, jen pár 
kroků od olomoucké metropolitní dominanty – katedrály sv. Václava. Známou 

se stala nejen pro tuto strategickou polohu nedaleko Dómského návrší s renomova-
ným Arcidiecézním muzeem. Nicméně právě lokalita může za to, že v Olomouci je 
galerie Rubikon známá také jako galerie u Dómu. 

Jména známá i (ještě) neznámá
Galerii založila v roce 2001 galeristka Bronislava Paučková, která o ni s velkou láskou 
pečuje a zakládá si na osobním přístupu k umělcům i zákazníkům. Tato prodejní gale-
rie nabízí nejen obrazy a grafiky, ale také plastiky, sklo, keramiku, porcelán a originální 
šperky. Svou nabídku se snaží doplňovat tak, aby oslovovala širší věkovou skupinu. 
Mezi obrazy je tak možné nalézt zátiší, krajinné motivy, realistické malby i geomet-
rickou nebo gestickou expresivní abstrakci. Mezi její nejvyhledávanější autory patří 
například Viktorie Chaloupková, Daniela Benešová, Josef Velčovský, Milan Martinec, 
Jiří Salajka nebo Jan Odvárka. K oblíbeným dílům patří také umělecké sklo ze sklárny 
Bořka Šípka, karlovské sklárny Jaroslava Svobody či bronzové plastiky Jaromíra Gar-
guláka a Václava Sigursona Kostohryze. 
Příležitost zde však dostávají i začínající autoři. Nedílnou součástí galerijní nabídky 
jsou autorské šperky, které potěšily již řadu zákaznic. Zájem je o bronzové šperky 
z ateliéru Vojtěšky Vlčkové, náhrdelníky z kované oceli Jaroslava Válka nebo o šperky 
Michaely Gorcové či Roberta Riedla. Žádané jsou také hedvábné šátky od různých 
autorů, mimo jiné třeba šátky Andrey Zlamal Vytlačilové nebo Pausera.

Olomouc přitahovala umělce odjakživa. Díky 
arcibiskupství i univerzitě, ale také bohaté historii 
někdejšího panovnického sídla se Olomouc stala 
významným centrem umění. Nejen stylově rozmanité 
památky sem přitahují turisty ze všech koutů světa. 
Lákadlem je rovněž i řada galerií v malebných 
olomouckých uličkách.

NEVÁHEJTE 
PŘEKROČIT 
RUBIKON
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Autorské výstavy i kolektivní 
salony
V galerii se několikrát do roka konají autorské výsta-
vy a v období mezi nimi probíhají kolektivní salony. 
Autorské výstavy se střídají v měsíčních cyklech a jsou 
zahajovány slavnostní vernisáží za účasti autorů, s ni-
miž se mají možnost návštěvníci osobně setkat. Chvilky 
rozhovorů s autorem o jeho uměleckých interpretacích 
u sklenky vína, doplněné živým hudebním vystou-
pením, patří k příjemným společenským událostem. 
V předchozích letech galerie představila například 
tvorbu tehdy čerstvé absolventky AVU Ivany Mrázko-
vé-Bachové, francouzské malířky Daniely Foltýnové, 
Viktora Zakrynyčného nebo akvarely Jana Odvárky.

Umění si lze i zapůjčit 
V olomoucké galerii Rubikon se za dobu její existence 
uskutečnilo přes 140 autorských výstav renomova-
ných výtvarníků. Letos již proběhla úspěšná výstava 
Vlasty Švejdové, známé malířky a ilustrátorky Českého 
slabikáře. V květnu galerie zahájila výstavu brněnského 
malíře Petra Lorenze, v září zde budou vystavovat dva 
Jaroslavové Svobodové – sklář i malíř a grafik, na ří-
jen je plánována autorská výstava sochaře Jaromíra 
Garguláka, který je v současné době znám především 
pro svou sochu Hrachovina na brněnském Mendlově 
náměstí. 
Zcela zaplněn je již výstavní plán na rok 2024, galerie 
připravuje opět několik autorských výstav a salonů, 
za zmínku jistě stojí keramické plastiky Darji Čejkové, 
malby Zdeňka Kupa nebo obrazy Evy Davidové a Anny 
Sklenářové.
Pokud budete chtít někoho uměleckým dílem obdaro-
vat a nebudete si jisti, které dílo vybrat, nabízí galerie 
možnost zakoupení dárkových poukázek v různých 
hodnotách.
A se stále větší oblibou se v posledních letech setkává 
zapůjčení díla do vašeho interiéru i možnost nákupu 
uměleckých děl přes e-shop, který najdete na webu 
www.galerierubikon.cz. Tak neváhejte překročit Rubi-
kon i vy!  

1   Petr Schel – Femme fatale, 
bronz, výška 55 cm

2   Viktorie Chaloupková – 
Pan, olej, 87 x 87 cm

3   Skládání duhy – autorská 
výstava Taťány Havlíčkové 

3
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HŘEBENOVKA ČESKÝM ŠVÝCARSKEM

Hřebenovka Českým Švýcarskem je dálková trasa, která 
každého v délce 100 kilometrů provede nejkrásnějšími, 
ale také téměř neznámými místy nádherné oblasti plné 
skalních měst, stěn i solitérů, úchvatných výhledů, 
národním parkem i jeho okolím. Projdete po ní od úpatí 
Krušných hor až do prvních kopců Lužických hor 
po cestách prastarých i nově vytyčených. Zažijete věci, 
které se zadřou do duše a nikdy se na ně nezapomíná. 
Tohle putování rozdělené do šesti etap vám dost 
možná změní život.

První etapu můžete začít v Petrovicích. Na nul-
tém kilometru se nacházejí dvě skalní města, 
obě ohromující. Pokračujete na vrchol Děčín-

ského Sněžníku, kde je prastará kamenná vyhlídková 
věž. Poté stezkami dolů do Děčína, nad kterým se 
tyčí Pastýřská stěna s interaktivní ZOO a jedinou via 
ferratou v zemi situovanou v centru města. Když už jste 
v Děčíně, nesmíte vynechat rozsáhlý areál thunovského 
zámku s nejdelší barokní zděnou přístupovou cestou 
na světě. 

TISÍC KRÁS  
NA STO KILOMETRECH

  Rostislav Křivánek
  Fotobanka České Švýcarsko o.p.s.

Ve druhé etapě se vydáváte lesoparkem k Císařské vyhlídce na vrchu Kvádrberku, 
která ukáže nádherný výhled na město. Od této chvíle vás čeká neuvěřitelné putování 
po hřebenu skalního masivu lemujícího pravý břeh Labského kaňonu, nejhlubšího 
pískovcového kaňonu v Evropě. Zastavením musí být určitě Hřensko s nejbizarnější 
stavbou celé trasy, Starou plynárnou. 
Zanedlouho vás otestují desítky schodů vysokánské Janovské rozhledny, která je 
perlou třetí etapy. Vidět je odtud i Pravčická brána a požářiště z roku 2022. Dostanete 
se až na dno soutěsky řeky Kamenice a poté vystoupáte k nejkrásnější aleji Českého 
Švýcarska. Etapu dokončíte na Mezní Louce. Kolem Malé Pravčické brány a loupežnic-
kého hrádku Šaunštejn proniknete do čtvrté etapy Hřebenovky. Jestli máte duši dob-
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rodruha, můžete vyšplhat na temeno skály Šaunštejnu, 
Rudolfova kamene nebo Mariiny vyhlídky. Tady vede 
ta pravá Hřebenovka po hranách Jetřichovických skal.
V páté etapě vedoucí z Jetřichovic proběhnete Pavlini-
no údolí a odlehlé tokáňské šarty zvané Úzké schody, 
pokračujete do Doubice – skanzenu podstávkových 
domů. Odhalíte Kyjovský hrádek a vydáte se k břehům 
Křinice. Přes Kyjovské údolí a stejnojmennou obec 
dojdete romantickou procházkou po loukách a leso-
parkem kolem hrobky továrníka Dittricha až do Krásné 
Lípy, která ohromí svou pohostinností.
Vy ale putujete dál, abyste v šesté etapě prošli kolem 
Velkého rybníka až k jiřetínské křížové cestě. Na vr-
cholu Jedlové si prohlédnete kamennou rozhlednu 
a zakusíte intenzivní výhledy. Poté doputujete bučinou 
ke zřícenině hradu Tolštejna a sestoupáte po Hřebe-
novce k nádraží Jedlová, kde dokončíte stý kilometr 
své pouti Hřebenovkou Českým Švýcarskem.
Věřte, že kdo projde Hřebenovku Českým Švýcar-
skem, uvidí ho jinýma očima. Teprve na téhle cestě 
se totiž objeví všechny souvislosti, teprve pak může 
člověk říct, že tuhle krajinu opravdu zná. Je to zážitek, 
který inspiruje a který v mnohém dokáže i změnit ži-
vot. Hřebenovka tě vytáhne z kanceláře a uvede věci 
do pohybu!  

ÚSTECKÝ KRAJ  
NEPRÁVEM OPOMÍJENÝ
Dříve dlouho opomíjený kraj zažívá v poslední době všestranný rozvoj turistiky, 
k němuž rozhodující měrou přispělo otevření nových hraničních přechodů 
a turistických přeshraničních stezek. 

Do kraje zasahují Chráněné krajinné oblasti Labské pískovce, Lužické hory, 
České středohoří a Národní park České Švýcarsko. Kromě zajímavých 
historických památek se návštěvníkům nabízejí příležitosti k aktivnímu 
odpočinku, například pro cykloturistiku. Krajem prochází i nedávno dokončená 
cyklostezka, která má v budoucnu rovněž spojit Prahu s Drážďanami. Ústecký 
kraj je nesmírně bohatý přírodními krásami. Má Krušné hory, České středohoří, 
Lužické hory, zajímavé skalní útvary Tiských stěn a Českého Švýcarska 
i půvabnou labskou vodní cestu s Portou Bohemica. Oplývá léčivými prameny 
i mnoha nádhernými historickými památkami. A může se pochlubit také 
bohatstvím exteriérových plastik, množstvím zpřístupněných sbírek muzeí, 
galerií a zámků. Zajímavé jsou i městské či vesnické památkové rezervace 
s ukázkami typické architektury. Celkový počet památkových objektů převýšil 
počet jednoho tisíce.

Kraj je atraktivní snad pro všechny druhy turistiky. A je na ně také připraven.

České Švýcarsko 
utrpělo kůrovcem 
i požárem, ale stále 
má co nabídnout
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  Judita Hrubešová      
  archiv Vinařství Vajbar

Ještě, než přistoupíme k praxi, pojďme si zopakovat teorii. Pokud se budeme 
bavit o sektu a perlivém vínu. Jaký je v těchto dvou lahvích rozdíl?
Obecně můžeme tato vína třídit dle způsobu vzniku charakteristických bublinek, které 
víno získá buď v rámci procesu kvašení nebo dosycením. Dále je lze rozlišit dle původu 
a kvality hroznů, a navíc ještě podle toho, zda víno kvasilo v láhvi, nebo mimo ni. 
Šumivá vína kvašená v tanku metodou Charmat patří k levnějším a jednodušším. Sekty 
kvašené v láhvi klasickou metodou jsou dražší a chuťově plnější. Výslednou chuť ovlivní 
nejen složení základního cuvée, ale také doba sekundární fermentace. Po základních 
devíti měsících můžeme očekávat vína spíše ovocná a svěží, po čtyřiadvacetiměsíčním 
pobytu na kvasinkách se posouváme spíše k toastům a máselným tónům. Perlivé víno 
si bublinky nevyprodukuje samo, jsou do něj dodány sycením. I tady ale mohou být vel
ké rozdíly! Záleží totiž na kvalitě, a hlavně způsobu přípravy základního vína, ale také 
na bublinkách. Můžete si koupit technické CO2 a víno nasytit. Nebo můžete, jako my, 
jímat přírodní CO2 při kvašení hroznů a mít Frizzante daleko ovocnější a aromatičtější.

V souvislosti se sektem se mi vybaví spíše emoce. Češi si sekt obvykle dopřejí 
v souvislosti se slavnostními příležitostmi. Nejvíce láhví se vždy prodávalo 
v prosinci v období Vánoc a Nového roku. Naučili jsme se vychutnat si sekt 
i v každodenním životě?
Ne tak docela. A je to velká škoda! Pochopitelně, že se přístup k sektům za poslední 
roky zlepšil. Už to není pouze silvestrovský přípitek, nicméně sekt se stále ještě nestal 
běžnou součástí života a gastronomie. Přitom, co lepšího si můžeme dopřát než 
sklenku sektu před dobrým jídlem…

Jsou hravá. Mají žádoucí 
rozmanité chutě, ve kterých se 
mísí ovocný i květinový buket 
s vůní lučního medu. Jsou 
ztělesněním romantických letních 
večerů i noblesních momentů. 
Jsou nositelem vzpomínek 
na výjimečné chvíle. Řeč je 
o perlivých vínech a sektu. O těch, 
které v Zaječí na jižní Moravě 
vyrábí Bronislav Vajbar.

OKOUZLUJÍCÍ 
TEMPERAMENT BUBLIN
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Sekty a perlivá vína baví svým temperamentem 
a svou jiskřivostí.

A pijí se více šumivá vína nebo perlivá?
Mnohonásobně více perlivá. Jsou ovocnější, jsou dyna
mická a díky nižšímu procentu alkoholu také velmi svě
ží. Jejich výroba je kratší a jednodušší, navíc se na ně 
nevztahuje spotřební daň, což se přepisuje do jejich 
finální ceny – jsou tedy o něco levnější. 

Jak se jako vinař díváte na letní drinky, jejichž sou-
částí jsou právě šumivá nebo perlivá vína? Fandíte 
jim?
Samozřejmě fandím. Tyto drinky zkrátka patří k létu 
i dobré společnosti.

Jaké jsou vaše další vinařské plány? 
Vyrábět svěží, pitelná vína, o které budou mít lidé 
zájem. Držet se na špičce v prodeji i v technologii Friz
zante a sektů a každým rokem přidat nějakou novinku 
do našeho portfolia, které v současné chvíli nabízí více 
než sto padesát výrobků.  

BRONISLAV VAJBAR
„Umím smeknout klobouk před každým, kdo udělá dobré víno,” říká 
majitel rodinného vinařství Bronislav Vajbar. Ten pokračuje v rodinném 
odkazu svých předků a od osmnácti let, kdy obdržel živnostenský list, 
podniká ve výrobě vína. Už jako malý pomáhal tátovi a dědovi ve sklepě, 
ale i na vinici. V 16 letech vyrobil prvních 150 litrů vína, které také prodal. 
Vinařství Vajbar je známé i ve světě showbyznysu, je totiž partnerem 
Hudebního divadla Karlín nebo ankety Český slavík. Bronislav Vajbar 
jako jeden z prvních vinařů jižní Moravy uvedl na trh svou vlastní verzi 
Frizzante. Kromě perlivých vín se věnuje i výrobě sektů. Mezi jeho stálice 
samozřejmě patří i ceněná a oceňovaná tichá vína.

JE VÝZVOU I TOUHOU SNAD KAŽDÉHO VINAŘE VYROBIT  
SVÉ PRVNÍ LEDOVÉ VÍNO A TAKÉ SVŮJ PRVNÍ SEKT.

Sekt je symbolem elegance, ale v podstatě i dekadence, když bublinky stou-
pají do hlavy. Má podle vás ještě nějaký specifický charakter?
Eleganci i dekadenci najednou můžeme zažít hned při otevření láhve. Je to chvíle plná 
očekávání, kterou někdy doprovází hromová rána – to v případě, že na sebe chceme 
upozornit. Pokud si ale sekt chceme skutečně vychutnat, otevíráme láhev elegantně 
do dlaně za doprovodu tichého pšouknutí špuntu. 

Vždy jste byl známý pro svá tichá vína. Co vás před šesti lety přesvědčilo 
o tom, že i sekty a perlivá vína mají ve vašem portfoliu své místo? 
Stejně jako je vinař mezi zemědělci považován za jistého šlechtice, je i sekt králem 
vín. Je výzvou i silnou touhou snad každého vinaře vyrobit své první ledové víno 
a také svůj první sekt. Po chvílích poblouznění z prvotních úspěchů se sekt začne 
stávat běžnou součástí vinařova života, otevíráte ho stále častěji a přichází chvíle 
odhodlání k výrobě jeho dalších druhů.

Inspiraci jste tehdy hledal přímo v oblasti Champagne?
Champagne je vzorem každého vinaře, ale zpočátku je dobré podívat se mnohem blí
že. Konkrétně pak do Rakouska nebo Německa, kde se vyrábí sekty z ryzlinků a veltlí
nů nebo třeba svěží ovocná rosé. Poté přichází čas na italská prosecca či španělské 
cavy. A teprve nakonec mistrovská třída Chardonnay a Pinot Noir.

Jakým způsobem vyrábíte sekt u vás na vinicích?
Výroba pochopitelně začíná už na vinici u speciálně pěstovaných hroznů. Poté je 
třeba vykvasit základní víno s dostatečnou kyselinou a šťavnatostí. Následně je třeba 
přidat speciální kvasinky a nechat víno kvasit. Zatím kvasíme pouze v láhvích, tedy 
tzv. klasickou metodou, ale s rostoucím prodejem sektů připravujeme i výrobu v tan
ku, které se říká metoda Charmat.

Jak dlouho taková výroba vůbec trvá?
Výroba sektu je běh na dlouhou trať. Sklidímeli hrozny 
v září, bude v únoru základní víno a z něj pak po de
víti měsících sekundárního kvašení sekt připravený 
na Silvestra. A to je ta nejkratší možná cesta. Chcemeli 
se přiblížit Champagne, pak víno v láhvi nekvasí pouze 
devět, ale třeba čtyřiadvacet nebo i třicet měsíců.

V portfoliu vín Vajbar se objevuje Barrique sekt, 
což vůbec není běžná záležitost...
Je to naše specialita, kterou opravdu vyrábí jen pár 
vinařů. Výrobní doba je extrémně dlouhá, protože 
základní víno musí nejprve ležet rok ve francouzském 
barrique sudu, až pak nastupuje čtyřiadvacet měsíců 
sekundární fermentace. Víno má skutečně velmi hlubo
ké buketní i chuťové tóny, je maximálně nazrálé.

Platí, že sekty a perlivá vína lze vyrábět z jakékoliv 
odrůdy?
V podstatě ano. Nicméně některé odrůdy jsou vhodněj
ší, jiné méně vhodné. Červený sekt se technicky vyrobit 
dá, ale není to příliš vhodné.

Co tedy na sektu a perlivých vínech zákazníky 
nejvíce baví?
Určitě bublinky ve sklence a následně v hlavě.  
Pocit slavnostního nápoje a výjimečné příležitosti.  
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ODPAD, SRNKY A ZAJÍCI
Jiří Wolf, Miroslav Hyrš a Aleš Suchánek | Inten 
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Tereza Hrtúsová, Tomáš Kozelský  
a Radek Novák | Česká spořitelna

KTERÉ TECH TRENDY OVLIVNÍ PODNIKÁNÍ 
NEJVÍCE?
Studie Accenture Tech Vision 2023

VYRAZTE DO ZAHRANIČÍ
Světové příležitosti pro české firmy

VÝZVY

VÍNO NA LABSKÉ STEZCE
Vulkanickou činností vzniklé čedičové a znělcové shluky kopců, osa-
mocené masivy homolí a kup vytvářejí pestré členění špičatých vrcholů 
a hluboká romantická údolí Českého středohoří.
Řeka Labe zde vstupuje do Českého středohoří údolím zvaným Česká 
brána – Porta Bohemica a začíná vytvářet malebné zákruty. Na stráních 
nad řekou je známá žernosecká vinařská oblast, která díky podloží i kli-
matu rodí zajímavá především bílá vína. Podél řeky Labe vede Labská 
stezka, která patří k nejpůvabnějším a nejrozmanitějším dálkovým cyk-
lotrasám v Evropě a je součástí evropských cyklotras EuroVelo 4 a Euro-
Velo 7. Od pramene Labe v Krkonoších (s možnou odbočkou do Prahy) 
až k Severnímu moři nabízí 1 300 km přírodních a kulturních zážitků, a to 
už je pěkná porce i pro dlouhou cyklodovolenou. V Ústeckém kraji měří 
Labská stezka více než 90 km a spojuje města jako jsou Štětí, Roudnice 
nad Labem, Litoměřice, Ústí nad Labem a Děčín.

WWW.BRANADOCECH.CZ

  archiv fotobanky Ústeckého kraje



PROČ SE VE STAVEBNICTVÍ 
KONEČNĚ VYPLÁCÍ RECYKLACE

ODPAD, SRNKY A ZAJÍCI

Miroslav Hyrš, Josef 
Wolf a Aleš Suchánek
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  Petr Karban        Aleš Funke

V Černovicích na okraji Brna v dosahu dálnice na třiceti tisících metrech 
čtverečních už rok a půl provozuje skupina Inten group recyklační centrum 
Dufonev s biodegradačním zařízením a vlastní betonárkou. Největší na jižní 
Moravě. Drtí a třídí nejrůznější stavební odpadní materiály, od zeminy 
přes cihlu a beton až po asfalt, včetně odpadů kontaminovaných ropnými 
produkty, které umí zbavit nebezpečných vlastností. 

A z recyklátu vyvíjí ve spolupráci s vědci vhodné materiály pro nové stavby. 
Je to směr, který není nový, vždyť recyklační středisko tu funguje již od deva-
desátých let. Ale je to směr, který nabývá na významu.

Důvody jsou přinejmenším tři. Prvním je legislativa, která reaguje na společenské 
environmentální požadavky a model cirkulární ekonomiky. Druhým je fakt, že zásoby 
nerostných surovin jsou vyčerpatelné a k tomu okamžiku se neúprosně blížíme. Navíc 
mnoho surovin musíme dovážet, což se odráží na ceně. Kupříkladu obyčejné štěrky – 
v Česku v posledních třiceti letech nebyl otevřen žádný nový lom. A třetím důvodem 
je cena. Jestliže před deseti lety se tuna štěrku v lomu prodávala za devadesát korun 
a recyklát se pohyboval o třicet procent výš, dnes je cena štěrku z lomu více než 
trojnásobná. Recyklace tak dnes již dává smysl i ekonomicky.

Recyklace je standard zítřka
Člověk tak přichází na to, že podobně jako v přírodě nic není odpad a všechno, co 
doslouží, může být vlastně novou surovinou. „Zákon o odpadech hovoří zcela jasně. 
Všechno, čeho se zbavujeme, je odpad, i zemina z výkopu. Ale trendem je z odpadu 
dělat využitelný materiál nebo výrobek. Což se ještě dramaticky změní, až vstoupí 
v platnost nový zákon o odpadech, který od roku 2030 zakazuje skládkování,“ říká 
Josef Wolf, ředitel recyklačního centra a člen představenstva. 
Na ten čas se recyklační jednotky připravují již dnes, v době, kdy ještě recyklace 
odpadu soutěží se skládkami. Za likvidaci odpadu se totiž platí, a zasypat odpadem 
nějakou plochu a rekultivovat ji pak naležato, aby pak byla vhodná pro výstavbu 
průmyslových parků, je přece jen levnější než proměňovat odpad v nové materiály. 
„I my se připravujeme, za poslední rok jsme investovali do technologií asi sto milionů, 
protože posledních dvacet let se sem mnoho neinvestovalo. A i v naší branži jde 
všechno ohromným tempem dopředu, viděli jsme například v Rakousku recyklační 
jednotky, kde k čištění recyklátu používají separátory polétavých částic a dosáhnou 
na čistotu, ke které se my na vibračních sítech nedostaneme. Takže když přijedete 
za pár let, možná bude takový separátor stát i tady. Zatím je to technologie, která ale 
v Česku není,“ usmívá se Miroslav Hyrš, vedoucí deponie Černovice.

Když bakterie žerou ropu
Za vývoj materiálů je v recyklačním centru Dufonev již léta odpovědný vedoucí stře-
diska stavebních a inženýrských činností Aleš Suchánek. Ten zdůrazňuje, že recyklace 
není objevem třetího tisíciletí, jak by se možná mohlo zdát: „My jsme na výzkumných 
úkolech zaměřených na recyklaci materiálů začali spolu s výzkumnými skupinami 
pracovat tady v Černovicích už před dvaceti pěti lety. Co se změnilo, je standardizace 
využití stavebních recyklátů, německé, rakouské i české recykláty dnes využívají stej-
né technické normy, protože v rámci Evropské unie došlo k jejich harmonizaci.“
Prvním projektem, pod kterým je Dufonev historicky podepsán, je recyklace kolejové-
ho lože. „Při rekonstrukci tratí nelze zaměnit jen kolejový rošt, ale musí se rekonstru-
ovat celý železniční svršek. Recyklace kolejového lože má dva omezující parametry. 
Jedním je obsah škodlivin, ty se musí zjistit chemickými rozbory, a pokud přesahují 
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1 2

PŘÍMO V NAŠEM AREÁLU JE 
PŮVODNÍ DVOUHEKTAROVÁ 
SKLÁDKA, DNES ZALESNĚNÁ 
PLOCHA, KDE SE PROHÁNĚJÍ SRNKY 
A ZAJÍCI. REKULTIVOVALI JSME JI 
POMOCÍ UPRAVENÝCH ODPADŮ 
A STAVEBNÍCH RECYKLÁTŮ.

3

limity dané vyhláškou, musí se materiál vyčistit. Takže ke slovu přicházejí biodegra-
dační jednotka a kultivary bakterií, které odbourají ropné uhlovodíky, ty dokážou 
v řádu týdnů materiál zbavit nežádoucí kontaminace. Druhý parametr je technický, 
nové kolejové lože musí zajistit stabilitu kolejového roštu při provozu kolejových 
vozidel, musí mít stejné technické vlastnosti jako původní,“ vysvětluje Aleš Suchánek. 
Což nevypadá jako problém, ale úplně triviální to není.

Recykláty pro stavební použití
Recykláty můžeme považovat za kameniva. Přestože vznikají ze stavebního odpadu, 
mají vlastnosti přírodního kameniva. Musí však splňovat požadované technické para-
metry, pak je jako kamenivo můžeme použít.
Dále recykláty zařazujeme mezi zeminy. V současnosti velkou část produkce recyklační-
ho centra tvoří materiály pro stavbu zemního tělesa silničních a dálničních staveb. Jde 
převážně o tříděné nebo mechanicky upravené zeminy, u kterých je řízeně ovlivněna 
křivka zrnitosti. Takovýto materiál je vhodný také pro zásyp rýh inženýrských sítí vedou-

cích v pozemních komunikacích. Betonové recyklované 
kamenivo bylo použito při rekonstrukci D1. Dufonev byl 
první, kdo vyvinul směs s použitím betonového recyklá-
tu přidaného do podkladní vrstvy rekonstruované dálni-
ce. Obdobné využití směsí na bázi stavebních recyklátů 
je možné v celém oboru silničního stavitelství.  
A konečně máme také směsi stmelené cementovými 
pojivy, které nahrazují běžné betony. „Nejsou konku-
rencí konstrukčním betonům, protože dělat kvalitní 
konstrukční beton z recyklátů nedává úplně smysl, 
ale klasické betony nižších tříd mohou nahradit bez 
problémů. Takže do podkladů pod komunikace, které 
musejí mít svou pevnost deset, pro dálnice patnáct me-
gapascalů, jsou naprosto ideální,“ zasvěcuje mě do tajů 
výroby nových materiálů Aleš. Pro jejich výrobu jsme 
v loňském roce postavili nové mísicí centrum s kapa-
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citou 80 m3 stmelených směsí za hodinu. Zde jsme schopni vyrábět stmelené směsi, 
jejichž kamenivo je až stoprocentní stavební recyklát. Výsledkem je, že dnes existují 
materiály i konstrukce z recyklátů certifikované pro reálné použití na stavbách. Jinou 
možností využití je rekultivace ploch. „Přímo v našem areálu je dvouhektarová původ-
ně skládka, dnes plocha, kde se prohánějí srnky a zajíci. Rekultivovali jsme ji pomocí 
odpadu a recyklátů, vyvíjeli jsme škvárový stabilizátor a těsnicí hmoty. To je také jeden 
z našich výzkumných úkolů, pracujeme na něm už více než patnáct let,“ prozrazuje 
Miroslav Hyrš. A zcela aktuální novinka, spolu s cihelnami hledá Dufonev budoucí vyu-
žití cihelného recyklátu.

Stavebnictví na zelené vlně
Jak patrno, recyklace stavebních odpadů má zelenou a být již dnes připraven se vy-
platí. „Využití recyklátů se stává standardem. V našem případě je recyklační centrum 
nejen přidanou hodnotou pro vlastní stavební projekty Inten group, ale je ekonomic-
ky soběstačné, respektive dokáže generovat zisk. A k tomu má ohromný potenciál 
růstu, protože přírodní zdroje docházejí, omezuje se těžba, rostou ceny, zvažují se 
dokonce povolenky na těžbu, které by mohly fungovat podobně jako ty emisní…  
A navíc se současnými technologickými možnostmi a poznáním dokážeme využít 
recykláty pro vývoj úplně nových materiálů. To je naprosto jasná cesta, po které jde 
evropské a dnes i české stavebnictví. A my po ní jdeme taky,“ loučí se Josef Wolf.  

1   Zpracování odpadní zeminy tříděním
2   Recyklační deponie DUFONEV R. C.
3   Odpad asfaltového betonu před 

zpracováním
4   Stavební recykláty jako nový stavební 

materiál pro inženýrské stavby
5   První drticí a třídicí stroj na stavební 

demoliční odpady v České republice
6   Přepravní flotila Inten group

4

5

6

INTEN GROUP
GENERÁLNÍ DODAVATEL STAVEBNÍCH PRACÍ, 
KTERÝ INVESTORŮM NABÍZÍ MODERNÍ 
UDRŽITELNÁ ŘEŠENÍ. JE SPECIALISTOU 
NA RECYKLACI STAVEBNÍCH ODPADŮ  
A ZEMNÍ PRÁCE.
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  Daniel Mrázek         archiv Petra Vlčka

MÍ ZÁKAZNÍCI SE MĚNÍ 
NA PŘÁTELE
Staví raději rodinné domy než velké developerské projekty. Umožňuje mu to se zákazníky 
navázat bližší, až přátelský vztah. Nová obydlí zároveň radši buduje nové od základů, 
než rekonstruuje. Důležité jsou pro něj předem dané podmínky. Sjednanou cenu chce 
dodržet, což u rekonstrukcí ne vždy jde. A když má hlavu plnou práce, vyčistí si ji závody 
na motorce. To je Petr Vlček, majitel malé, ale velmi zdatné firmy Stavitelství Vlček. Lehce 
archaický název odkazuje na rodinnou historii.

Jak jste se dostal ke stavebnictví?
Už můj dědeček byl stavař, projektant. Když jsem 
přemýšlel o střední škole, o své budoucnosti jsem moc 
jasno neměl. Táta měl rozjetý byznys s barvami a laky, 
ale to mě nelákalo. Naše rodina bydlí v Hořovicích, od-
kud není daleko do Příbrami, kde je stavební průmys-
lovka. Řekl jsem si, že by mě to mohlo bavit, zvlášť když 
tím navážu na svého dědu. Ještě během studia jsem si 
nebyl jistý, jestli toto je opravdu můj směr, ale rozhodl 
jsem se to aspoň vyzkoušet.

A vyzkoušel jste to úspěšně, protože jste se v obo-
ru uchytil…
Tak úplně přímočaré to nebylo. Po škole jsem měl 
nastoupit na vojnu, ale to jsem nechtěl. Vybral jsem 
si proto civilní službu v hořovické nemocnici. Byl jsem 
jedním z posledních civilkářů v Česku. Každému bych 
přál si to vyzkoušet, bylo to určitě horší, než jít na voj-
nu. Ocitl jsem se ve složitém, psychicky náročném pro-
středí. Na denním pořádku se setkáváte s nemocemi, 
úrazy, se smrtí. To mi hodně dalo do života. A po civilce 
jsem se začal ucházet o místo ve stavebních firmách 
na pozicích stavbyvedoucího. Tak jsem nabral své první 
zkušenosti v oboru.

Zůstaňme chvíli ještě u té civilní služby. Říkal jste, 
že vám to hodně dalo do života. Co třeba?
Civilní služba mě naučila, že se člověk nesmí všeho 
bát a čekat, co se stane. Musíte svému cíli jít naproti, 
protože život je opravdu krátký. Když jsem viděl, co 
všechno se může stát i mladým lidem a jak to končí, 
tak jsem pochopil, že svůj život musím řešit tady a teď, 
a nemůžu uvažovat nad tím, co bude za dvacet let. 

Opravdu jste se nebál a založil jste si vlastní firmu…
K tomu vedla dlouhá cesta, během níž jsem vystřídal několik velkých stavebních 
firem. U svého posledního zaměstnavatele jsem pracoval asi šest let. V hierarchii firmy 
jsem postoupil ze stavbyvedoucího až na vedoucího střediska. Tenkrát jsme dělali 
velký projekt ve Škodovce. Po jeho skončení mi generální ředitel nabídl spolupráci 
na dalších projektech, ale to jsem odmítl. Cítil jsem, že chci věci řešit po svém. Stavbu 
sice vedete podle toho, jak věříte, že je správné, ale ve výsledku se stejně musíte 
podřídit vyšším kruhům, a to ne vždy ve prospěch věci. Věnovat čas a úsilí něčemu, 
co nakonec nikdo neocení, není dobré. Tak jsem se rozhodl vyjít vlastní cestou. Buď si 
všechno zařídím podle sebe, nebo si to podle sebe pokazím. Ale nikdo mě už nebude 
do ničeho tlačit.

Jak své rozhodnutí po více než deseti letech hodnotíte?
Začátky samozřejmě byly těžké, nová firma bez historie se těžko dostává k novým 
zakázkám. Ale nakonec se podařilo a svého kroku rozhodně nelituji. Dnes už se 
o nějakou větší inzerci snažit nemusím. Lidé si předají reference a zákazníci mě sami 
oslovují. 

V rodinných firmách to zpravidla chodí tak, že otec ke svému podnikání přibe-
re syna. U vás to ale bylo obráceně… Jaké to je, přibrat k podnikání vlastního 
otce? 
Můj otec je vyučený stavař, za socialismu pracoval pro Průmstav. Takže stavařinu 
dělal, ačkoli ji po revoluci opustil a podnikal v jiném oboru. Když jsem se po škole 
propracoval k tomu, že bych se chtěl stavařině věnovat, i on zjistil, že jeho podni-
kání ho zcela nenaplňuje a rovněž začal uvažovat o návratu ke svému původnímu 
oboru. V době, kdy jsem působil jako zaměstnanec ve velkých firmách, on se věnoval 
projektování staveb. Když jsem založil firmu, bylo logické, že dokážeme najít shodu. 
On projektuje stavby a vyřizuje povolení a já realizuji stavby. Tento svým způsobem 
obchodně-partnerský vztah mi vyhovuje, protože pokud něco nesnáším, tak je běhání 
po úřadech. 

Takže nejste šéfem svého otce…
To ne, to by nechtěl ani on, ani já…
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problém. Naštěstí jich ale moc nemíváme. I proto raději 
stavím právě rodinné domy. S investory, kteří staví by-
tový dům, který pak prodají, trvalý vřelý a osobní vztah 
zpravidla nenavážete.

Na vašich stránkách jsem si všiml zajímavé po-
známky, a to, že moc neuznáváte dřevostavby. 
Proč? Vždyť pěkně zhotovená roubenka vhodně 
zasazená do krajiny je hezká…
Dřevostavbou v tomto případě myslím systém 
omítnutých dřevotřískových desek slepených k sobě 
a vyplněných polystyrénem. Jako uživatel žádné 
dřevo nevidíte, ale poznáte ho v případě nějakého 
problému. Když vám v takové stěně praskne voda, 
vlhkosti se už nezbavíte. Stěny se zkroutí a musí 
se vyměnit. Proto tyto druhy dřevostaveb nemám 
rád. Také životnost se u těchto staveb nedá srovnat 
s klasickými zděnými. Dřevo jako takové je ale moc 
hezký materiál a na výstavbě jedné velké roubenky 
se zrovna podílím. Roubenkou myslím dům z kula-
tých trámů zasazených do sebe. Taková stavba se 
hodí do horských středisek, do přírody. Ta roubenka, 
na které se podílíme, se nachází na Šumavě, ve sva-
hu, s výhledem do kraje. Do takové scenérie rouben-
ka bezesporu patří.

Čeho si ve svém podnikání nejvíce ceníte? Na čem 
si zakládáte?
Jak už jsem říkal, na osobním přístupu k lidem. Dělal 
jsem ve velkých firmách, kde jsme měli asistentky, 
mistry, dozory… Byl to velký konglomerát firmy, která 
fungovala v hierarchii od dělníků po generálního ředi-
tele. Ve své firmě zastávám všechno. Nemám ani stav-
byvedoucí. Ne, že by se mi nehodili, ale pokud budu 
zaměstnávat hodně lidí, nikdy neodhadnu, co v nich 
ve skutečnosti je. Když jsem byl ještě zaměstnaný 
a měl pod sebou stavbyvedoucí, několikrát se mi stalo, 
že udělali něco, o čem jsem jim říkal, že dělat nemají. 
To narušuje důvěru mezi firmou a klientem. Nedokážu 
si představit, že se s klientem na něčem domluvím 
a pak stavbu svěřím člověku, který to udělá všechno ji-
nak. Ztratil bych kontakt se stavbou, s klientem. O tom, 
co se na místě děje, bych se dozvídal jen zprostřed-
kovaně. A to nechci. Mám toho sice na starosti moc, 
ale chci mít jistotu, že vše proběhne ke spokojenosti 
klienta. Vždyť v názvu firmy je moje jméno a já si ho 
nechci nechat nikým pošpinit.

Jak na vás dopadá současná situace ve staveb-
nictví? Nemovitosti jsou drahé, hypotéky také, je 
vysoká inflace, lidé se snaží šetřit…
Z hlediska množství zakázek jsem to moc nepocítil. Za-
kázky mám nasmlouvané rok až dva dopředu. Některé 
zakázky jsme ale museli vypustit, a to kvůli nedostup-

Konečně si vaši firmu představme. Na co hlavně se zaměřujete?
Moje firma se zpočátku jmenovala jinak, měl jsem dokonce společníka, ale prošli jsme 
transformací a už pět let jsem jediným majitelem. V rámci rodinného odkazu a vzpo-
mínky na dědu jsem firmu pojmenoval Stavitelství Vlček, protože tak se dědova firma 
jmenovala. Zaměřuji se zejména na rodinnou výstavbu, protože tato oblast mě velice 
baví. Za sebou mám ale i větší výstavby, například stavbu penzionu pro seniory v Čen-
kově nebo bytového domu v Jindrově ulici v Praze a teď aktuálně stavíme bytový dům 
v Uhříněvsi. Ke každé zakázce se snažím přistupovat tak, jako kdybych ji realizoval sám 
sobě. To znamená, že se vždy snažím volit takové řešení, které považuji za nejlepší. 
Snažím se najít cestu mezi ekonomickou stránkou a tou technickou. Každý má samo-
zřejmě své vlastní cítění, ale každému zákazníkovi se snažím předat své zkušenosti. 
Nevyhýbám se téměř žádným zakázkám, kromě rekonstrukcí, které dělám jen zřídka.

Proč?
Protože jsou hodně nejasné, nikdy dopředu nevíte, kolik to bude stát. Nikdo dopředu 
neví, v jakém stavu rekonstruovaný objekt je, a tak se počáteční odhad ceny může 
diametrálně lišit od ceny konečné. To nemám rád. Je to něco, co nedokážu ovlivnit, 
a pak musím klientům říct, že cena bude vyšší. Zatímco když stavíte novostavbu, 
dohodnete se na parametrech, od toho se odvine cena, za kterou ručím. 

Přirostla vám některá z vašich realizací obzvlášť k srdci?
Vztah mám ke každému projektu. S naprostou většinou svých klientů jsem stále 
v kontaktu a mnohdy se z nás stali přátelé. Proto ani případné reklamace nejsou 

Pro Petra Vlčka je rodina vším
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nosti hypotečních úvěrů. Někteří klienti opouštějí představu vlastního bydlení, ale 
jen dočasně. Společnost vidí vysoké úrokové sazby a lidé chtějí počkat na to, až zase 
klesnou. To je podle mě nelogické. Než se totiž úrokové sazby sníží, zdraží materiál. 
Nic tedy neušetří, naopak. Materiál se ročně zdražuje asi o deset procent. Podle mě 
nedává smysl čekat, až za dva roky klesnou úroky o dvě procenta, když stavba samot-
ná za tu dobu zdraží o dvacet procent.

Problém ale je, že kvůli vysokým cenám nemovitostí stále méně lidí na hypo-
téku dosáhne…
To je bohužel pravda a popravdě nevím, co se s tím dá udělat. Člověk s běžnými pří-
jmy hypotéku nedostane. Asi si budeme muset zvyknout na to, že vlastní bydlení už 
nebude standardem. Na druhou stranu nájem nabízí jistou flexibilitu. Potřebujete se 
přestěhovat za prací? Oznámíte majiteli, že s nájmem končíte. Potřebujete větší byt? 
Najdete si ho. Nájmy teď vyjdou finančně výhodněji než hypotéky. 

Když jsme u aktuální situace… Jak na vás a vaše zaměstnance dopadá válka 
na Ukrajině?
Téměř všichni mí pracovníci jsou z Ukrajiny… Když válka vypukla, snažili jsme se 
pomáhat, vybírali jsme peníze, odváželi humanitární pomoc na hranice. Pár lidí od nás 
odešlo bojovat. Nikdo ale nečekal, že to bude trvat tak dlouho. Skoro každý den se 
s kluky o situaci bavíme, prožívám to s nimi, mají tam rodiny, dozvídají se nové a nové 
zprávy. Problém je, že válka trvá už moc dlouho a je těžké se v množství informací 
vyznat. 

Podařilo se vám vyrovnat se s odlivem ukrajinských pracovníků?
To ano. Někteří odešli. Jiní ale u nás žijí už dlouho, mají trvalý pobyt, a tak neměli 
potřebu odejít bojovat. Horší to bude, až válka skončí. Budou chtít vidět své rodiny, 
pomoct jim vzpamatovat se z následků války. Myslím, že tehdy odejde mnohem víc 
lidí než teď. Vždyť v obnově Ukrajiny bude hrát stavebnictví hlavní roli, a tak budou 
mít dost pracovních příležitostí doma. Na druhou stranu věřím, že když jsem doteď 
neměl problém sehnat pracovníky, nebudu ho mít ani v budoucnu. 

Opusťme teď vaši práci. Co děláte ve volném 
čase?
Práci se věnuji přes týden od rána do večera a víkend 
patří rodině, mám dva malé kluky, tři a pět let. Sna-
žím se jim věnovat čas, který jim nemůžu dát přes 
týden. Ale úplně nejvíc si hlavu vyčistím při závodech 
na motorce. Tehdy na celý den odložím telefon a úplně 
vypnu mozek od všedních záležitostí a starostí. Je to 
jediná příležitost, kdy můžu být sám se sebou a s lidmi, 
kteří mi nijak nezapadají do pracovního procesu, takže 
si s nimi popovídám jen o tom, co nás baví. Alespoň 
jednou za čtrnáct dní jezdím na motokros a každý 
měsíc mívám někde závody. Na ně beru i rodinu. Takže 
si myšlenkově odpočinu, ale zároveň jsem s dětmi 
a manželkou.

Jaké máte plány do budoucna, ať ve stavitelství, 
nebo motorkách?
Plány v motorkách jsou jasné – jezdit, co to jde, a sna-
žit se vyhrávat. A v práci si chci udržet vysokou kvalitu, 
kterou máme. Doufám, že se situace na trhu nijak zvlášť 
nezhorší, i když je to napjaté. Konkrétně pak plánuji 
více pracovat s fotovoltaikou. Už od počátku chci pra-
covat s tím, že dům bude mít své solární panely, takže 
se teď snažím do toho proniknout. Zjišťuji principiální, 
funkční a technické parametry a na jejich základě chci 
pár projektů udělat sám pro sebe a pak je budu nabízet 
i zákazníkům. Myslím, že se blíží doba, kdy stavba 
nedostane energetický štítek, pokud už v projektu 
nebude mít zakomponovanou fotovoltaiku. Na to chci 
být připravený.  

CIVILNÍ SLUŽBA 
MĚ NAUČILA, 
ŽE SE ČLOVĚK 
NESMÍ VŠEHO BÁT 
A ČEKAT, CO SE 
STANE.
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  Daniel Mrázek        archiv Supply.do

umíme a o vše se staráme za vás. A to včetně problémů 
v dodavatelském řetězci, které tak nemusíte řešit vy.

Jak se tím sníží náklady a zvýší efektivita práce?
Díky našim mnohaletým zkušenostem a širokému portfo-
liu tiskáren, výrobců a fulfillmentových center umíme váš 
projekt rozmístit mezi správné dodavatele, zkoordinovat 
kapacity, kvalitu i rychlost tak, abychom došli k poža-
dovanému výsledku. Umíme tak pracovat s výrobními 
náklady, minimalizovat chybovost a ušetřit čas vašim li-
dem. To vše se samozřejmě promítá do ceny komponent 
okolo produktu a má pak pozitivní dopad na vaši marži.

Zkratky typu B2B nebo B2C zná v byznysovém 
prostředí snad každý. Vy si ale zakládáte na další 
zkratce – H2H, human-to-human, člověk k člově-
ku. Jak se ten váš lidský přístup projevuje?
Prvně jsem se snažil, aby tento přístup byl filozofií naší 
firmy. Mám to tak celých deset let, co jsem v byznysu. 
Když si uvědomíte, že celý proces spočívá na lidech, 
protože lidé jsou naši kolegové, zákazníci, dodavatelé 
i investoři, pak máte daleko otevřenější obzory. Pokud 
umíte pracovat a jednat s lidmi, všechno ostatní jde da-
leko lépe. I proto je u nás Customer service na prvním 
místě. Zakládáme si na tom, aby zákazníci poznali zcela 
jiné jednání, než je zvykem, ale přitom jednoduché – 
lidské. A to není zvykem u dodavatelského řetězce 
v Česku ani v Evropě.

Obchodní statistiky uvádějí, že až u tří čtvrtin  
zákazníků rozhoduje o nákupu produktu v prodejně 
obal. Vlastně ho považujeme za samozřejmost. 
Jenže položili jsme si někdy otázku, co vše při 
nákupu například nového mobilního telefonu stojí 
za tím, že má krásnou krabičku, vytvarovanou 
vložku uvnitř, manuál, etiketu, praktické papírové 
pásky na nabíjecí kabel, a že to všechno je pro nás 
po rozbalení krásně připraveno?

Za zdánlivou samozřejmostí se skrývá široký dodavatelský řetězec a spousty 
práce. Nebo to jde jinak? Odpověď nabízí startup Supply.do, který založil  
David Klímek.

Začněme trochu analyticky. Říkáte, že tvoříte most mezi značkou vašeho 
klienta a dodavateli pro větší flexibilitu, redukci nákladů a zvýšení efektivi-
ty práce. Přiznám se, že mi to zní jako nějaká složitá definice… Pojďme si ji 
postupně rozkrýt. Nejdříve si vysvětleme ten most. Jakým mostem jste, proč 
je potřeba?
Pokud dodáváte fyzický produkt na trh, ať už se jedná o drogerii, léky nebo elektroniku, 
potřebuje mít svůj obal. Následuje etiketa nebo samolepka, manuál nebo příbalový leták, 
marketingové materiály a pak kartonový obal pro retail zásobování nebo e-shopové 
objednávky. To vše musí také někdo dát dohromady s produktem, zaskladnit a následně 
dodávat do prodejen nebo koncovým zákazníkům. Na toto všechno potřebujete zhruba 
tři až čtyři dodavatele, pokud máte vlastní sklad a pracovníky v něm. Pokud chcete celý 
proces dělat externě, pak budete muset koordinovat klidně i šest dodavatelů. Naše služba 
vám tyto procesy celé koordinuje, řídí, zefektivní a vám dodává prostor na potřebné věci 
u vás ve firmě, jako jsou vývoj, obchod a marketing. Postavíme tedy most, po kterém váš 
produkt plynule přejde od vás z výroby až na trh ke koncovým zákazníkům.

V čem pak spočívá ta větší flexibilita?
Máte přehled o svých zakázkách u nás v aplikaci, v jaké fázi se nachází, kam a kdy 
budeme doručovat, a hlavně často tvoříme takzvaný bundle. Tedy projekt, který ob-
sahuje všechny potřebné tiskoviny k produktu, který společně řešíme. Vy si řeknete, 
na co přesně cílíte u dané položky a my zajistíme správné výrobce, technologie a alo-
kujeme kapacity. Potřebujete luxusní obal, nebo chcete ekologický obal a minimali-
zovat ostatní produkty v krabici, chcete malonákladovou výrobu, na kterou spěcháte, 
nebo chcete statisíce kusů v nejrychlejším možném čase a přijatelné ceně? To vše 

HEZKÝ OBAL 
PRODÁVÁ
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DAVID KLÍMEK
Původně měl našlápnuto stát se špičkovým 
sportovcem. Ale už při hokejové kariéře v Kanadě se 
pracovně angažoval okolo fulfillmentu, skladování 
a projektového řízení. Ve stejném roce, kdy byl 
pozván na kemp NHL, již řídil tři sklady v západní 
Kanadě pro jednu mezinárodní společnost. 
Po ukončení sportovní kariéry a návratu do ČR 
vyzkoušel práci pro německou a následně českou 
společnost, kde rozvinul své předchozí zkušenosti 
ze zahraničí. Pracoval na projektech se společnostmi 
od USA až po Japonsko. Několik let vnímal, co na trhu 
s dodavateli chybí, co se dělá v Evropě špatně. 
Na konci roku 2021 založil společnost Supply.do.

Buďme teď trochu osobnější, co vás vedlo k založení Supply.do?
Po letech v dodavatelském řetězci a předešlém zaměstnání, kde jsem mohl pracovat 
jen s in-house řešeními, která nebyla zrovna nejlepší pro zákazníky, mi došlo, že takto 
to dál nejde. Nejdříve jsem se snažil změnit chod a myšlení firmy, pro kterou jsem 
pracoval. Ale to u středně velké firmy úplně nelze, pokud tomu není majitel naklo-
něn. Pak přišel covid-19 a po něm postupné problémy s dodavatelským řetězcem. 
Najednou společnosti, tedy odběratelé, byly v pozici, kdy musely brát, co je, nemoh-
ly si příliš vybírat, každý měsíc se zdražovalo o desítky procent a rušily se smlouvy 
i výběrová řízení, která nikdo nemohl plnit. Tomu všemu jsem chtěl trochu pomoci 
a změnit zajeté koleje. Dodavatelský řetězec už se zřejmě nikdy nevrátí do původní 
podoby, ať už kvůli geopolitické situaci, nebo také proto, že si tyto firmy vyzkoušely, 
co vše najednou mohlo procházet. Myslím tím vyšší ceny, delší termíny, menší kvalitu 
a podobně.

Co bylo důležité pro to, abyste se uchytili? Jaké pro vás byly důležité milníky?
Najít prvního zákazníka, který by službu chtěl, poté najít prvního zahraničního zákaz-
níka, kterého by to zaujalo, a v neposlední řadě, aby o to byl na trhu zájem. To vše se 
nám podařilo již v prvním měsíci od založení a v průběhu času chodili zákazníci sami 
s požadavky na další produkty nebo služby, které by jim usnadnily práci. To pro nás 
byla největší odměna, že jsme měli důvěru, zájem i spokojenost zákazníků ze šesti 
zemí včetně USA.

Podporu jste získali i od investičního fondu Nation1. Co pro vás znamená?
Právě jeden z požadavků či námětů od zákazníků bylo, zda bychom nemohli vymyslet 
službu i pro e-shopy. Tak jsem si sednul a snažil se vymyslet, jak náš fungující model 
rozvinout a přenést ještě dále. Letos po létě budeme spouštět zcela novou aplikaci 
pro e-shopy a fulfillmentová centra. Podle mě jde o vcelku unikátní aplikaci, která 
bude mít za úkol pomoci s expanzí a zpřehlednění nákladů spojených s e-shopem, 
jako jsou doprava, objednávky, efektivita skladu a podobně. Aplikace také porovná 
vaše cíle na daných trzích s reálnými čísly. Abychom vývoj urychlili, otevřel jsem se 
diskuzím s investory. Čím více jsme mluvili o tomto novém modelu, tím větší zájem 
byl. Nakonec mi dávalo smysl vzít investici od VC fondu a konkrétně Nation1, kteří 
nám můžou pomoci se škálováním tohoto modelu. Nejde tedy jen o finance, ale také 
o zkušenosti z jejich portfolia a širokého networkingu.

Na závěr si řekněme, jaký nejzajímavější obal jste 
zprostředkovali?
Například obal pro menstruační kalhotky. Musíme si 
hrát s fotografiemi, které jsou na obalech, kde se klade 
důraz na barvy pleti žen na grafice, zároveň tóny kalho-
tek a k tomu i barevnost brandu. Retailové a e-shopové 
obaly pak vypadají jinak, musí se lišit i konstrukcí a de-
signem. Náročnost tkví v tom, že náš zákazník velmi lpí 
na designu a na osmi variantách barev, stejně tak chce 
vysokou ekologičnost. S tím vším si musíme umět po-
radit na závěr tak, že je vše ekologické, recyklovatelné 
a nezávadné pro výrobky, které přicházejí do kontaktu 
s lidskou kůží.

Myslel jsem, že budete spíš mluvit o nějaké kom-
plikované krabičce…
Zdání klame. Designové krabičky s přihrádkami 
a magnetem na zapínání jsou samozřejmě nejvyš-
ší luxus, ten má ale svá pravidla a technologická 
omezení. Tyto krabičky tvoříme také, ale neoznačo-
val bych je za složité. Někdy se ale setkáme i s ku-
riózními požadavky. Například výrobce zařízení pro 
chytrou domácnost a jejich partner si u nás objednali 
krabičky na luxusní, dvakrát bělený papír s různými 
povrchovými úpravami a velice čistým designem, jak 
je pro tuto značku typické. Zákazník nám je nejdříve 
schválil v Kalifornii, ale po dodání první produkce 
oznámil, že potřebuje další série ztmavit, jelikož pří-
liš zářily, a lidé si pak starší modely v dřívějších oba-
lech nekupovali. Důvod byl ten, že před námi měli 
dodavatele z Číny, který tak ryzí bělosti nedo sáhl. 
Museli jsme tedy přidat trochu tmavšího odstínu 
do celého designu krabičky, aby ten drahý bílý papír 
nebyl tak bílý.  
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PODROBNÝ PŘEHLED ČESKÉHO 
NEMOVITOSTNÍHO TRHU

NEMOVITOSTNÍ TRH ČEKAJÍ 
VÝZNAMNÉ ZMĚNY
Reality představují zajímavé byznysové i investiční příležitosti a řada podnikatelů sleduje 
realitní nemovitostní trhy s velkou pozorností. Jak se na realitní trhy dívají analytici České 
spořitelny? To napovídá nejnovější analýza, publikovaná začátkem června tohoto roku.

Shrnutí úvodem – inflace a omezená dostupnost 
hypoték mění strukturu bytového trhu a velcí 
hráči na trhu na to již reagují. Úvod roku však 

zaznamenal výrazný propad výstavby, tu zachraňují 
sklady a průmyslové budovy. Růst cen zpomalí a bude 
reagovat na výkon globální ekonomiky. Ve všech oblas-
tech je pak stále viditelnějším trendem udržitelnost. 

Ceny stavebních prací omezily 
výstavbu rodinných domů
V České republice byla v roce 2022 zahájena výstavba 
42,3 tisíce bytů, což bylo o 6 % méně než v roce 2021, 
ale na druhou stranu to byla pátá nejvyšší úroveň 
od roku 1998, za kdy ČSÚ zveřejňuje data. Více se přitom 
staví bytů v rodinných domech než v bytových domech.
V 1. čtvrtletí roku 2023 se však zahájená výstavba 
bytů v rodinných domech v ČR v meziročním srovná-
ní propadla o výrazných 33 %. Důvodem je razantní 
nárůst cen stavebních prací (materiálů, energie i práce) 
z poslední doby a drahé a těžko dosažitelné hypoté-
ky. Oproti tomu zahájená výstavba bytů v bytových 
domech se v 1. čtvrtletí 2023 zvýšila meziročně o pětinu 
a byla nejvyšší od roku 1999.
Český statistický úřad sleduje vývoj cen na pořízení 
bytových nemovitostí (bytů i rodinných domů včetně 
pozemků) domácnostmi na celém území ČR. Podle toho-
to indexu se nákupní ceny nových obydlí do konce roku 
2022 zvýšily proti roku 2010 o 124 %, ceny starších obydlí 
o 125 %. Za posledních pět let (2018–2022) pak ceny no-
vých rezidenčních nemovitostí v ČR stouply o 62 %, ceny 
starších obydlí o 65 %. Důvodem byla vysoká poptávka 

po nemovitostech daná příznivou ekonomickou situací v ČR, dostatkem finančních pro-
středků v rukou tuzemských domácností i během pandemie covidu, nízkými úrokovými 
sazbami z hypotečních úvěrů a omezenou nabídkou alternativních druhů investic.
Vrcholu dosáhly ceny nových i starších bytových nemovitostí na území ČR ve 3. čtvrt-
letí roku 2022. S poklesem poptávky po nemovitostech v průběhu roku 2022 z dů-
vodu rostoucích cen hypotečních úvěrů a již příliš vysokých cen nemovitostí se 
ve 4. čtvrtletí roku 2022 snížily i ceny českých nemovitostí. V případě nových obydlí 
došlo podle dat ČSÚ k mezičtvrtletnímu poklesu o 2,9 %, u starších obydlí o 2,1 %.

Komerční reality – volné sklady nejsou téměř k mání
K základním segmentům komerčních nemovitostí se řadí průmyslové a skladové ne-
movitosti, kanceláře, obchodní a retailová centra a hotelový segment. Podle dat ČSÚ 
byla v ČR v posledních letech nejvyšší (a nejvíce proti předcházejícímu období také 
narostla) výstavba budov pro průmysl a skladování.
Shodné pro všechny segmenty komerčních nemovitostí byl v posledních letech 
dramatický nárůst cen prací (materiálů, mezd, energií) pro jejich výstavbu. V období 
od roku 2015 do 1. čtvrtletí roku 2023 se ceny výstavby komerčních nemovitostí zvýši-
ly v průměru o 45 %.
V 1. čtvrtletí roku 2023 pokračoval v Česku trend nárůstu průmyslových prostor urče-
ných k pronájmu, kdy celková plocha překonala hranici 11 mil. m2 (podle údajů Savills 
Research to činilo 11,3 mil. m2, meziročně o 11 % více než za stejné období roku 2022, 
Industrial Research Forum uvádí 11 mil. m2).
V posledních dvou letech se rovněž dařilo významně navyšovat výstavbu nových 
prostor. Podle údajů Savills Research činil objem rozestavěných prostor (či prostor 
ve fázi hrubé stavby) na konci 1. čtvrtletí letošního roku 1,38 milionu m², což předsta-
vuje 12 % z celkových stávajících skladových prostor v ČR. Oproti 1. čtvrtletí 2022 se 
jedná o 19% nárůst, a dokonce téměř 88% nárůst oproti stejnému období v roce 2021.
Míra neobsazenosti průmyslových a skladových nemovitostí v Česku se drží na níz-
ké úrovni, ke konci 1. čtvrtletí roku 2023 to byla necelá 2 procenta, v Praze dokonce 
0,8 %. Z regionálního hlediska má nejvyšší neobsazenost Středočeský kraj (9 %), 
následuje Ústecký kraj s 6 %. Naopak sedm krajů má neobsazenost nižší než 1 %.
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Hrubá realizovaná poptávka po skladových a výrobních nemovitostech v 1. čtvrtletí 
2023 dosáhla hodnoty 350 tisíc m2 (Savills Reseach ve svém materiálu Průmyslový trh 
v České republice uvádí 374 400 m2, což představuje 50% meziroční pokles; Industrial 
Research Forum zmiňuje hodnotu hrubé realizované poptávky včetně renegociací 
344 400 m2, což představuje nepatrný nárůst o 1 % ve srovnání s předchozím čtvrt-
letím, ale pokles o 52 % meziročně.). Čistá poptávka pak zaznamenala s celkovým 
objemem okolo 280 tisíc m² meziroční pokles o zhruba čtvrtinu. Více než polovinu 
čisté poptávky vytvářel výrobní průmysl.

Nájmy se ustálily, ale jsou vysoké
Nejvyšší dosahované nájemné průmyslových a logistických nemovitostí v Česku bylo 
v 1. čtvrtletí roku 2023 v rozmezí 7,70 až 7,90 eur za m2 za měsíc. V Praze se nájmy 
začínají nabízet ve výši 8,50 eura za m2 měsíčně. Mimo Prahu se nájemné pohybuje 
na úrovni okolo 5,50 až 7,80 eura za m2 za měsíc. Obvyklá výše servisních poplatků 
se pohybuje mezi 0,75 až 1,00 eurem za m2 za měsíc. Pobídky k nájemnému (většinou 
ve formě nájemních prázdnin) mohou v závislosti na lokalitě a úrovni konkurence 
snížit základní nájemné až o 0,20 až 0,35 eura za m² měsíčně. V mnoha případech však 
pobídky nejsou nabízeny vůbec.
Sazby nájemného se ustálily, avšak stále jsou na vysokých hodnotách. Pro srovnání, 
od roku 2020 vzrostlo nájemné za moderní průmyslové prostory v předních regionál-
ních lokalitách o 55 %, a v Praze dokonce o 78 %.

Kanceláře v Praze se začínají zase obsazovat
Celková plocha moderních kancelářských prostor dosáhla v 1. čtvrtletí 2023 v Praze 
3,85 milionu m2, z čehož kanceláře třídy A tvořily zhruba tři čtvrtiny. Savills Research 
odhaduje, že v roce 2023 přibude v Praze necelých 130 tisíc m2 plochy kanceláří, z če-
hož 38 tisíc m2 bylo postaveno již v 1. čtvrtletí.
Míra neobsazenosti kanceláří na území hl. města Prahy v posledních čtvrtletích postup-
ně klesá na aktuálních 7,5 % v 1. čtvrtletí 2023 (v předchozím čtvrtletí to bylo 7,7 %). 
Rozloha volných prostor činila zhruba 290 tisíc m2.

VÝVOJ NÁJEMNÍHO BYDLENÍ V ČR 
(V % CELKOVÉ POPULACE)

tržní nájemné nižší nájemné

2005 4,9 21,6

2006 4,7 21,1

2007 4,8 20,7

2008 5,0 19,2

2009 5,4 17,9

2010 5,0 16,2

2011 13,0 6,9

2012 13,2 6,4

2013 16,0 3,9

2014 16,6 4,5

2015 16,4 5,6

2016 16,0 5,8

2017 15,5 6,0

2018 15,7 5,6

2019 16,1 5,3

2020 15,7 5,3

2021 16,0 5,6

2022 16,3 6,6

(Zdroj: Eurostat)
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Průměrný meziroční růst nájemného v regionálních obchodních centrech v roce 2022 
činil 4,9 %. „Nejvyšší dynamiku s přibližně 9% nárůstem měly sektory delikates, gastro-
nomie a specializovaného maloobchodu. Zatímco u delikates šlo především o korekci 
nájmu po loňských slevách, specializovaný maloobchod vykazuje růst průměrného 
nájemného dlouhodobě. Sektor služeb a módy zaznamenal shodně meziroční zvýšení 
o 2 %. Ovšem zatímco průměrné nájmy v sektoru služeb vzrostly oproti roku 2019 
o více než 9 %, v segmentu módy naopak poklesly o 4 %. Důvodem je hlavně dlouho-
dobý tlak na nájemné vyvolaný nižší konkurencí u středně velkých a velkých jednotek 
tvořených kotevními nájemci,“ vysvětluje Klára Bejblová, expertka CBRE. V 1. čtvrt-
letí 2023 zůstalo nájemné v nákupních centrech a lukrativních nákupních oblastech 
mezikvartálně poměrně stabilní. Meziročně však nájemné v lukrativních nákupních 
oblastech kleslo o 2,5 % na 190 eur za m2 měsíčně, nájemné v nákupních centrech se 
meziročně snížilo o 4 % na 135 eur.

Turisté se do hotelů vracejí pomalu, investoři zůstávají 
obezřetní
Podle dat Asociace hotelů a restaurací ČR se tuzemský cestovní ruch v 1. čtvrtletí 
roku 2023 stále ještě nevzpamatoval z období propadu v době pandemie. Obsaze-
nost ubytovacích zařízení v ČR v 1. letošním čtvrtletí byla ve srovnání s 1. čtvrtletím 
2019 stále o 16 % nižší, a to zejména kvůli menšímu počtu zahraničních turistů. První 
čísla, která se vyrovnají číslům předcovidovým, hlásí hoteliéři za duben tohoto roku. 
Celkově dosáhly hotely v ČR roční průměrné obsazenosti 20 % v roce 2020, 26 % 
v roce 2021 a 58 % v roce 2022. V letošním roce by se obsazenost měla podle asociace 
pohybovat kolem 60 %.
Nejpostiženějším regionem cestovního ruchu byla v covidové pandemii Praha. Zatím-
co průměrná obsazenost v tamních hotelech činila v 1. čtvrtletí roku 2019 průměrně 
75 %, ve stejném období letošního roku to bylo jen 58,5 %. Praha tak zaostává za Víd-

VÝVOJ CEN STAVEBNÍCH PRACÍ  
(MEZIROČNÍ ZMĚNA V %)

2007 4,1

2008 4,5

2009 1,2

2010 -0,2

2011 -0,5

2012 -0,7

2013 -1,1

2014 0,5

2015 1,2

2016 1,1

2017 1,7

2018 3,2

2019 4,6

2020 3,6

2021 5,1

2022 12,4

leden – duben 2023 9,6

(Zdroj: ČSÚ, ČNB)

V 1. čtvrtletí 2023 dosáhla celková nájemní aktivita 
137 800 m2, mezičtvrtletně došlo k 9% poklesu, mezi-
ročně se však zvýšila o 3 %. Většina nájemní aktivity 
(82 %) byla uskutečněna v rámci kanceláří třídy A.
Výše nájemného kanceláří třídy A se v Praze pohybu-
je kolem úrovně 27 eur za m2 měsíčně. Pro kanceláře 
nejvyšší kvality, zejména ty ve výstavbě a nedávno do-
končené, se ceny nájmu pohybují i nad hranicí 30 eur. 
V případě širšího centra Prahy lze nalézt i kanceláře 
v cenách pohybujících se v rozmezí 17,5 až 18,5 eur 
za m2 měsíčně, u kanceláří v okrajových částech Prahy 
je nájemné zhruba kolem 16 eur. Základní měsíční ná-
jemné za kanceláře třídy B v centru Prahy se většinou 
pohybuje v rozmezí 14 až 17 eur za m2.

Obchodní prostory – z poslední 
doby žádné nové
Ve zprávě Czech Republic Market Figures Retail 
od CBRE se uvádí, že v prvním čtvrtletí roku 2023 bylo 
v ČR 2 501 tisíc m2 regionálních nákupních center, z če-
hož v Praze jejich plocha činila 841 tisíc m2.
Z údajů CBRE Shoping Centre Index mimo jiné vyplývá, 
že míra neobsazenosti v regionálních nákupních cent-
rech v Česku v roce 2022 mírně poklesla na 4,1 % z před-
chozích 4,4 %. V roce 2019 činila průměrná míra neobsa-
zenosti 3,5 %. Podle informací CBRE nebylo v 1. čtvrtletí 
roku 2023 otevřeno v ČR nové nákupní centrum.
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PROCENTNÍ NÁRŮST CEN STAVEBNÍCH DĚL 
(V OBDOBÍ 2015 AŽ 1.Q 2023)

Budovy skladů 45,9

Budovy pro průmysl 44,6

Administrativní budovy 43,9

Budovy pro obchod 45,1

Hotely 44,3

(Zdroj: ČSÚ)

ní, Berlínem, Bratislavou či Varšavou. Průměrná cena hotelového pokoje v Praze se 
proti roku 2019 do současnosti zvýšila o 16 eur na téměř 88 eur za noc, což však bylo 
spolu s Varšavou nejméně ze středoevropských hlavních měst.
Dle dat společnosti Cushman & Wakefield nebyl v 1. čtvrtletí roku 2023 otevřen v Pra-
ze žádný nový hotel, ovšem celková pokojová kapacita meziročně stoupla o 1,4 % 
díky otevření čtyř nových hotelů v loňském roce. Nicméně investoři do tuzemských 
hotelových projektů zůstávají po dlouhé pandemii, z důvodu války na Ukrajině, vyso-
kých nákladů na energie, úrokových sazeb a vzhledem k nejistým makroekonomic-
kým vyhlídkám stále obezřetní.

Nová evropská legislativa
Které trendy ovlivňují či budou ovlivňovat tuzemský nemovitostní trh? Legislativa, 
daně, technologie i environmentální požadavky.
Vývoj cen stavebních materiálů bude do velké míry záviset na kondici světové ekono-
miky. Ceny materiálů ze surovin, které jsou obchodovány na světových trzích (jako 
je ocel, měď, plasty, nebo i dřevo), již klesly ze svých loňských maxim. A pokud by se 
světový ekonomický vývoj ještě zhoršil, ceny těchto stavebních materiálů by mohly 
dále klesat. Naopak ceny stavebních materiálů, jejichž výroba je energeticky náročná 
(např. beton či cementové výrobky, keramika, sklo, cihly), zůstanou v následujících 
měsících vysoké. A to do doby, než tlak na ceny energií ještě více neoslabí.
Stavební a nemovitostní sektor je konzervativní obor, do kterého se nové technolo-
gie a trendy propisují jen pomalu. Přesto se i zde objevuje řada novinek. Stát, stavební 
firmy i investoři čím dál více sází na digitální, virtuální či 3D technologie pro přípravu, 
výstavbu i správu staveb. Různé startupy se snaží zdokonalit a do běžné praxe zavést 
3D tisk budov. Začínají se využívat první stavební roboti a drony. Výstavbu mají 
zrychlit a zlevnit modulární a předem montované konstrukce. Do popředí zájmu se 
dostávají dřevěné stavby, vyvíjejí se nové typy betonu (pružnější, pevnější, zelenější, 

s přidáním zachyceného CO2). Začínají se také využívat 
inovované izolační materiály s vyšší účinností či různé 
inteligentní technologie (inteligentní okenice a sys-
témy regulace teploty, materiály s antibakteriálními 
vlastnostmi, fotovoltaické střešní tašky, folie). Samo-
statnou kapitolou je pak recyklace stavebního odpadu, 
na níž je kladen čím dál větší důraz.

Nemovitostní trh změní chystané 
směrnice udržitelnosti
Budovy se v EU podílí ze 40 % na konečné spotřebě 
všech energií a jsou odpovědné za 36 % emisí sklení-
kových plynů. Zvyšování ekologičnosti budov se proto 
stalo jedním z pilířů evropského Green Dealu a nava-
zujících cílů a legislativy. V České republice se přitom 
podle dat a metodiky ČSÚ staví v nejlepší možné třídě 
energetické náročnosti jen malá část bytových a rodin-
ných domů. Do budoucna však bude na energetickou 
náročnost sektoru budov kladen velký důraz. Z evrop-
ské úrovně na trh dopadnou zejména navržené revize 
tří směrnic, jejichž detailní znění se nyní dojednává 
mezi evropskými institucemi. Jsou to emisní povolenky 
pro budovy, povinné zvyšování energetické účinnosti 
a také povinnost nulových emisí, která má pro budovy 
začít platit od roku 2030, pro veřejné budovy o dva 
roky dříve. Nemovitostní trh se v nejbližších letech 
tedy významně promění.  
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GLOBÁLNÍ STUDIE TECH VISION 2023

KTERÉ TECH TRENDY OVLIVNÍ 
PODNIKÁNÍ NEJVÍCE?

Nová zpráva, vydaná společností Accenture, 
identifikuje čtyři klíčové technologické trendy, které 
nejvíce ovlivní podnikání v následujících několika 
letech. Jsou jimi generativní AI, efektivní využití dat 
a jejich transparentnost, digitální identita a zrychlující 
se vztah mezi vědou a technologiemi.

Paul Daugherty, výkonný ředitel skupiny Accenture Technology, k nové zprá-
vě říká: „Tyto trendy umožní překlenout mezeru mezi digitálním a fyzickým 
světem.“

Zpráva vznikla za spolupráce více než dvou desítek odborníků z veřejného i sou-
kromého sektoru a akademické sféry. Součástí je také globálně provedený průzkum 
mezi 4 777 vedoucími pracovníky a řediteli společností z řad C-level managementu 
v celkem 25 průmyslových odvětvích a 34 zemích.
Jaké tedy jsou čtyři hlavní technologické trendy, které budou mít podle Accenture 
Tech Vision 2023 největší vliv na podnikání v následujících letech?

Generativní AI a foundation modely
V uplynulých šesti letech prošla umělá inteligence velice rychlým vývojem. Zvětšila se 
také velikost modelů i trénovacích sad, a vznikly takzvané foundation modely – obrov-
ské modely předtrénované na velkém množství veřejně dostupných dat, které hravě 
zvládají vykonat řadu úkonů bez toho, aby pro každý z nich musely být specificky tré-
novány. Přestože vytvoření takovéhoto modelu může stát až stovky miliony dolarů, lze 
jej bez omezení dále upravovat pro automatizaci širokého spektra úloh. Tyto modely 
mohou organizace přizpůsobit specifickým úlohám v rámci své organizace a rovněž je 
využít k experimentování a mnohem snazšímu a levnějšímu vytváření nových aplikací.

  Petr Jarkovský      
  Shutterstock.com
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•  98 % respondentů z řad vedoucích pracovníků firem se domnívá, že foundation mo-
dely budou hrát důležitou roli ve strategiích jejich organizací během následujících 
tří až pěti let.

Digitální identita
To, jak dobře se firmám podaří zajistit odolnost, bezpečnost, soukromí a důvěru, je 
do určité míry závislé na kvalitě digitální identity. Ta nyní prochází značnými pro-
měnami, její důležitost roste a firmy v této oblasti přicházejí s novými inovativními 
řešeními. Například v srpnu 2022 představila společnost Microsoft novou decentrali-
zovanou službu Entra Verified ID. Tato služba umožní rychlou identifikaci jednotlivců 
a jejich zařízení a uživatelé budou moci rozhodovat o tom, jaké informace sdílejí 
a s kým je sdílejí. Dalším příkladem z nedávné doby je Authentify, služba představená 
firmou Early Warning Services a sedmi největšími americkými bankami. Předpokládá 
se, že trh s řešeními v oblasti digitální identity poroste z 27,9 miliardy dolarů v roce 
2022 na 70,7 miliardy dolarů v roce 2027.
I zde bude nutné překonat některé překážky. Svět se totiž dlouho spoléhal na au-
tentizaci uživatele skrze E-mail či sociální sítě, avšak v éře přibývajících falešných 
účtů a podvodů to již není možné. Takzvaná invalid traffic, tedy předstíraná aktivi-
ta na webu ze strany robotů a falešných účtů, představuje 40 % veškeré webové 
aktivity, což je nejen pro marketingové týmy velký problém. Nedávná studie ukázala, 

Kromě benefitů je zde ale i řada otázek. Jde například 
o důvěryhodnost obsahu, jelikož umělá inteligen-
ce může – stejně jako člověk – generovat mnohdy 
nesprávný či zavádějící obsah, bude-li se učit z nepřes-
ných dat. Pokud se některý model používá jako základ 
pro další navazující aplikace, pak se jakékoliv problémy 
v původních modelech mohou rozšířit do všech ostat-
ních. Dále jsou zde etické otázky, zejména v oblasti 
ochrany osobních údajů, vlastnických práv a bezpeč-
nosti. V neposlední řadě musí firmy přemýšlet nad tím, 
jak zajistit dostatek kvalifikovaných zaměstnanců, kteří 
by uměli velké modely přizpůsobit podnikovým potře-
bám a integrovat je do podnikových aplikací.
Určení správné role základních modelů v organizaci je 
proto klíčové a rozhodnutí o tom, kde a jak se modely 
nasadí, jaké problémy budou řešit či jak je budou řešit, 
mohou být zásadním diferenciátorem, který organizace 
odliší od jejich konkurence.
•  Mezi hlavní přínosy, které vedoucí pracovníci firem 

očekávají od využívání foundation modelů, je zrychlení 
inovací (63 %) a zlepšení zákaznické zkušenosti (59 %).
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Posouvání hranice našich možností
Když se spojí technologie a věda, výsledkem jsou 
převratné inovace, které mají potenciál vyřešit 
některé z hlavních světových problémů. Vidět jsme 
to mohli během trvání pandemie covidu-19, kdy byla 
potřeba rychlých inovací taková, jakou svět nezažil 
celá desetiletí. Výsledkem společného úsilí pak bylo 
vytvoření vakcíny v neskutečně krátkém čase. Šlo 
o jasný důkaz stále se zrychlující vzájemné interakce 
mezi vědou a novými technologiemi a také toho, 
jak každá oblast urychluje pokrok té druhé. Příkladů 
je však mnohem více. Pokroky v oblasti informatiky 
a výpočetních technologií umožňují růst oborům, 
jako je syntetická biologie – oblast, která má poten-
ciál změnit materiály a výrobu tak, jak je dnes známe. 
Vývoj raketových a satelitních technologií zase činí 
výzkum ve vesmíru dostupnějším, a můžeme tak 
rozšířit naše dosavadní znalosti o fyzikálních vlast-
nostech tekutin či materiálů, klimatických změnách 
či životě na planetě Zemi.
Firmy by si proto měly uvědomit několik věcí. První 
z nich je skutečnost, že pro další vývoj technologií 
nové generace a vědních oborů obecně je klíčová 
vzájemná spolupráce. Dále je potřeba uvnitř podni-
ku neustále hledat možnosti, jak aktuální vědecké 
poznatky využít k experimentům s novými inovacemi 
a vzít v potaz rizika, které s sebou tento překotný vý-
voj přináší. V prostředí nejasné právní regulace bude 
třeba nastavit i srozumitelné předpisy uvnitř firmy 
a v neposlední řadě také bezpečnostní strategie.
•  Až 83 % dotazovaných vedoucích pracovníků se 

domnívá, že kombinace nových technologií a vědy 
by mohla pomoci řešit velké společenské výzvy, jako 
jsou například nemoci a zdravotní problémy, 75 % 
dotazovaných pak věří, že by tato kombinace mohla 
vést i k řešení chudoby a sociálních nerovností.

•  94 % globálních vedoucích pracovníků popisuje rych-
lost inovací, kterou jejich odvětví zažívá díky pokroku 
v oblasti vědy a technologií, jako zrychlenou nebo 
bezprecedentní.  

že více než polovina spotřebitelů přerušila nákup nebo rezervaci na internetu, proto-
že zapomněli své heslo a jeho obnovení by trvalo příliš dlouho.
Absence silné základní digitální identity se v podstatě stala umělým omezením toho, 
co můžeme s technologiemi dělat, a také nevýhodou pro podnikání. Je zřejmé, že 
pouze bezpečná a důvěryhodná digitální identita umožní lidem hladkou autentizaci 
v digitálním i fyzickém prostředí, zmírní jejich obavy týkající se bezpečnosti, sníží 
frustraci z nutnosti pamatovat si příliš mnoho hesel a poskytne jim kontrolu nad tím, 
jaká data sdílejí a s kým je sdílejí. A profitovat budou i firmy, neboť díky bezpečné 
digitální identitě sníží byrokracii a redukují rizika. Vedoucí pracovníci si proto musí 
uvědomit, že digitální identita není jen technickou záležitostí týkající se pouze CIO, 
ale že se stává obchodním imperativem pro celou organizaci.
•  V souvislosti s digitální identitou se vedoucí pracovníci firem nejčastěji přiklánějí 

k centralizovaným řešením (79 % dotazovaných) a řešením založeným na partnerství 
(54 % dotazovaných).

•  76 % dotazovaných se domnívá, že problémy s ověřováním identity zákazníků mají 
negativní dopad na jejich výsledky hospodaření – například přerušené transakce, 
frustrace zákazníků, podvody.

Moje data, tvoje data, naše data
Firmy dnes mají obrovské množství dat, avšak pokulhávají v jejich efektivním využití. 
Dokud se jim to nepodaří, nemohou plně využít ani potenciálu, který nabízejí techno-
logie jako umělá inteligence. Množství dat navíc rok od roku přibývá – zatímco v roce 
2020 bylo vyprodukováno 47 zettabytů dat, do roku 2035 by mohlo jít až o 2 142 ze-
ttabytů každý rok.
Aby se firmám povedlo problém vyřešit, musí začít pracovat na odbourání izolova-
ných zdrojů dat (datových sil), zlepšit svou datovou infrastrukturu a být více trans-
parentní. V současném světě se totiž transparentnost může stát jejich konkurenční 
výhodou. Ačkoliv dříve v historii byla data vzácná a firmy si je bedlivě střežily, v nové 
realitě už toto neplatí a data jsou systematicky kvantifikována a zpřístupňována. 
A i když to organizace někdy staví do obtížných situací, dnešní svět neakceptuje ne-
průhlednost – zákazníci, partneři, investoři i regulační orgány chtějí mít mnohem větší 
přehled o byznysu firem a celých odvětví než kdykoliv v minulosti.
Příklady firem jako Cirium či Xeneta, které dokázaly zvýšit jak transparentnost v od-
větví letecké a námořní přepravy, a způsob, jakým tato odvětví fungují, pak ukazují, 
že z transparentnosti mohou těžit všechny zainteresované strany.
•  Dotazovaní vedoucí pracovníci uvádějí, že hlavními přínosy, které větší transpa-

rentnost dat přinesla jejich organizaci, jsou zrychlení inovací (59 %) a větší důvěra 
zákazníků (56 %).

•  90 % dotazovaných vedoucích pracovníků souhlasí s tím, že transparentnost dat se 
pro jejich organizace stává diferenciační konkurenční výhodou.

Když se spojí 
technologie a věda, 

výsledkem jsou 
převratné inovace, 

které mají potenciál 
vyřešit řadu problémů
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Česká ekonomika se zakládá na exportu. Jak jste na tom vy? Jste se svým 
trhem spokojeni, nebo se ohlížíte i po dalších teritoriích? Na některé 
příležitosti vás teď upozorníme. Zbystřit pozornost by měli zejména ti, 
kteří podnikají v chytrých technologiích, obranném průmyslu, energetice, 
vodohospodářství a odpadech.

VYRAZTE 
ZA HRANICE!

Příležitost pro chytré technologie
Člověk by si myslel, že lidé v rozvojových zemích si 
vystačí jen s levným, jednoduchým zařízením. Ale to je 
hodně velký omyl. Zvládat místní nelehké podmínky 
chudším zemím pomáhají vyspělé chytré technologie. 
Máte je ve svém portfoliu? Pak se zaměřte například 
na Keňu. Zejména tamní zemědělci mají zájem o chyt-
rá řešení, a to hlavně kvůli úsporám všech vstupních 
nákladů, například vody, energií a hnojiv. Jak upozorňu-
je portál Businessinfo.cz, Keňa je posledních dva a půl 
roku sužována extrémním suchem minimálně na dvou 
třetinách území. Pomoc by se měla zaměřit nejen 
na distribuci potravin či vody, ale hlavně na to, aby se 
podobná situace neopakovala v budoucnosti. Proto se 
vyplácí investovat do projektů, které využitím chytrých 
řešení různým pohromám předcházejí.
Jedním z Evropskou unií podporovaných programů, 
do kterého se mohou zapojit i české firmy, je inovační 
centrum Kenya Climate Innovation centre (KCIC). Tato 
organizace podporuje inovace, které pomohou čelit 
dopadům klimatických změn. Za deset let trvání pro-
gramu vzniklo více než 300 startupů. Každý rok vstoupí 

Nádhera, že? Třeba i do Itálie 
povedou vaše obchodní kroky 
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na pracovní trh v Keni cca 800 000 mladých lidí. Průměrný věk obyvatelstva je 
20,5 let (podle Wikipedie je 73 % Keňanů mladších 30 let) a jejich nezaměstnanost 
je obrovská. Právě inovativní přístupy mohou přispět k řešení problému, jak pro 
tyto mladé lidi vytvořit dostatek pracovních míst dostatečně rychle.
Pokud vás africká divočina neláká, zkuste třeba Nizozemsko. Tato země je po-
važována za jeden z nejvyspělejších trhů z hlediska používání internetu, jedná 
se s velkou pravděpodobností o nejvíce propojenou zemi v Evropě (téměř 98 % 
domácností a prakticky 100 % firem má internetové připojení). Země je také 
lídrem v oblasti kybernetické bezpečnosti – The Hague Security Delta je největším 
bezpečnostním klastrem v Evropě, zahrnujícím více než 300 veřejných i soukro-
mých organizací. Možnost uplatnění českých firem je zejména v oblasti ICT služeb 
(antivirová ochrana, integrace informačních systémů a sítí, umělá inteligence, 
bezpečnostní systémy, zpracování velkého množství dat).
Marná nemusí být ani Itálie. Tamní vláda vyčlenila v rámci Plánu obnovy 40 mld. eur 
na digitální transformaci a rozvoj sítí 5G. Konkrétními cíli jsou digitalizace průmyslu 
se zvláštním důrazem na malé a střední podniky a na rozvíjející se technologie, jako 
jsou umělá inteligence a blockchain, zvýšení volného oběhu dat, zlepšení propojení 
a sociálního začlenění, podpora rozvoje inteligentních měst. Příležitosti lze nalézt 
v oblastech softwaru, zavedených modelů provozu, aplikací či v logistické oblasti. 
Chytré technologie se v Itálii uplatní i ve zdravotnickém a farmaceutickém průmyslu, 
protože trendem je digitalizace zdravotnictví, rozvoj telemedicíny i vývoj nových 
léčiv, vakcín a lékařských přístrojů.
A do zorného pole můžete zahrnout i Kuvajt. Pro české exportéry existuje příleži-
tost v dodávkách technologií, zabezpečovacích zařízení, inteligentních systémů, 
automatizovaných klimatizačních jednotek, čističek vzduchu, generátorů a dalších 
souvisejících zařízení. Velký potenciál je v energeticky úsporných a inovativních 
technologiích, elektrickém osvětlení, stínování, řízení přístupů, bezpečnostních 
a protipožárních systémech a dalších vzájemně souvisejících systémech správy 
budov – smart building solutions, IoT.

Šance pro obranný průmysl
Český obranný průmysl má ve světě stále dobré jméno. Zmínili jsme Kuvajt, tak 
v něm zůstaňme. Tam je možné se uplatnit jak ve státních zakázkách na výzbroj, 
například na dodávky munice, minometů, obrněné techniky, dílů, bezpilotních 
vrtulníků, dronů, tak i v poskytování radarových a jiných systémů. Perspektivní 
jsou i dodávky sportovních či loveckých zbraní a nábojů. Kvůli rostoucímu napětí 
v Jihočínském moři mohou být zajímavým trhem pro české zbrojaře i Filipíny, a to 
v oblasti dodávek palných zbraní a munice, balistické ochrany, různých vojen-
ských vozidel, letadel i radarové techniky. A kvůli hrozbám teroristických útoků 

Nebo máte duši dobrodruha a pustíte se do Keni?

S ČÍM MIMO JINÉ  
POČÍTAT PŘI VSTUPU 
NA KEŇSKÝ TRH
Vnímání času v Keni je značně originální. „Je třeba se 
obrnit dávkou trpělivosti, protože obchody nejdou 
příliš rychle. Sice nakonec dopadnou, ale je potřeba 
se připravit na to, že keňská strana nebude dlouho 
odpovídat a že rozhodnutí o akvizici se posune 
například o půl roku, protože v zemi probíhají volby, 
které jsou spojeny s nejistotou dalšího vývoje,“ dělí se 
o vlastní zkušenosti Tomáš Brzobohatý ze společnosti 
CleverFarm. Zejména na úřadech a ministerstvech 
se jednání odehrávají zcela chaoticky, a není tak 
možné plánovat časový harmonogram. Potvrzení 
schůzky na ministerstvu se dozvíte obvykle pár hodin 
dopředu, ale určitě ne třeba s týdenním předstihem. 
Ani potvrzení schůzky neznamená, že se schůzka 
opravdu uskuteční a nebude přesunuta o několik dní. 
Buďte připraveni, že partner může přijít na schůzku až 
o 15 minut později. Od vás se ale bude očekávat plus 
minus dochvilnost. 

JAK USPĚT NA ITALSKÉM 
TRHU
Italský trh je nasycený a šanci prosadit se má jen 
ten, kdo i ve vysoce konkurenčním prostředí přijde 
s bezkonkurenční nabídkou. Jak na to? Ředitel 
zahraniční kanceláře CzechTrade Itálie Marek 
Atanasčev radí, že nejdůležitějším aspektem je 
nastavit si mind set a přepnout se do více uvolněného 
módu. „České firmy musí přijmout realitu, že v Itálii 
jsou jiná pravidla hry, než která jsou běžná ve střední 
Evropě. Většina firem, se kterými spolupracujeme, je 
dobře etablovaná na trzích v tomto regionu, a setkání 
s italskou obchodní kulturou bývá někdy silným 
nárazem. Vnímání času a rytmus spolupráce bývá 
místy velice chaotické a závazky nejsou vždy splněny 
do písmene. Dalším důležitým faktorem je to, že vše 
trvá výrazně déle než v případě středoevropského 
prostoru, což kvůli geografické blízkosti není v první 
moment úplně patrné. Na druhou stranu od českých 
firem se často očekává okamžité splnění italského 
požadavku. Pro řadu osob tento způsob chování bývá 
frustrující a nejsou ochotny adaptovat se na lokální 
zvyklosti a raději odstoupí od již třeba rozběhnuté 
spolupráce.“ 
Obchodní jednání jsou podle Atanasčeva většinou 
velice vřelá v případě, že italská strana a priori 
spatřuje v nabídce smysl a příležitost – v opačném 
případě je velice těžké se k nim dostat. Je ale potřeba 
počítat s opakovanými návštěvami, jedna, byť 
sebeintenzivnější, schůzka nestačí. Nedílnou součástí 
schůzek je i jejich neformální část probíhající zpravidla 
v restauraci. Úskalím se pak může stát certifikace 
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ze strany somálských aš-Šabáb vysokou pozornost finančním prostředkům na vy-
bavení armády i policie věnuje vláda v Keni. 
Zajímavé možnosti má obranný průmysl i v Brazílii. Ozbrojené síly jsou v sou-
časné brazilské demokracii vnímány jako nestranný garant národní bezpečnosti 
a svrchovanosti. Silnému postavení ozbrojených sil odpovídají poměrně velké 
výdaje ze státního rozpočtu na jejich vybavení. Státní rozpočet BFR na rok 2022 
byl sice schválen jako úsporný, nicméně největší část prostředků ze všech resor-
tů získala obrana ve výši 8,8 mld. BRR (2,26 mld. Kč). 
Je-li vám ale příjemnější bližší teritorium, pak určitě zkuste Itálii. Ta je jedním 
z významných hráčů na poli evropského obranného průmyslu a silným podporo-
vatelem trendu směřujícího ke konsolidaci evropské politiky vyzbrojování. Aktivně 
podporuje mezinárodní obranně-průmyslovou spolupráci, zejména v high-tech 
sektorech, ale také v oblasti letectví, systémů řízení a velení, komunikačních 
a elektronických systémů a softwaru či avioniky. Dlouhé řady mezinárodních 
kosmických projektů, které se realizují v Itálii a ve Francouzské Guyaně, se mohou 
účastnit technologické firmy, jejichž výrobní operace jsou certifikovány dle norem 
Evropské kosmické agentury (ESA). Příležitosti lze nalézt v oblasti subdodávek pro 
jednotlivé firmy či v oblasti softwaru.

Kde se uplatní energetici?
Energie je jedním z nejskloňovanějších slov současnosti a důraz se klade ze-
jména na její udržitelnost. Tím spíše to platí v místech, kde jí je potřeba hod-
ně – třeba kvůli horku a nárokům na klimatizaci. Znovu zmíníme Kuvajt, kde se 
dlouhodobě zvyšují letní teploty, které šplhají vysoko nad 50 °C a ruku v ruce 
se stavebním boomem způsobují nárůst požadavků na klimatizaci prostor, resp. 
rostoucí spotřebu elektrické energie a tlak na její efektivnější využívání. Vzhle-
dem k tomu Kuvajt plánuje modernizaci a výstavbu nových elektráren, v příštích 
20 letech plánuje zvýšit kapacitu o 14 000 MW. Čeští dodavatelé by se tak mohli 
uplatnit například při dodávkách přenosových kabelů, rozvaděčů či transformá-
torů, ale i v oblasti obnovitelných zdrojů energie (OZE), jelikož cílem je zvýšit 
podíl OZE o 15 % do roku 2030.
Pro podnikatele v energetickém průmyslu je určitě zajímavé i Nizozemsko. 
Energetický sektor stále tvoří značnou část HDP a zaměstnanosti v Nizozemsku. 
Nizozemská vláda důsledně uplatňuje přechod k obnovitelným zdrojům energie, 
dochází k postupnému uzavírání všech uhelných elektráren i k ukončování těžby 
zemního plynu. Nejdůležitějším trendem je decentralizace energetických zdrojů, 
tj. více menších zdrojů na více místech. Do odborné diskuze se vrací jaderná 
energetika (zejména malé modulární reaktory, ale i několik tradičních) a výrazný 
nástup hlásí vodíkové technologie. Velvyslanectví České republiky v Haagu v tom 
vidí obrovskou příležitost právě pro české firmy. Aktuální vývoj cen plynu spolu 
s nutností rychlé náhrady fosilních zdrojů energie totiž zavádění vodíkových 
technologií do praxe ještě výrazně urychluje. 
Vodík je jedním z nejpružnějších a nejuniverzálnějších uhlíkově neutrálních paliv 
a představuje chybějící článek v globální energetické transformaci. Zelený vodík 
má přitom obrovský potenciál jako čistá energie a do roku 2050 by mohl pokrýt 
až 25 % světových energetických potřeb. Nizozemská vláda proto přijala národ-
ní vodíkovou strategii na podporu výroby a využívání nízkouhlíkového vodíku. 
Společnostem, které se chtějí zapojit do špičkového vodíkového prostředí, 
nabízí Nizozemsko mezinárodní spolupráci se znalostními institucemi, vládami 
a podnikatelskou komunitou při vývoji, pilotování a zavádění nových technologií. 
Nizozemsko má také dlouhodobě ambici působit jako logistický uzel energetické 
infrastruktury pro oblast západní/severozápadní Evropy.
Podobně slibným teritoriem je například i Rakousko. V roce 2021 vstoupil v Ra-
kousku v platnost zákon o obnovitelných zdrojích energie, který má vytvořit 
podmínky pro naplnění cíle rakouské vlády do roku 2030 pokrýt 100 % spotře-
by elektřiny z obnovitelných zdrojů. Hlavní podíl na zvýšení energie z OZE mají 
mít solární a větrné elektrárny. Celkově bude do rozšiřování OZE investováno 
25 mld. Kč ročně. Rakouská vláda bude dále investovat do využívání zeleného 
plynu a vodíku, které by měly přispět k dekarbonizaci a ekologizaci průmyslu. Pří-

výrobků, respektive jejich homologace pro italské 
účely. „Ačkoliv se může zdát, že se na jednotném 
evropském trhu může jednat o formalitu, získání 
certifikace pro italské účely se může místy velmi 
protáhnout,“ upozorňuje ředitel zahraniční kanceláře 
CzechTrade Itálie. S pomalejším vnímáním času 
z italské strany souvisí i poměrně dlouhá splatnost 
faktur a problémem může být i jazyk. Bez italštiny se 
při obchodních jednáních neobejdete.

PÁR RAD, JAK 
NA KUVAJTSKÝ TRH
„Jsou tam obrovské zavedené firmy, a protože jde 
o malé území, vytvořily se tam skupiny, které trh 
ovládají. Abyste uspěli, musíte se k těmto skupinám 
dostat, což je složité. Pokud se vám to ale podaří 
a úspěšně uděláte jeden projekt, otevřou se vám 
dveře k dalším obchodním příležitostem,“ vypráví své 
osobní zkušenosti lékař a obchodník Ali Amiri. On sám 
má výhodu, že Kuvajt dobře zná, ve svém mládí tam 
několik let žil a obchodní vztahy s Kuvajtem udržuje 
i jeho otec. Šanci na úspěch ale má i úplný nováček 
na kuvajtském trhu. Rozhodující je podle Amiriho 
kvalita produktu: „Kuvajt je bohatá země, peněz 
má dost. Proto chce vysoce kvalitní materiály, které 
jsou jedinečné. Za kvalitu si Kuvajťané rádi připlatí. 
S průměrným výrobkem šanci nemáte.“ 
Klíčové pro úspěšný obchod jsou pak neformální 
vztahy. Potenciální obchodní partner musí ve vás 
vidět přítele. Pokud na něj uděláte dojem, pozve 
vás do svého domu a bude se vás ptát nejen na váš 
byznys, ale také na váš osobní a rodinný život. 
Proto podle Amiriho jsou neodmyslitelnou součástí 
úspěšného obchodování neformální zábavní akce, 
jako například večírky a rauty. Že je důležitá poctivost 
v jednání a respekt k místní kultuře i náboženství, je 
samozřejmostí.
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ležitosti pro české firmy se nabízejí v oblastech investic do přenosových soustav, 
zajišťování výstavby rozvodových sítí a výstavby efektivního systému uchovávání 
energií. Další příležitosti se naskytnou v oblasti zpracování odpadu, kontroly čisto-
ty ovzduší, energetické efektivnosti, při výrobě vodní a větrné energie, biomasy, 
v dodávkách parních a vodních turbín, vodních kol a v oblasti fotovoltaiky.

Kam zamíří vodohospodářský a odpadní průmysl?
Investovat do vodovodní infrastruktury hodlá Itálie. Cílem je modernizace 
distribuční sítě pitné vody, snížení antropogenního tlaku na vodní ekosystémy. 
Dále má dojít ke zmírnění klimatických dopadů, výstavbě nových a moderních 
čističek, zásahům do kanalizačních sítí. To může být zajímavé pro firmy speciali-
zující se na úpravu pitné vody, zpracování odpadních vod, výstavbu související 
infrastruktury, zpracování ekologických zátěží a škod. 
Velmi zajímavé příležitosti v tomto oboru nabízí i Srbsko. Tamní vláda v letech 
2021–2026 realizuje projekt „Čisté Srbsko“, který mj. předpokládá investice 
ve výši v přepočtu 100 mld. Kč do komunální infrastruktury a čistíren odpad-
ních vod. Při řešení epidemiologické krize velmi výrazně gradovala i potřeba 
maximální hygieny, čisté vody, zpracování odpadů, a to nejen ve městech, ale 
i v malých obcích a vzdálených municipalitách. 
Srbsku v podstatě chybí ucelená ekologická infrastruktura, jako jsou čistírny 
odpadních vod a funkční kanalizace. Rovněž systém zásobování pitnou vodou 
je na úrovni, která ani zdaleka neodpovídá požadavkům EU. Je proto patrný 
rostoucí zájem o dodávky technologií a řešení v této oblasti a s tím, jak se bude 
rozšiřovat čerpání z předvstupní pomoci EU, poroste i objem prostředků, které 
bude srbská státní správa nucena v této oblasti investovat.
Celkem nepřekvapivě velké příležitosti vodohospodářský a odpadní průmysl 
najde v Keni. Velké městské aglomerace, například Nairobi, Kisumu či Mombasa, 
se potýkají s nepravidelnými dodávkami vody, velkými ztrátami ve vodovodní 
síti, špatnou dostupností kanalizace a se zpracováním odpadů. Města se doslova 
„utápějí“ v hordách rostoucích odpadků, znečištěná voda uniká dále do přírody. 
Řešení těchto problémů je nejen strategickým cílem keňské vlády, ale i zájmem 
rozvojových dárců.
Velkou výzvou je vodohospodářský a odpadní průmysl i na Filipínách. Zejména 
jde o přístup k pitné vodě a ekologickou likvidaci skládek, zvláště pak o techno-
logii měnící odpad na energii.  

Své kouzlo má 
i Bělehrad, hlavní 
město Srbska. 

NA CO SI DÁT POZOR 
PŘI OBCHODOVÁNÍ 
SE SRBSKEM
Z hlediska obchodního jednání je možné konstatovat, 
že místní zvyky se příliš neodlišují od českých. Jisté 
odlišnosti jsou ve volnějším vnímání času, výraznější 
rétorice apod. S obchodními vztahy mezi Českem 
a Srbskem má bohaté zkušenosti Ivan Šaljič, který 
ze Srbska pochází a v Česku žije už přes třicet 
let. U Čechů si všímá racionálnějšího uvažování 
a schopnosti vidět věci dlouhodobě, u Srbů pak 
vřelosti a obětavosti. „Srbové ale žijí okamžikem 
a někdy jim chybí vytrvalost,“ říká. 
Srbové velmi dají na první dojem, který jim 
vydrží překvapivě dlouho a je obtížné ho změnit. 
„Po navázání prvního kontaktu a základní výměně 
informací je jednoznačně třeba zajet za obchodním 
partnerem a osobně se seznámit. Ten vás velmi rád 
pohostí a je to příležitost se lépe poznat, otevřeně 
pohovořit o plánech a reálně zhlédnout možnosti,“ 
radí Šaljič. Mentalitě Srbů je vlastní, že v zájmu 
příznivého průběhu jednání snadno slíbí něco, co pak 
nemohou splnit. To česko-srbský obchodník potvrzuje: 
„Nemám rád velké sliby, které u této příležitosti 
můžou zaznít, a proto i obchodní partnery nabádám, 
ať začneme krůček po krůčku. Nemůžu prozradit 
své obchodní tajemství, ale snažím se otevřeně 
informovat partnera, co všechno spolupráce obnáší, 
co je potřeba splnit, abych tak předešel případným 
sporům. V hospodě si spousta lidí slíbí velké věci, 
v Srbsku obzvlášť, ale když to ráno dáme na papír, 
už kroutí hlavou.“
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TRADICE CHMELAŘSTVÍ
Město Žatec, ležící na severu Čech na řece Ohři, má tisíciletou historii. 
V ní důležitou roli hraje prvotřídní chmel, který se na Žatecku pěstuje. 
Více než 700 let pěstování vynikajícího aromatického chmele a výroba 
piva vedly ke vzniku zábavného a poučného komplexu s názvem Chrám 
Chmele a Piva.
Chrám Chmele a Piva je zábavným, poučným komplexem, nacházejícím 
se v zóně technických památek chmelařství, který svými kořeny sahá 
do tradice světoznámého chmelařského regionu na severu Čech – 
právem je tedy označován za Mekku všech chmelařů a pivařů. Zároveň 
je čekajícím kandidátem na zápis do Seznamu světového kulturního 
a přírodního dědictví UNESCO.

WWW.BRANADOCECH.CZ

  archiv fotobanky Ústeckého kraje
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HIS SUNT LEONES I.
Setkání majitelů a manažerů firem na Darové

KŘEST S VIKTORIÍ CHALOUPKOVOU
Art Rubikon Olomouc

KULATÝ STŮL COMENIUS
S ministrem dopravy Martinem Kupkou



  Petr Karban
  Aleš Funke a Tereza Preiningerová

SETKÁNÍ MAJITELŮ 
A ŘEDITELŮ FIREM NA DAROVÉ

V příjemném prostředí golfového resortu Darovanský dvůr jsme 25. dubna 
uspořádali pracovně-společenské setkání majitelů a ředitelů firem s experty. 
Šlo o první setkání ze seriálu Hic Sunt Leones, který chce přispět k růstu 
významu a konkurenceschopnosti českých firem. 

Pracovní část programu naplnily tři diskuzní panely na témata, která aktuálně 
ovlivňují byznys a podnikání. Ten dopolední s názvem Byznys 2030+ kopíroval 
dlouhodobé téma spolupráce českých vědců s českými firmami a hledal cesty, 

jak nejlépe využít český znalostní potenciál. První odpolední panel nazvaný Řídit 
firmu znamená řídit lidi se na pozadí dlouhodobého problému české ekonomiky – 
nedostatku kvalifikovaných zaměstnanců – věnoval lepší práci manažerů při řízení 
a motivaci týmů. A závěrečný panel Firmy ve věku ESG reflektoval otázky společenské 
odpovědnosti v byznysové realitě.
Že šlo v panelech o témata, kterými firmy skutečně žijí, ukázaly diskuze, které ne-
slábly a pokračovaly i v neoficiální části v průběhu večera, ba dokonce i následující 
den na greenu. Protože když v Darové, nebylo možno jinak, než vyzkoušet i místní 
výjimečnou a ceněnou sedmadvacítku.  

HIC SUNT LEONES I.

1 2
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1   Jan Konvalinka (ÚOCHB AV ČR)
2   Gabriela Ben Ahmed a Eva Frindtová 

(COT group) 
3   Panel k tématu lidského kapitálu – 

Michal Kroužil (M2C), Martin 
Kopecký (BDA), moderátor Petr 
Karban (COT group), Milan Pavelka 
(Hotel MAX), expertka na vizuální 
komunikaci Jitka Jungmanová 
a Radoslav Tesař (M.C.Triton)

4   Andělský investor Jan Hladký

4

3
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5   Miroslav Václavík (VÚTS Liberec)
6   Jitka Jungmanová

7   Michaela Stachová (Business Leaders 
Forum) a Lukáš Flídr (ČSOB Advisory)

8   Golf resort Darovanský dvůr 
poskytl setkání majitelů a manažerů 
dokonalé zázemí i catering

5

6 7

8
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9   Andrea Geyer a Adam Rumler 
(Loonoy)

10   Kateřina Engelthalerová a Josef 
Sinkule (Darovanský dvůr) – 
ten zavzpomínal na dětství 
na Darovanském dvoře,  
kde se i narodil 

11   Ladislav Chodák (RHK Brno) 
12   Jaroslav Křtěn (NeraAgro)

11 12

10

9
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13

14

15

POŘADATELÉ:

PARTNEŘI:
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13   Jan Holčík (Adax Invest Fond) 
s Janem Odehnalem (Inten group) 

14   Marek Moravec (Nation One)  
a Martin Fortelný (Advanto)

15   Petr Sogel a syn (Expres menu)
16   Stanislav Klika (BDO)
17   Ondřej Homola (Nation One),  

Marek Moravec a Petr Karban
18   Michaela Stachová a Eva Frindtová
19   Zdeněk Blažek (Replast), Pěva 

Holancová (PROTECO nářadí) 
a Radoslav Tesař

19

18

16 17
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Jinak ovšem bylo vše jako obvykle. Jako když se 
sejdou přátelé. A sešli se v hojném počtu. K atmo-
sféře a pohodě přispěly nejen inspirativní prostory 

centra Broni Paučkové, ale i bezchybný catering, o kte-
rý se postarala olomoucká společnost Farmak gastro, 
velmi příjemná rakouská vína, jimiž přispěl Trustav 
a také oříšky takřka místní společnosti Alika. A nelze 
zapomenout na energii a šarm Viktorie Chaloupkové, 
jejíž obrazy nebyly v tomto případě kulisou, ale ozdo-
bou příjemného večera.  

Zní to možná až příliš osudově, ale je to tak: v úterý 
28. března jsme pokřtili naše časopisy v olomouckém 
společenském centru Art Rubikon. A tím jsme do jisté 
míry sami onen Rubikon překročili – byl to totiž první 
COT křest, který se odehrál mimo Prahu.

KŘEST S VIKTORIÍ CHALOUPKOVOU

  Petr Karban        Martin Holík

1

2 3
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1   Při křtu si připili moderátor večera 
Petr Karban (COT group), hostitelka 
a galeristka Bronislava Paučková (Art 
Rubikon), Tomáš Jahn ml. a Tomáš 
Jahn (Stasto Automation), Gabriela 
Ben Ahmed (COT group) a Radim 
Kašpar (HK Olomouc)

2   Petr Karban a Radim Kašpar při 
zahájení večera

3   Miroslav Krištof s manželkou (Lorika)
4   Neformální ráz večeru dodala 

i komorní atmosféra centra Art 
Rubikon

5   Viktorie Chaloupková, malířka, 
autorka výstavy

6   Při křtu jako na obálce – tváře 
měsíčníku Komora Tomáš Jahn ml. 
a Tomáš Jahn a symbolické 
mezigenerační předání kompetencí

4

5

6
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7   Přestože křest se netradičně konal 
mimo Prahu, na účasti to znát nebylo

8   Zdeněk Zapletal (LASKI) s Ladislavem 
Chodákem (RHK Brno)

9   Tomáš Jahn ml. s přítelkyní a Tomáš 
Jahn s Janem Zitkem (ALUKOV)

10   O catering se svědomitě postarala 
olomoucká cateringová společnost 
Farmak Gastro

11   Vedle úžasných obrazů Viktorie 
Chaloupkové bylo ozdobou večera 
i víno rakouského rodinného vinařství 
Kroiss, zamilovaná značka Jany 
Novákové, která se neváhala podělit

10 11

9

7 8
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12   Irena Kolárová (EPPINGER 
& KOLÁROVÁ LEGAL) a Jana 
Nováková (TRUSTAV)

13   Radim Králík (Grapo) a manželé Libor 
a Marcela Bittnetovi (Bioveta)

14   Jaroslav Vaníček (Auto Papoušek) 
s manželkou

15   Zdeněk Zapletal v družném 
rozhovoru s předsedkyní 
zemědělského družstva Smržice 
Danou Karhánkovou (vlevo) 
a doktorkou Petrou Melicharovou

12

15

14

13
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  Comenius       Comenius 

1   Jan Klas (Řízení letového provozu 
ČR), Martin Kupka, prezident 
pořádající společnosti Comenius 
Karel Muzikář a Hana Součková  
(SAP ČR) 

2   Klára Němcová (Státní plavební 
správa), Vladimír Bezděk (AVANT 
investiční společnost) a Ladislav 
Verner (SOMA)

3   Ladislav Verner, Pavel Tůma (PKF 
Apogeo) a  Oldřich Šubrt (Program 
Health Plus) 

4   Setkání s ministrem je vždy 
příležitostí i k neformálním debatám 
a bylo tomu tak i v případě ministra 
dopravy

Diskuzní setkání s ministrem dopravy Martinem Kupkou

4. KVĚTNA 2023, TOP HOTEL PRAHA
KULATÝ STŮL COMENIA

1 3

2

4
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Prague aesthetic Clinic
CESTA K DOKONALOSTI
MUDr. Ali Amiri
Zakladatel kliniky, 
specialista estetické 
a korektivní dermatologie, 
odborník na lifting plně 
vstřebatelnými nitěmi
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ACCENTURE  ............................ 76
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148 00 Praha 4
www.accenture.com

ART RUBIKON  ...................... 92
Dobnerova 1375/24a
779 00 Olomouc
www.artrubikon.com

BDO  ....................................................  14
Nádražní 344/23
150 00 Praha 5
www.bdo.cz

COMENIUS  ...............................  96
náměstí Kinských 741
150 00 Praha 5
www.comenius.cz

COT GROUP  ........  8, 20, 45, 
.............................................  80, 86, 92
Táboritská 1000/23
130 00 Praha 3
www.cot.cz

ČESKÁ SPOŘITELNA  ............   
....................................................................  72
Olbrachtova 1929/62
140 00 Praha 4
www.csas.cz

DALLMAYR  ..............................  37
V Areálu 1183
252 42 Jesenice
www.dallmayr.cz

ESO TRAVEL  ............................ 79
Korunovační 51
170 00 Praha 7
www.esotravel.cz

FEELECO  ................ 46, 48, 99
Hraniční 268/120, Poštorná 
691 41 Břeclav
www.feeleco.com

FOSFA  ....................... 46, 48, 99
Hraniční 268/120, Poštorná 
691 41 Břeclav
www.fosfa.cz

GALERIE RUBIKON  ................   
...................................................................  54
1. máje 24
779 00 Olomouc
www.galerierubikon.cz

GOLF RESORT 
DAROVANSKÝ DVŮR  .........   
..................................................... 5, 8, 86
Darová 3
338 24 Břasy
www.darovanskydvur.cz

INTEN GROUP ....................... 62
Jundrovská 1303/43
624 00 Brno
www.intengroup.cz

KARSTEN MICHAELA  .........   
.................................................................... 28
www.michaela-karsten.cz

KONGRESOVÉ CENTRUM 
PRAHA  ............................................  18
5. května 1640/65
140 21 Praha 4
www.praguecc.cz

KRAJSKÝ ÚŘAD 
ÚSTECKÉHO KRAJE ...............   
...... 6, 22, 38, 52, 56, 60, 84
Velká hradební 3118/48
400 02 Ústí nad Labem
www.kr-ustecky.cz

M.C.TRITON  ............................  16
Evropská 846
160 00 Praha 6
www.mc-triton.cz

PRAGUE AESTHETIC 
CLINIC  ............................................. 97
Višňová 1957/25
140 00 Praha 4 
www.pragueclinic.cz

RENOMIA  ..............  1, 24, 100
Na Florenci 15
110 00 Praha 1
www.renomia.cz

STAVITELSTVÍ VLČEK  .........   
...................................................................  66
Jungmannova 156
268 01 Hořovice
www.stavitelstvi-vlcek.cz

SUPPLY.DO  ............................... 70
Horní náměstí 3 
755 01 Vsetín
www.supply.do

TRUSTAV  ....................................  69
K Popelce 2399/4
150 00 Praha 5
www.trustav.cz

TUSECA  .........................................  32
Bílkova 855/19
110 00 Praha 1
www.tuseca.com

VÁPENKA VITOUL  ..................   
............................................................ 2, 40
Mladeč 132
783 21 Mladeč
www.vitoul.cz

VINAŘSTVÍ VAJBAR  .............   
.......................................................... 13, 58
U Vily 480
691 05 Zaječí
www.vinarstvivajbar.cz

ADRESÁŘ 
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SOUVISLOSTI

Výjimečné 
přírodní produkty 
pro péči o zdraví, 
rodinu a domácnost

e-shop feeleco.cz

Umění 
výjimečnosti 
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